
تامین منابع مالی، احداث و بهره برداري انتقال پساب از تصفیه خانه شهر صنعتی البرز استان قزوین به اراضی منابع طبیعی
 پائین دست و تالاب اله آباد به روش BOT خودگردان

آگهی فراخوان شناسايي 
و ارزيابي کیفی  سرمايه گذار

 نوبت دوم

شركت آب منطقه اي قزوين

شركت آب منطقه اي قزوین در نظر دارد، مطابق ماده 27 قانون الحاق برخی مواد به قانون تنظیم 
بخشی از مقررات مالی دولت )2( و دستورالعمل مربوطه، تامین منابع مالی، احداث و بهره برداري 
انتقال پساب از تصفیه خانه شهر صنعتی البرز استان قزوین به اراضی منابع طبیعی پائین دست و تالاب 
اله آباد را در ازای تخصیص بخشي از پساب به منظور کاربری معین و با حجم مشخص برای دوره 
 BOTزمانی محدود و استفاده از سایر منافع ایجاد شده )مطابق شرایط ذكر شده در اسناد (، به روش
خودگردان با شماره نیاز 2002001107000005 در سامانه ستاد و با شرایط ذیل از طریق رقابت 
عمومی و با رعایت قوانین و مقررات مربوطه و با شرایط زیر به سرمایه گذار واجد شرایط واگذار نماید.

خلاصه شرایط مناقصه:
الف- تعهدات سرمایه گذار 

تامین مالی و اجرای تاسیسات به شرح زیر می باشد:
- احداث خط انتقال پساب به طول حدود 22 كیلومتر با قطر 700 میلی متر 

- احداث 5 واحد استخر تصفیه )لاگون تصفیه زیستی(
- احداث مزارع زراعت چوب به مساحت  869 هکتار

- احداث سایر تاسیسات و ابنیه مورد نیاز جهت راه اندازي و بهره برداري از طرح
- تملك محدوده های مورد نیاز بخشی از مسیر خط انتقال

- پرداخت حقوق دولتی بابت اجاره سالانه سطح عرصه برای زراعت چوب
- پرداخت بهای پساب واگذار شده مطابق ضوابط و شرایط ذکر شده در اسناد

- واگذاری تاسیسات در پایان دوره بهره برداري تجاري به شركت آب منطقه اي قزوین 
ب- تعهدات سرمایه پذیر:

واگذاري امتیاز استفاده از سالانه 5.5 میلیون مترمكعب آب تصفیه شده خروجی تصفیه خانه به 
سرمایه گذار در طول دوره بهره برداري تجاري و سایر منافع ذكر شده در اسناد 

ج- ظرفیت طراحي سامانه اصلي انتقال آب:

ظرفیت طراحي سامانه اصلي انتقال آب 450 لیتر بر ثانیه و حجم متوسط سالانه انتقال پساب برابر 
9.5 میلیون مترمكعب در سال مي باشد كه از این مقدار 5.5 میلیون مترمكعب به سرمایه گذار 

واگذار مي گردد.
د- محل احداث پروژه : از خروجی تصفیه خانه شهر صنعتی البرز استان قزوین به اراضی پایین دست 

و محدوده تالاب اله آباد
ه- سرمایه  پذیر:  شرکت آب منطقه اي قزوین به آدرس قزوین، بلوار شهید باهنر، شماره تلفن : 

 028-33239655-8
و- طول دوره احداث: 15 ماه شمسی 

ز- دوره بهره برداری تجاری پیش بینی شده: حداکثر 30 سال
شرایط کلی سرمایه گذاری:

اشخاص حقوقی غیر دولتی، دارای توان مالی و مدیریتی قابل قبول، امکان تأمین سرمایه مورد نیاز و 
احراز شرایط مندرج در اسناد ارزیابی کیفی مي توانند در فرایند حاضر شركت نمایند.

شرایط دریافت اسناد ارزیابی:
متقاضیان واجد شرایط مي توانند اسناد ارزیابی کیفی را از ساعت 10:00 صبح روز چهارشنبه مورخ 
1402/02/20 لغایت ساعت 16:00 بعدازظهر روز شنبه مورخ 1402/03/06 از سامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت به آدرس www.setadiran.ir دریافت و حداکثر تا ساعت 8:00 صبح روز 

یکشنبه مورخ 1402/03/21 ، اسناد مذکور را تکمیل و در سامانه ستاد بارگذاری نمایند. 
برگزاری مناقصه صرفاً از طریق سامانه مناقصات الکترونیکی دولت بوده و کلیه مراحل فرایند مناقصه از 
طریق درگاه سامانه یاد شده انجام خواهد شد. لذا کلیه شرکت کنندگان در مناقصه می بایست صرفاً 
ظرف مهلت های تعیین شده در پایگاه مذکور و درج شده در اسناد و با استفاده از امضای الکترونیکی، 

نسبت به ثبت پیشنهاد خود اقدام نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/20 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/02/23

شناسه آگهی:1493932

آگهی مزايده عمومی 
شرکت آب و فاضلاب استان مازندران

 نوبت دوم

روابط عمومی شرکت آب وفاضلاب استان مازندران      

شرکت آب و فاضلاب استان مازندران به شماره ثبت1311 وشناسه ملی10760177808 و کداقتصادی411341441316 در نظر دارد مطابق آیین نامه معاملات شرکت های آب 
 www.setadiran.ir و فاضلاب  مزایده ای با اطلاعات مشروحه جدول ذیل را به متقاضیان واجد شرایط واگذار نماید. برگزاری مزایده صرفاً  از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت به نشانی 
می باشد و کلیه مراحل فرآیند مزایده شامل خرید و دریافت اسناد مزایده )در صورت وجود هزینه مربوطه(، پرداخت تضمین شرکت در مزایده )ودیعه(، ارسال پیشنهاد قیمت، 

بازگشایی پاکات، اعلام به برنده ، واریز وجه مزایده و تحویل کالا در بستر سامانه از این طریق امکان پذیر می باشد.

شماره مزایدهموضوع  مزایده
 در سامانه ستاد

مبلغ برآورد
)ریال(

مبلغ تضمین 
)ریال(

مهلت دریافت اسناد
مهلت ثبت پیشنهاد در 
سامانه و تحویل پاکت 

تضمین شرکت در مزایده  
به دبیرخانه

تاریخ 
بازگشایی

فروش لوازم جانبی 
اسقاطی رایانه ای)صفحه 

نمایش،پرینتر،UPS،دستگاه ماشین  
نویسی،تلویزیون،فاکس،کپی،کیس(
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 محل تحویل پاكتهای تضمین شرکت در مزایده: ساري-بلوار آزادی-خیابان رفاه-دبیرخانه شركت-کدپستی:4814896564-تلفن:13-01133356511-پست الکترونیک:
ECESARI@aBFA-MAZANDARAN.IR 

محل بازگشایي پاكتهای مناقصات : ساری-بلوار آزادی-  خیابان رفاه - طبقه چهارم - سالن اجتماعات شرکت آب و فاضلاب مازندران
ضمنا رعایت موارد ذیل الزامی می باشد: 

۱-مدت اعتبار پیشنهادها تا سه ماه پس از بازگشایی اسناد مزایده می باشد. و این مدت برای یکبار قابل تمدید می باشد.
۲-سایر اطلاعات وجزئیات مربوط در اسناد مزایده مندرج است.         

3- حضور یک نماینده جهت شرکت در جلسه بازگشایی اسناد مزایده با ارائه معرفی نامه و کارت شناسایی معتبر آزاد است.                                    
4- پیشنهاد می گرددقبل از ارائه پیشنهاد از اقلام موضوع مزایده بازدید به عمل آورید.

۵-علاقه مندان به شرکت در مزایده می بایست جهت ثبت نام و دریافت گواهی الکترونیکی )توکن( با شماره 1456  تماس حاصل نمایند.
تاریخ انتشار نوبت اول:1402/02/20 تاریخ انتشار نوبت دوم:1402/02/23

شرکت آب و فاضلاب استان مازندران

معابر  جدولگذاری  فراخوان  عمومی  مناقصه  آگهی  درج  پیرو 
نصیرآباد در نسخه شماره 1306 مورخ  1402/02/10روزنامه 

خریدار به اطلاع می رساند مناقصه فوق الذکر لغو گردید.

اعلامیه لغو آگهی مناقصه عمومی

یگانه مظهر - شهردار باغستان

 روند صعودی قیمت قند و شکر

مناقشه بر سر قیمت گندم ادامه دارد
خریــدار  تعیین قیمــت جدید گنــدم اعتراض 
کشاورزان را به دنبال داشت و با توجه به مذاکرات در 
حال انجام احتمالا نرخ ۱۵ هزار تومان برای هر کیلو 

بازنگری و اصلاح شود.
شورای قیمت گذاری محصولات اساسی کشاورزی 
به اســتناد مفاد اصــلاح قانــون تضمیــن خرید 
محصولات اساسی کشــاورزی، نرخ خرید تضمینی 
گندم را در سال زراعی جاری ۱۵ هزار تومان تصویب 
و ابــلاغ کرد. پس از کــش و قوس فــراوان در حوزه 
محصول استراتژیک کشــور، موضوعی که از بهمن 
سال گذشته آغاز شده بود در نهایت با تعیین نرخی 
پایین تر از قیمت درخواستی بنیاد ملی گندم کاران 
تعیین تکلیف شــد. به این ترتیــب قیمت گندم هر 
کیلو ۱۳ هزار تومان به اضافــه ۱.۵۰۰ تومان یارانه 
کاشــت و ۲ هزار تومان نیز جایزه تحویلی اعلام شد. 
این امــر موجب گلایــه گندم کاران شــده و عنوان 
کردنــد محصولات خــود را با قیمت مناســب تر به 
دامداری ها و دلالان خواهند فروخت. یکی از دلایلی 
که سبب شــده تا قیمت تمام شــده کشت گندم در 
کشــور بالا باشــد تولید در تناژ پایین و در اراضی با 

متراژ کوچک است.

قیمت مناقشه برانگیز
یکی از گندم کاران عنوان کــرده، تعیین قیمت زیر 
۲۰ هزار تومــان توجیه اقتصادی نداشــته و دولت 
باید ســال آینده در واردات گندم رکــورد جدید به 
ثبت برساند. کشــاورزی هم تاکید کرده رویه فعلی 
مسؤولان، تولید را مســاوی با نابودی و فربه کردن 
دلال هــا در امــر واردات کرده اســت. کشــاورزان 
معتــرض، تاکیــد دارنــد در راســتای حمایت از 
کشاورزان محصولات متناسب با تورم و قیمت دلار 

باید خریداری شود.
یکی از کارشناسان بخش کشــاورزی هم با اشاره به 
وضعیت کشــت گندم در ایران گفته، در حال حاضر 
از هر هکتار کشت دیمی گندم بین ۹۰۰ کیلو گرم تا 
یک تن محصول برداشت می شــود. اگر بارش باران 
کمتر باشــد این عدد به ۷۰۰ کیلو گرم در هر هکتار 
هم می رســد. این در حالی است که صاحب کمباین 
اعلام می کند زیر یک تن گندم را پوشــش نمی دهد 

یا برای هر هکتار هر چقدر گندم برداشــت شــود ۳ 
میلیون تومان دستمزد دریافت خواهد کرد در حالی 
که با آنالیز قیمت ها این عدد باید ۱.۸۵۰ هزار تومان 
باشد. این وضعیت گندمکاری که زیر ۷۰۰ کیلو گرم 
برداشــت دارد صرفه اقتصادی نــدارد از این رو کل 
محصول را به دامدار می فروشد. با اجاره دادن زمین، 

دام ها مبادرت به چرا در گندمزار می کنند.
به طور کلی عملکرد اراضی کشــاورزی ایران پایین 
اســت. در چنیــن زمین هایی کشــت از محصولی 
زحمــت دار ماننــد گنــدم بــا برداشــت پایین با 
محصولاتی چــون هندوانــه گوجــه فرنگی و… 
جایگزین می شــود که قیمت دســتوری نداشــته 
و برداشــت آن در هر هکتار نســبت به گندم بیشتر 
است. به عنوان مثال کاشــت هندوانه در زمین های 
آبی ۹۰ تــا ۱۰۰ تــن محصــول دارد یــا این عدد 
هنگام کشــت گوجه فرنگی به ۱۵۰ تن می رسد که 

دردسرهای قیمت گندم را هم ندارد.
حال باید دید بــا توجه به جلســه نمایندگان مردم 
در کمیسیون کشــاورزی مجلس با اعضای شورای 
قیمت گذاری محصولات کشــاورزی و سرپرســت 
وزارت جهــاد کشــاورزی آیا قیمــت جدید خرید 

تضمینی گندم، بازنگری شده و افزایش می یابد؟

روند صعودی قیمت شکر
افزایش قیمت شــکر از دیگر خبرهــای مهم بخش 
کشاورزی در هفته جاری بود.بسته سیاست حمایتی 
محصول چغندر قند از ســوی وزارت جهاد کشاورزی 
به منظور ایجاد انگیزه در کشــاورزان و تعادل بخشی 
در الگوی تولید، با لحاظ هزینه حمل در قیمت اصلاح 
و قیمت نهایی خرید تضمینی ایــن محصول اعلام و 
قیمت خریــد تضمینی چغندر قند بهــاره و پاییزه با 
لحاظ هزینه حمــل، برای هر کیلوگــرم چغندر قند 
بهاره عیار ۱۶ درصد ۲۸ هزار ریال و برای هر کیلوگرم 
چغندر قند پاییزه عیار ۱۵ درصد ۲۷ هزار و ۲۰ ریال 
تعیین شــده اســت.جنگ روســیه و اوکراین سبب 
افزایش قیمت نیشکر در بازار جهانی شد زیرا بخشی 
از این محصول برای تولید اتونول و سوخت خودروها 
در نظر گرفته شد. از ابتدای سال ۱۴۰۲ روند افزایشی 
شکر در بازار آغاز شده و در حالی که فروردین و ابتدای 
اردیبهشت با کمبود قند و شکر در بازار مواجه بودیم 
بخشی از محصولات انبار شــدند. در ادامه قیمت هر 
کیلو شــکر از ۲۳ هزار تومان به ۲۶ و ۳۰ هزار تومان 
رسید. در نهایت بر اساس رصد هفتگی بازار کالاهای 
اساسی در ابتدای هفته  گذشــته هر کیلو شکر ۳۳ و 

قند ۳۸ هزار تومان قیمت گذاری شده بود.

پشت و روی حذف ارز جهانگیری

اثر حذف ارز ترجیحی بر اقتصاد چه بود؟
اقدام تازه مرکز آمار؛ تغییر سال پایه محاسبه تورم از ۱۳۹۵ به ۱۴۰۰

 تـورم واقعی 
چند درصد است؟

صفحه 8
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روی خط روز

R O O Z L I N E

پایگاه تحلیلی

ما را دنبال کنید شنبه      23 اردیبهشت 1402     سال هشتم     شماره 1317      8 صفحه     3000 تومان

اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y87 خیابان انقلاب، خیابان ابوریحان، تقاطع لبافی نژاد، کاشی

MIRA

خانه  هنر   میرا

 آنچه تل آویو را هراسان کرد

سوریه در آستانه ثبات

 بورس از نظر بنیادی همچنان ارزنده است
واکاوی دلایل ریزش بازار سرمایه در هفته گذشته

رئیس کل بانک مرکزی:
زمان تامین ارز واردکنندگان با سیاست 

جدید ارزی کوتاه تر می شود

سخنگوی صنعت آب خبر داد
فعالیت دوباره کمیته مشترک بین ایران و عراق 

پس از ۱۰ سال توقف

صفحه 3

صفحه 8

صفحه 8

صفحه 3

صفحه 2

صفحه 3

 استراتژی چرخش دوگانه و تاکتیک های 
امنیت غذایی چین
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در سومین جلسه ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی
مخبر: مأموریت ستاد اقتصاد مقاومتی افزایش 

قدرت اقتصادی در نظم جدید جهانی است
 در ســومین جلســه ســتاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی که به ریاست 
معاون اول رئیس جمهور برگزار شد، آخرین وضعیت طرح های مصوب 
این ستاد و میزان پیشرفت آنها مورد بررســی قرار گرفت و موارد لازم 

جهت رفع موانع و تسریع در پیشبرد طرح ها به تصویب رسید.
»محمد مخبر« معــاون اول رئیس جمهور و رئیس ســتاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی در این جلسه گفت: طرح هایی که در ستاد فرماندهی 
اقتصاد مقاومتی تصویب شده، اولویت های مهم و راهبردی دولت برای 
افزایش قدرت اقتصادی کشور با توجه به شرایط تحریمی کشور و نظم 
جدید جهانی است و از نقشه جامع مقاوم سازی اقتصاد ایران استخراج 
شــده اســت. قدرت اقتصادی کشــور باید با این طرح ها به روزرسانی 
شود و افزایش یابد و بر اســاس آن، تعاملات بلندمدت با شرکای بزرگ 
اقتصادی طراحی شــود که در حال پیگیری آن هســتیم.معاون اول 
رئیس جمهور با تأکید بر لزوم استحکام بخشی و مقاوم سازی پایه های 
اقتصاد کشــور، گفت: رهنمودهای مقام معظم رهبری در تعیین شعار 
سال مبنی بر مهار تورم و رشــد تولید نیز در جهت تقویت بنیه اقتصاد 
کشــور و تحقق اقتصادی مقاومتی اســت که باید به صورت جدی در 

اولویت برنامه ها قرار گیرد.
مخبر از مشــارکت مردم در اجرای طرح ها و پروژه های کشور به عنوان 
یک ضرورت یاد کرد و با تأکید بر هموارسازی راه نقش آفرینی مردم در 
طرح های کلان اظهار داشت: اجرای طرح ها باید با مشارکت و محوریت 
مردم انجام شود؛ به گونه ای که هم در سرمایه گذاری و هم در مدیریت، 
مردم نقش آفرین باشند.معاون اول رئیس جمهور همچنین با اشاره به 
موانع زیست محیطی پیش روی برخی پروژه های توسعه زنجیره ارزش 
نفت و گاز، وزارت نفت و ســازمان حفاظت محیط زیست را مکلف کرد 
ظرف یک ماه جلســات مشــترکی را برگزار و با اعمال اصلاحات لازم، 

زمینه اجرای پروژه ها را فراهم کنند.
مخبر همچنین بر پیشبرد پروژه های ریلی از طریق شرکت سهامی عام 
پروژه و با مشارکت ســرمایه های داخلی تأکید کرد و وزارت راه را ملزم 

کرد نسبت به ارائه الگوی عملیاتی در این زمینه اقدام کند.
در این جلســه که وزیــر راه و شهرســازی، سرپرســت وزرات جهاد 
کشاورزی، سرپرســت وزارت صنعت، معدن و تجارت، رئیس سازمان 
حفاظت محیط زیســت، معــاون علمــی و فنــاوری رئیس جمهور، 
ســخنگوی دولت و رئیس هیأت عامل صندوق توسعه ملی نیز حضور 
داشتند، دبیر ســتاد پس از ارائه گزارشی از روند اجرای مصوبات جلسه 
گذشته، پیشــنهادهایی جهت رفع موانع مطرح و مبتنی بر آن، موارد 

لازم جهت پیشبرد طرح ها و مانع زدایی از آنها به تصویب رسید.
تســهیل در تأمین مالی پروژه های مرتبط با طرح توسعه زنجیره ارزش 
نفت و گاز، مشــارکت صندوق توســعه ملی در این زمینــه و طراحی 
الگوی تأمین مالی از مســیر منابع داخلی و مردمی و بخش خصوصی 
و ســرمایه گذاری بانک ها در طرح جهش کُریدور ترانزیتی شــمال - 

جنوب، از جمله مصوبات این جلسه بود.

شمخانی:
نظم جدید جهانی برای ما می تواند فرصت 

بسیار بزرگ و درخشان باشد
دبیر شــورای عالی امنیت ملی گفت: فرصت و یا تهدید بودن نظم نوین 
جهانی بســتگی به نوع رفتار و آمادگی ما برای این تحولات دارد، باید 

خود را آماده کرده و تاب آوری خود را برای تحولات جهانی بالا ببریم.

امیر دریابان علی شمخانی دبیر شــورای عالی امنیت ملی در همایش 
بین المللی هندسه نظم جدید جهانی که دانشگاه عالی دفاع ملی برگزار 
شد طی ســخنانی اظهار داشت: ما در یک شــرایط چرخش تاریخ قرار 
داریم، پس تغییر در نظم جهانی بســیار مهم است که به نظر من تعبیر 
مقام معظــم رهبری مبنی بر پیــچ تاریخی برای این تحولات بســیار 

مناسب تر است.
وی برگزاری همایش پیرامون نظم نوین جهانی را بســیار مهم دانست 
و گفت: البته نباید به همایش بســنده کرد، ما نباید ایــن موضوع را به 
صورت سرسری و شــعاری مد نظر داشته باشــیم و این موضوع بسیار 

مهم و حیاتی را بی ارزش کنیم.
شــمخانی صحبت از چرخش تاریخ را صحبت از یــک رخ داد عظیم و 
تحول بزرگ دانست و گفت: تحول در قرآن هم مطرح شده است روزی 
که واقعه دیگر قرار اســت رخ دهد، و اثر و نســل جدید قرار است حاکم 
شده و جهان و جامعه زیر رو شود مانند آنچه در سوره واقعه آمده است، 
پس باید مراقبت کنیم که این موضوع عظیم را به یک موضوع دم دستی 
و بی اهمیت تبدیل نکنیم.دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: اگر قرار 
است کار عملی روی این موضوع انجام شود باید همراه با تدبر، تحقیق و 

تفکر و کار عمیق علمی و دانشگاهی باشد.
شــمخانی با طرح این ســوال که هدف ما از طرح موضــوع نظم جدید 
جهانی چیســت؟ گفت: نظم نوین جهانی و پرداختن به آن موضوعات 
فرصت های جدیدی بر ســر راه ما قرار می دهد و ما را بــا ابعاد مختلف 
حرکت ملت ها در عصر جدید آشــنا می کند که آگاهــی از این موضوع 

باعث می شود که در سیاست های کلان بازنگری کنیم.
وی افزود: نظم جدیــد جهانی برای ما هم می تواند یک فرصت بســیار 
بزرگ و درخشــان باشــد و در مقابل حتی می تواند تهدیدی باشــد 
و ســقوط هر کشــوری را رقم بزند، فرصت و یا تهدید بودن نظم نوین 
جهانی بســتگی به نوع رفتار و آمادگی ما برای این تحــولات دارد، ما 
باید خود را آماده کرده و تاب آوری خود را بــرای مواجه با این تحولات 
جهانی بالا ببریم.دبیر شورای عالی امنیت ملی گفت: وقتی از تحولات 
جهانی و نظم نوین جهانی صحبت می کنیم کــه برخی از آن به عنوان 
تحولات بنیان کن یاد می کنند آیا منطقه و کشــور خود را تحت تأثیر 
این تحولات دیده ایم؟ اینکه خود را اســتثنا بدانیم تصور ما غیر علمی 
و غیر کارشناســی است.شــمخانی تاکید کرد: اگر ما خود را متناسب 
به شــرایط موجود و با در نظر گرفتن ابعاد تغییــرات نظم جهانی آماده 
کنیم می توانیم آماده این تحولات شــده و از این نظــم جدید جهانی 
بهره برداری کنیم.وی افزود: نظم نوین جهانی در ابتدا به معنای بر هم 
خوردن نظم موجود و تغییر و تحولات در نظم حاکم و بی نظمی است، 
تغییر نظم جهانی به ذات خود مثبت نیســت بلکــه آمادگی ما و نقش 
آفرینی ما در نظم جدید جهانی اســت که می تواند نظم نوین جهانی را 

برای ما مثبت کند.
شــمخانی تاکید کرد: هرگونه نظم جدید جهانی خارج از نظم عادلانه 
و نظم الهی باشــد، نظمی برای به قدرت رســیدن نظام های سلطه گر 
جهانی است، شــرایط موجود می تواند به نفع محور مقاومت باشد اما ما 
نباید دکترین مقاومت را به دکترین سلطه تبدیل کنیم، هر گونه تغییر 

در دکترین مقاومت می تواند منجر به آسیب شود.

تریبون

خریدار  فرمانــده نیروی دریایــی ارتش 
گفت: امروز نیروی دریایــی ارتش جمهوری 
اســلامی مهمترین اعزامی را به لطف خداوند 
و حمایت هــای مــردم توانســته در صحنه 
بین المللــی و جهانی رقم بزنــد. امیر دریادار 
شــهرام ایرانی فرمانده نیروی دریایی ارتش 
در نشســت خبری که به مناســبت تشریح 
مأموریت ناوگروه ۸۶ نیــروی دریایی اعزامی 
به ســفر دور دنیا با ناوشــکن تمام ایرانی دنا و 
ناو بندر مکــران در ســتاد فرماندهی نیروی 
دریایی ارتــش برگزار شــد طی ســخنانی 
اظهار داشــت: امروز نیروی دریایی راهبردی 
ارتش جمهوری اســلامی ایــران افتخار دارد 
که مهمتریــن اقدامی را کــه تاکنون رقم زده 
و به لطف خداوند و به دعــای خیر مردم عزیز 
توانســته در صحنه بین المللی و جهانی رقم 
بزند به سمع و نظر مردم هم وطنمان برسانیم.

وی ادامــه داد: بایــد محضر مــردم ایران 
برســانم که فرزنــدان شــما در این مقطع 
تاریخی بــرای اولین بــار در تاریــخ ایران 
زمین قادر شــدن با به کارگیری دانش های 
نوین و با استفاده از تجهیزات به روز و بومی 
و بهره گیــری از توان صنعتی کشــورمان 
یک گــروه را متشــکل از ناوشــکن ایرانی 
جمهوری اسلامی ایران دنا و ناو بندر مکران 
مأموریتــی را در مــدت ۲۱۳ روز عملیاتی 
انجام دهند و به حمدالله ایــن نوع گروه در 
این مسیر افتخار در محدوده خلیج عدن در 

مسیر بازگشت به کشورمان است.
فرمانده نیروی دریایــی مأموریت ناوگروه 
نیروی دریایی ارتش را نمایش اقتدار و توان 
نیروی دریایی ارتش جمهوری اســلامی و 
ظرفیت های بالای علمی و تخصصی جوان 
ایران دانســت و گفت: نیروی دریایی ارتش 
با انجام این مأموریت اقتدار کشــور ما را به 
نمایش بگذارد و مأموریتی کــه از مهر ماه 
سال گذشــته آغاز شــده بود اهداف خود 
حرکت کند و برای اولین بــار وارد اقیانوس 
آرام شــود.فرمانده نیروی دریایی ارتش با 
اشــاره به اینکه ناوگروه ۸۶ در مسیر انجام 
ماموریت خود در رزمایش ارتش جمهوری 
اسلامی ایران نیز شرکت داشته است، گفت: 
این نوع گروه توانســته این مسیر طولانی را 
بدون هیچ گونه حادثــه ای انجام دهد، این 
در حالی اســت که شــناورهای کشورهای 
مختلــف در این مســیر دچار مشــکلات 
فراوانی می شود. ناوگروه ۸۶ برای اولین بار 
در قاره آمریکا حضور یافته و در مسیر خود 
بازدید از کشور برزیل داشــت و توانسته به 

خوبی ماموریت خود را انجام بدهد.
ایرانی ادامه داد: ارتش جمهوری اســلامی 
ایران امروز به لطف خداونــد و دعای مردم 
عزیزمان به ســمتی رفته که می تواند دریا 
را به کنتــرل خود در بیــاورد و الحمدالله با 
حضور در آفریقای جنوبــی و اقیانوس های 
آرام و اطلس و اقیانوس هند پرچم جمهوری 

اســلامی ایران را به اهتــزاز در آورد و هم 
اکنون در منطقه خلیج عدن حضور دارد.

فرمانده نیروی دریایــی ارتش گفت: ملت 
عزیز، فرزنــدان شــما در ناوگــروه ۸۶ از 
۲۹ اســتان در این ماموریــت حضور دارند 
و توانســتند با اقتداری مثال زدنــی دنیا را 
طی کننــد. بنابراین بر خــود لازم می دانم 
به عنوان فرزند ایران از تمامی مســئولان، 
نخبــگان و جوامع علمی و دانشــگاهی که 
آشنا به این عرصه هســتند و در این مسیر 
به نیــروی دریایــی ارتش کمــک کردند، 
تشــکر کنم.ایرانی خاطر نشــان کرد: این 
ماموریت عظیم و چشــمگیر با توان داخلی 
به دست آمده و ما توانســتیم در این مسیر 
همه اقیانوس ها را پشــت ســر گذاشته و از 
تنگه های راهبردی جهــان عبور کنیم و هر 
جا که منافع جمهوری اســلامی ایران نیاز 

داشــته باشــد در آن منطقه حضور داشته 
باشــیم.وی ادامه داد: امــروز مفتخرم که 
اعلام کنم فرزندان شما به عنوان دست بلند 
نظام در جایگاه قرار دارنــد که به عنوان لبه 
بیرونی دفاع از آرمان های ملت شریف ایران 
با خودباوری و قدرت توام با اقتدار و عظمت 

ایران اسلامی را به نمایش بگذارند.
فرمانده نیــروی دریایی ارتــش بیان کرد: 
ایران اســلامی با تقویــت مولفه های قدرت 
دریایی و بــا رویکرد صلح طلبانه، توانســته 
منافع و اهداف خــود را پیگیری کند یکی از 
عرصه های غیرقابل اغمــاض در این زمینه 
عرصه دریایی اســت. کشــور ما یک کشور 
دریایی اســت و در شــمال و جنوب کشور 
مســتقیماً با دریا در ارتباط هستیم و از این 
طریق می تواند با همه کشورها ارتباط برقرار 
کند پس می توانــد در این عرصه نــه تنها با 
نمایش توانمندی دریایی خود بلکه در تامین 
امنیت تجارت دریایی و بهره برداری از منابع 

اقیانوس اهداف خود را پیگیری کند.
دریادار ایرانی تصریح کــرد: امروز جهان با 
خطرات بیشتری در عرصه دریا روبروست، 
حراســت و حفاظــت از منافــع دریایی و 
همچنین برقــراری امنیــت در محورهای 
مواصلاتی و حفظ امنیــت آبراهه ها در این 
زمان به توان دســتان جوانان این کشــور و 
شما مردم عزیز ایران اســلامی رقم خورده 
و همرزمان من در نیروی دریایی راهبردی 

ارتش توانستند پرچم افتخار دریایی ایران 
را در جهان به اهتزاز درآورند.

امیرایرانــی خاطرنشــان کــرد: برخی از 
بیگانگان در منطقه ما بــه دنبال برهم زدن 
موازنه هســتند اما نظام مقــدس ما با توان 
و اقتــدار دریایی خــود توانســته در حوزه 
هندســه نظم نوین جهانی حرف بزرگی را 

بزند و خودش را به جهانیان ثابت کند.
وی گفت: نظــم جهانی لیبرال به ســمت 
چند قطبی شــدن در حال تغییر اســت و 
قدرت های نو ظهــور هم در حال توســعه 
قدرت خود و ائتلاف هســتند و در این بین 
گفتمان ایران هم گفتمــان مقاومت، صلح 
و حمایــت از مظلومیــن در جهان اســت. 
دشمنان باید بدانند ایران اسلامی و انقلابی 
هرگز منزوی نمی شــود بلکه ایران تحریم 
گریز و انزوا ناپذیر اســت.وی افــزود: انجام 
ماموریت توسط ناو گروه ۸۶ نیروی دریایی 
ارتــش و عبــور از اقیانوس هــای مختلف 
نشان داد که ملت شــریف ایران را نمی توان 
محدود کرد و این ملت با اقتدار و صلابت در 

مسیر آرمان های خود حرکت خواهند کرد.
فرمانده نیروی دریایــی ارتش با بیان اینکه 
این ماموریت تا کنون ۲۱۳ روز طول کشیده 
اســت، گفت: این ماموریت از مهر ماه سال 
گذشته، آغاز شــد و بازدید از هند، اندونزی 
و عبور اقیانــوس آرام و اقیانوس اطلس در 

برنامه های این ناوگروه بوده است.

عضــو کمیســیون آمــوزش مجلــس در واکنش به 
اظهارات دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی مبنی بر 
اینکه مصوبه ابلاغــی درباره کنکــور تغییر نمی کند، 
گفت: کنکور از سال بعد بر اســاس قانون مجلس اجرا 

می شود.
احمد نادری، در واکنش به اظهارات اخیر دبیر شورای 
عالی انقلاب فرهنگی مبنی بر اینکه مصوبه ابلاغ شده 
درباره کنکور به هیچ وجه تغییــر نمی کند و اگر طرح 
اصلاح قانون کنکور در صحن مجلس تصویب شــود، 
چون خلاف اصل ۵۷ قانون اساســی اســت، از سوی 
شورای نگهبان رد خواهد شــد، اظهار داشت: نظر دبیر 

شــورای عالی انقلاب فرهنگی محترم است 
اما طبق قانون اساسی مرجع قانون گذاری، 
مجلس شــورای اسلامی اســت و طبق نظر 
مقام معظــم رهبری هر کجا کــه مجلس به 
امری ورود پیدا کند، شــورای عالی انقلاب 

فرهنگی حق ورود به آن موضوع را ندارد.
وی بیان کــرد: مجلس در ســال ۹۲ قانون 

ســنجش و پذیرش را تصویب کرد که البته اصلاحاتی 
را هم بعداً در این قانون به وجود آورد و قانون سنجش و 

پذیرش، قانون قطعی مجلس است.
عضو هیئت رئیســه مجلس شورای اســلامی تصریح 

کرد: ورود شــورای عالی انقلاب فرهنگی به 
بحث کنکور متاخر از مجلــس بود و مصوبه 
شــورای عالی انقلاب فرهنگــی در چند جا 
قانون مجلس را نقض می کند. مســأله ای که 
ما همواره مطرح کردیم این بــوده که ورود 
شــورای عالی انقــلاب فرهنگی بــه مقوله 

کنکور برخلاف قانون بوده است.
عضو کمیســیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس 
شورای اســلامی ادامه داد: ما معتقد بودیم که امسال 
هم نباید کنکور بر اســاس مصوبه شورای عالی انقلاب 
فرهنگی برگزار شــود، امــا مجلس فقط بــرای آنکه 

آرامش داوطلبــان کنکور و خانواده هــای آنان به هم 
نریزد، پذیرفت امســال هم طبق مصوبه شورای عالی 
انقلاب فرهنگی کنکور برگزار شود اما عزم مجلس آن 
است که کنکور از ســال آینده بر اساس قانون مجلس 
اجرا می شــود.نادری بیان کرد: در مصوبــه ای که در 
کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلــس درباره طرح 
اصلاح قانون کنکور داشــتیم که البته هنوز در صحن 
مجلس بررســی نشــده، تاکید کردیم کــه هر گونه 
تصمیم گیری درباره معــدل و نحوه اجرای کنکور باید 
در شورای ســنجش و پذیرش بررسی شود و این شورا 

طبق مصوبه مجلس قانونی است.

مجلس

کنکور از سال ۱۴۰۳ بر اساس قانون مجلس اجرا می شود

خریدار  صلح در ســوریه را اگر به قطاری 
شــبیه بدانیم که از ژانویــه ۲۰۱۷ راه خود 
را میانه آتش تروریسم گشــوده، با تحلیلی 
آغشــته به کمی خوش بینی، می توان این 
قطار را در آســتانه ایســتگاه ثبات توصیف 
کرد حتی اگر تل آویو هراســان از این ثبات، 
چنگ اندازی های خونین خود را آغاز کرده 

باشد.  
 نشســت چهارجانبه وزرای امــور خارجه 
ایران، سوریه، روســیه و ترکیه در حالی به 
پایان رســید که هر چهار کشــور در مسیر 
بازگرداندن ثبــات به ســوریه و آرامش به 
منطقه در تلاش هســتند و هرچند هریک 
منافع خاص خــود را پی می گیرنــد اما در 
یک موضوع مشــترک اتفاق نظر دارند که 
تروریسم باید در شمال غرب آسیا تمام شود 
و این باید، باید به دســت کشورهای منطقه 
صورت گیرد. این نشســت بــا هدف صلح 
درحالی برگزار شــد که رژیم صهیونیستی 
در آن ســوی مدیترانه بــار دیگر بمب های 
خود را بر ســر غیرنظامیان و مردم بی دفاع 
فلســطین ریخته و جنایتی جدید رقم زده 
تا نشــان دهد اصلی ترین معارض صلح در 

منطقه است.

مروری بر روند صلح در سوریه
بیــن ســال های ۲۰۱۱ تــا ۲۰۱۷، میانه 
جنگ های خونین در ســوریه و گســترش 
تروریســم در منطقــه، شــورای امنیت و 
ســازمان ملــل متحــد و دیگــر نهادهای 
بین المللــی، بــه عــادت مألــوف ضمن 
ابراز نگرانی دربــاره فجایــع روی داده در 
ســوریه، در هتل های لوکس ویــن و دیگر 
پایتخت های اروپــا گرد هــم می آمدند تا 

درباره این فجایع چاره جویی کنند.
داســتان اما بــه راحتی پیــش نمی رفت و 
هریک از این نشســت ها به عرصه ای برای 
تعارض میان معارضان جنگ سوریه و دیگر 
بازیگران آن تبدیل می شد. پنج سال طول 
کشــید تا بازیگران غربی دریابند که بدون 
توجه به دیدگاه تهران، همســایگان و دیگر 
کشورهای منطقه، امکان ایجاد ثباتی پایدار 
غیرممکن خواهد بود و از این رو به پیشنهاد 
مشــترکی به نام »فرمت آستانه« تن دادند 
تا نشســت های برگزار شــده در پایتخت 
قزاقســتان، گره ای از جنگ در ســوریه و 

آوارگی مردمش باز کند.
این گره گشــایی گرچــه ۶ ســال به طول 
انجامیــد اما به نظــر می رســد در صورت 

کاســتن از تاثیر مولفه های خارجی بر این 
روند، راهبردهای آن در حال ثمربخشــی 
است. وزرای خارجه روســیه، ترکیه و ایران 
به عنوان سه کشــور ضامن صلح در سوریه 
به همراه وزیر خارجه سوریه روز چهارشنبه 
۲۰ اردیبهشت در مســکو روسیه گرد هم 
آمدند تا در راســتای همین فرمت آستانه 
به راهبــردی دســت یابند کــه تعارضات 
مرزی آنکارا و دمشق را که پس از گسترش 
گروهک های تروریستی به وجود آمده، حل 

و فصل کند.
نشاندن »فیصل مقداد« و »مولود چاووش 
اوغلــو« وزرای خارجــه ســوریه و ترکیه، 
پشــت یک میز و رســاندن آن ها به امضای 
یک بیانیه مشــترک، نتیجــه تلاش های 
ایران و روسیه در هشت ســال گذشته و در 
قالب روند آستانه بوده است و این نشست و 
برخاست و بیانیه حاصل از آن یکی از نتایج 
نشست روســای ســازمان های اطلاعاتی، 
وزرای دفاع و دیگر کارشناســان امنیتی دو 
کشــور یا میانجیگری روسیه و بعد ایران در 

طول ماه های گذشته بوده است.
مهمترین هدف این نشست یافتن راهکاری 
بــود کــه بتواند به صــورت همزمــان هم 
نگرانی های دمشــق درباره تمامیت ارضی 
خود و هم نگرانی های آنــکارا درباره حضور 
گروهک های تروریســتی در مرزهای خود 
با ســوریه را رفع کند. راهکاری که سرگئی 
لاوروف، وزیر خارجه روســیه در نشســت 

خبری با همتایان خود آن را قابل دستیابی 
دانســت و به ضرورت پرداختن به آن سطح 

روسای جمهور چهار کشور اشاره کرد.
نقطه کانونی بیانیه چهار کشور و نیز نشست 
خبری آنها تمرکز بر این گزاره  بود که امنیت 
در ســوریه با وجود بازیگران فرامنطقه ای 
تأمین نخواهد شــد. لاوروف آشکارا درباره 
نقش آفرینی مخرب واشــنگتن در حمایت 
از گروهک های معارض دولت سوریه سخن 
گفت. ترکیه هم دغدغه خود را درباره جان 
گرفتن دوباره این گروهک هــا در منطقه و 
نیز جدایی طلبان کرد پنهان نکرد. ســوریه 
هم نگران زیرســوال رفتن تمامیت ارضی 
خود در حکمرانی بر کشــورش بــود. این 
دغدغه ها برای تهران هــم مهم و البته قابل 
حل به نظر می رســید و به همین دلیل بود 
که امیرعبداللهیان بر راه حل سیاســی و نه 
نظامی در سوریه تأکید داشت، راه حلی که 
مکمل نشست های فرمت آســتانه باشد و 
متکی به کشورهای ضامن صلح در سوریه، 
تا به نتیجه رسیدن آن متاثر از متغییرهای 
دیگر نشود.در نهایت نشست مسکو با حضور 
چهار بازیگر آن که هــر کدام با چهار تعریف 
از منافع ملی خود و البته با یک هدف در آن 
حاضر بودند به پایان رســید. آنکارا امیدوار 
است این نشســت هرچند دیر اما به رجب 
طیب اردوغان در مســیر مانــدن در کاخ 
ریاست جمهوری و پیروزی در انتخابات آتی 
کمک کند، از آن رو که آوارگان و پناهندگان 

ســوری در ترکیه به یکی از کانون های مهم 
چالــش برانگیز در تبدیل شــده و اردوغان 
پس از این نشست تا حدی می تواند با دست 

پر در این چالش حاضر شود.
مسکو با هر آنچه در توان دارد در برابر آمریکا 
ایستاده و سوریه یکی از میدان های مهم این 
ایستادگی است و رســیدن به یک ثبات در 
دمشق، نشانه پیروزی روســیه و کاستن از 
هژمونی آمریکا و متحدانش تفسیر خواهد 
شد. دمشــق در پس پرده نشست مسکو و 
حل تعارضاتش با آنکارا، گوشــه چشــمی 
هم به آغوش مــادرش، یعنی اتحادیه عرب 
دارد و با تمام توان می کوشد نشان دهد برای 
بازگشت به این اتحادیه از ثبات لازم و کافی 
برخوردار است. در نهایت تهران سال هاست 
برای رســاندن دمشــق به صلح و ثبات در 
میدان بوده اســت و پس از پیروزی در این 
میدان، امتداد راه را دیپلماســی می داند تا 
آخرین پرونده های تنــش زا در منطقه را با 

میانجیگری خود ببندد.

هر نشست، آغاز کابوس تازه تل آویو
دی ماه سال گذشته، وقتی وزرای دفاع سه 
کشور روسیه، ســوریه و ترکیه دور یک میز 
نشســتند و درباره آینده اختلافات سخن 
گفتند، برخی ناظران، عدم حضور ایران در 
این نشست را به کنار گذاشتنش از معادلات 
سوریه تفسیر کردند. تفسیری که زودتر از 
آنکه رسانه ها درباره  آن به تحلیل بنشینند، 

اصالت خود را از دســت داد و وزرای خارجه 
هر سه کشور ترکیه، سوریه و روسیه تصریح 
کردند کــه ایران ضلــع چهارم ایــن روند 

خواهد بود.
واقعیت آن اســت که بــا اهمیــت یافتن 
منطقه برای دولت آیت الله رئیســی روندی 
در آن بــدون حضور ایران، پیــش نخواهد 
رفت یا دستکم درست پیش نخواهد رفت. 
این واقعیــت اما برای رژیم صهیونیســتی 
چنــدان قابل حــل و هضم نیســت. اینکه 
وزیر امورخارجه ایران در نقطه صفر مرزی 
لبنان با سرزمین های اشــغالی و مشرف بر 
پایگاه های اســتتار شده رژیم صهیونیستی 
نماز ظهر و عصــر بخواند یا رئیس  جمهوری 
اســلامی ایران حتی با خط و نشان کشیدن 
تل آویــو در فــرودگاه حلــب در صبح روز 
سفرش، زائر زینبیه دمشق شــود، یا مصر 
جدی تر از همیشــه برای برقراری رابطه با 
ایــران برنامه ریزی کند، یا پیمــان ابراهیم 
با سردی حاشیه نشــین های خلیج فارس 
روبرو شده و عربســتان و ایران در پی تبادل 
سفیر باشند و گمانه زنی ها از حضور آیت الله 
رئیســی در نشست شــورای عرب حکایت 
کند؛ دهها زنگ هشــداری است که تنها در 
دو هفته گذشــته علیه رژیم صهیونیستی 
به صــدا درآمــده اســت.هراس تل آویو از 
یک ســو درباره جشنی اســت مقاومت در 
نزدیک ترین نقطــه ممکن بــه آن برگزار 
کرده و از دیگر سو شــرایط متزلزل داخلی 
خود که بیش از هر زمــان دیگری این رژیم 
را نیازمند منحرف ســاختن افکار داخلی از 
این میزان تزلزل کرده و به ســیاق گذشته 
بــا اوج گیــری بحران های داخلــی درپی 
ماجراجویی خارجی رفته اســت. بمباران 
مردم بی دفاع فلســطین در نوار غزه نشانه 
آشکار این هراس و فرافکنی است که مانند 
گذشته با سکوت مجامع جهانی هم همراه 
شد.هراس رژیم صهیونیســتی از آنچه در 
خاورمیانه روی می دهد قابل فهم اســت از 
آن رو که علم روانشناســی این رفتار و اقدام 
را نشانه مشهود تفکری می داند که در گوشه 
رینگ به دام واقعیات افتاده و به هرآنچه در 
اطرافش وجود دارد، بی هدف چنگ می زند. 
ســکوت دربرابر این چنگ اندازی ها هم در 
همان علم، تعبیر به فرافکنی شده و جامعه 
جهانی دربرابــر این جنایت، مســئولیت 
خود را فرافکنی می کنــد چون خود یکی از 
مهمترین عاملان شکل گیری تفکر جنایت 

در سرزمین های اشغالی بوده است.



پشت و روی حذف ارز جهانگیری
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 استراتژی چرخش دوگانه و تاکتیک های 
امنیت غذایی چین

حسین شیرزاد  از زمان اجرای اصلاحات »دنگ شیائوپینگ« تولید 
داخلی غذا در چین به دنبال رشــد اقتصادی باورنکردنی به ســرعت 
افزایش یافته است. با این حال، مصرف مواد غذایی در چین نیز به دلیل 
مصرف میوه و سبزیجات بیشــتر و توجه به مواد غذایی ضروری نسبت 
به گذشــته، قابل توجه بوده و پدیده »گذار رژیم غذایــی« با افزایش 
اتلاف و هدر رفت مــواد غذایی و از بین رفتن زمین های کشــاورزی به 
دلیل شهرنشــینی، تردیدهایی را پیرامون اینکه تولید مواد غذایی در 
داخل چین قادر به حفظ ســبک زندگی و عادات مصرف فعلی اســت، 
به وجود آورده اســت. تولید غلات در ســال ۲۰۲۰ میلادی به رکورد 
۶۶۹.۵ میلیون تن رسید که از هدف رســمی جدید ۶۵۰ میلیون تنی 
فراتر رفــت. در عین حال، به دلیل افزایش درآمــد و تنوع رژیم غذایی، 
چین به بزرگترین واردکننده مواد غذایی در جهان تبدیل شده است و 
با واردات ۱۳۳.۱ میلیارد دلاری در سال ۲۰۱۹ از اتحادیه اروپا و ایالات 
متحده آمریکا پیشی گرفته اســت. رویترز در سال ۲۰۲۱ گزارش داد 
که چین بیش از ۶۵۰ میلیون تن ظرفیت ذخیره ســازی غلات دارد که 

تعداد بیشتری به صورت آنلاین عرضه می شوند.
طبق گزارش اداره ذخایر دولت، چین غــلات و برنج کافی برای تغذیه 
۱.۴ میلیارد نفر از مردم این کشــور برای »بیش از یک ســال مصرف 
کشور« دارد. بنابراین در ســال های اخیر، امنیت غذایی چین با امنیت 
ملی آن ارتباط تنگاتنگی داشــته اســت. در سیاست های کلان حزب 
کمونیست چین، امنیت غذایی همســان با امنیت ملی، امنیت انرژی 
و امنیت مالی در مواجهه با تهدیدات ناشــی از جنــگ تجاری چین و 
ایالات متحده و »محیط پیچیده جهانی« مهم ذکر شــده اســت. طی 
۳۰ سال گذشته اهمیت امنیت غذایی از ســوی رهبران ارشد مختلف 
چین به طور علنی مورد توجه قرار گرفته است. در آوریل ۲۰۲۱، شیء 
جین پینگ، رئیــس جمهوری چین اعلام کرد کــه امنیت غذایی یک 
پایه مهم برای امنیت ملی اســت. اخیراً اهمیت امنیت غذایی از سوی 
تانگ رنجیان، وزیر جدید کشــاورزی و امور روستایی با تعابیر جدیدی 
ارائه شــد که دو مؤلفه کلیدی امنیت غذایی را برجســته کرده است؛ 
دانه ها، »تراشه های رایانه ای« کشــاورزی و زمین های کشت شده، به 
مثابه »خون حیات« در تولید غذا به شــمار می روند«. از ســوی دیگر، 
مبحث »امنیت غلات« برای اولین بار در چهاردهمین برنامه ۵ ســاله 
)۲۰۲۱-۲۰۲۵( دولت مرکزی حزب کمونیســت چین گنجانده شد. 
بر اساس این طرح که اهداف توســعه اقتصادی و اجتماعی ملی چین را 
مشخص می کند، چین باید به تولید غلات سالانه بیش از ۶۵۰ میلیون 
تن غلات در سال دســت یابد. همچنین در این طرح تمهیدات خاصی 
برای اجرای استراتژی امنیت غذایی از جمله بهبود کل زنجیره صنعت 
غلات و توسعه مناطق کشاورزی و روستایی گنجانده شده است. با این 
حال، عمده اعضای حزب در رده و کادرهای مختلف می دانند که عمل 
به این کار آسان نیست. از زمان شــیوع کووید -۱۹، نگرانی های مربوط 
به ناامنی غذایی چین توسط عوامل بسیاری از جمله قطع برق، افزایش 
هزینه میوه، سبزیجات و »رفتار گله ای« مصرف کنندگان وحشت زده 
در کلان شهرهای چین تشدید شده اســت. یک تصویر بسیار بزرگ تر 
این اســت که حفاظت از امنیت غذایی به طور فزاینده ای به عنوان یک 

اولویت مهم برای استراتژی توسعه جدید پکن دیده می شود.
اســتراتژی »چرخش دوگانه« به دنبال اتکای بیشــتر بــه خود برای 
کاهش عــدم قطعیت هــای خارجی اســت. در نوامبــر ۲۰۲۱، دفتر 
سیاسی، نهاد تصمیم گیرنده حزب کمونیست چین، استراتژی جدید 
امنیت ملی )۲۰۲۱-۲۰۲۵( را منتشر کرد که به اولویت امنیت غذایی 
اشاره می کند. در این مانیفست، پس از گســترش تعداد فزاینده ای از 
سیاست ها، اقدامات قانونی و دســتورالعمل ها با هدف امنیت غذایی، 
نقاط تمرکز کلیدی برای سیاســت امنیت غذایی چین را می توان در ۳ 

جنبه اصلی این بیانیه سیاسی خلاصه کرد:
نخســتین حوزه مورد تاکید، افزایش عرضه مواد غذایی داخلی، هم از 
طریق ذخیره ســازی و هم افزایش میزان زمین کشاورزی است. دولت 
مرکزی چین به دنبال تحقــق این امر از طریق اجرای سیاســت های 
مختلف است. در ســال ۱۹۹۰، چین ذخایر غلات ملی را ایجاد کرد که 
»ذخایر مرکزی دولت و ذخایر محلی را هماهنگ کرده و موجودی های 
دولتی و شــرکت ها را با یکدیگر تکمیل می کــرد«. از آن زمان، چین 
به اجرای سیاســت های مختلف برای حفظ امنیــت غذایی ادامه داده 
است. به عنوان مثال، از سال ۲۰۱۵ تمام اســتانداران موظف هستند 
که مسئولیت کامل امنیت غذایی را بر عهده بگیرند. علاوه بر این، برای 
اولین بار در دسامبر ۲۰۲۰، امنیت غذایی نیز به عنوان اولویت اصلی در 
»کنفرانس مرکزی کار اقتصادی« فهرست شــد. این نشست با حضور 
شیء جین پینگ و نخست وزیر لی کچیانگ برگزار شد. در این نشست 
با اشــاره به امنیت غذایی به چالش هایی نظیر مشکل بذر و زمین های 
زراعی اشــاره و تاکید شــده که کلید تضمین امنیت غذایی در ذخیره 
غلات نهفته اســت. همچنین، علاوه بر تشــخیص نیاز بــه حفاظت از 
عرضه غلات و سایر محصولات کشاورزی و نیاز به صیانت از به اصطلاح 
»خط قرمز« چین از ۱.۸ میلیارد متر زمین قابل کشــت )معادل ۱۲۰ 
میلیون هکتار( در این نشســت بر اهمیت جلوگیــری از تغییر کاربری 
اراضی کشاورزی در مدیریت ذخایر غلات و اهمیت ایجاد امنیت غذایی 
ملی و احداث کمربند صنعتی برای حفظ امنیت غذایی ملی اشاره شده 

است.
نتایج این نشست توسط بیانیه سیاسی شورای دولتی و کمیته مرکزی 
)ح ک چ( که صرفاً بــر امنیت غذایی متمرکز بود در فوریه ســال جاری 
حمایت شــد. این بیانیه سیاسی خواســتار آن بود که مقامات استانی 
برای حفاظــت از منابع محــدود زمین و جلوگیری از تخریب بیشــتر 
خاک زراعی، حداقل هــای خط قرمز در ســطح ملــی ۱۲۰ میلیون 
هکتار از زمین های کشــاورزی را حفظ کنند. علاوه بــر این، پکن یک 
طرح جامع ملی تجهیز و آماده سازی زمین های کشاورزی با استاندارد 
بالا )۲۰۲۱-۲۰۳۰( برای افزایش میزان زمین های قابل کشــت برای 
کشــاورزی و افزایش عملکرد محصول در هر هکتار تدوین کرده است. 
هدف این طرح دســتیابی به هدف ملی ۷۱.۷۵ میلیون هکتار از زمین 
کشاورزی با استاندارد بالا تا ســال ۲۰۲۵ و سپس ۸۰ میلیون هکتار تا 
سال ۲۰۳۰ اســت. در ادامه؛ علاوه بر افزایش عرضه مواد غذایی، چین 
به دنبال تنوع بخشــیدن به بازارهای عرضه مواد غذایی خود است تا از 

وابستگی به یک یا چند کشور اجتناب کند. 
به طور قابل توجهی، دولت چین با طرح ابتکاری و در حال ظهور »جاده 
ابریشم غذا« با هدف تنوع بخشــیدن به واردات مواد غذایی از بسیاری 
از مناطق در سراســر جهان، از جمله آفریقا و آمریکای لاتین اســت. تا 
به امروز، چین بیش از ۱۰۰ قرارداد همکاری کشــاورزی با کشورهای 
ابتکار »یک کمربند و یک جاده« امضا کرده اســت. همچنین به عنوان 
بخشی از جاده ابریشم غذایی، چین در تلاش است تا زنجیره های تأمین 
غذای جهانی را از طریــق توافق نامه های تجارت آزاد خارج از کشــور، 
ســرمایه گذاری های زیرســاختی و تملک زمین های کشــاورزی در 
کشورهای خارجی )کشت فراســرزمینی( بازسازی کند و همانطور که 
در توافقات اخیر با کشــورهایی مانند ویتنام، مصر، کامبوج و پاکستان 
به خوبی نشان داده به نظر می رســد چین مشتاق ادامه یافتن بازارهای 

جایگزین برای واردات مواد غذایی باشد.
 از ســوی دیگر، چیــن همچنین علاقــه فزاینده ای به کشــاورزی و 
بیوتکنولوژی نشان می دهد به عنوان مثال، بهبود کیفیت بذر، ویرایش 
ژن و فناوری اصلاح شــده ژنتیکی برای حیوانــات و گیاهان می تواند 
راه حل ها یا راه حل هایی جزئی برای نگرانی های دامنگیر ناامنی غذایی 
ارائه دهد. با این وجود، نگرانی شهروندان در مورد ایمنی مواد غذایی باز 

هم محتمل است.

یادادشت

 وحید بلالــی  یک ســال از حــذف ارز 
ترجیحی گذشت اقدامی که می توانست در 
راستای تک نرخی شدن ارز باشد اما افزایش 
نرخ ارز در ماه های اخیر مشــکلات را برای 

اقتصاد دوچندان کرد.
یک سال از حذف ارز ترجیحی گذشت، سال 
قبل دولت ســعی کرد با قانع کردن مردم از 
طریق افزایش یارانه و اقناع سازی رسانه ای 
مردم را مجاب کند کــه حذف ارز ترجیحی 

درست است.
ارز ترجیحی در دورانی که در اقتصاد کشور 
رواج پیدا کــرده بود باعــث افزایش رانت و 
فساد شده بود و بســیاری از افراد با تشکیل 
شــرکت های صوری ارز ترجیحی دریافت 
کرده امــا کالاهای مورد نظر نیــز با قیمت 
مناسب به دست مردم نمی رسید، از طرفی 
تولیدکننده نیز به شدت در مضیقه بوده و با 
قیمت گذاری دستوری از تورم جا مانده بود 
و اگر حذف ارز ترجیحی نبــود در آن برهه 
شاید بسیاری از شرکت هایی که تأمین نیاز 
اولیه مردم را در دســتور داشتند با مشکل 

جدی و تعطیلی مواجه می شدند.
اما حــذف ارز ترجیحی تبعــات اقتصادی 
زیادی هم برای مردم قشر متوسط و ضعیف 
جامعه داشــته و باعــث چند برابر شــدن 
هزینه ها شد و افزایش یارانه ها نیز نتوانست 
این افزایش قیمت ها را جبــران کند، زیرا با 
افزایش طیف وسیعی از محصولات مواجه 

شدیم.

حذف ارز ترجیحی فشار زیادی 
به مردم وارد کرد

ســید علی طباطبایی کارشناس اقتصادی 
در گفت وگو با مهر با بیان اینکه در بحث ارز 
ترجیحی، اتفاقات ناگــواری در عدم تعادل 
بیشــتر بنگاه های اقتصادی افتاد، گفت: تا 
مدتی که ارز ترجیحی بــود، فاصله بین ارز 
ترجیحی و بازار آزاد در مقطعی به شــدت 
افزایش یافته بود و سیاســت گذار را مجاب 
کرده بود تا هر چه ســریع تر دست به اصلاح 
وضعیــت ارز ترجیحــی بزند.طباطبایــی 
افزود: بــه هم ریختــن تعــادل اقتصادی 
بیشــتر به بنگاه های اقتصادی زده شد که 
بیشترین ارتباط را با ســفره مردم داشتند 
و این عامــل باعث افزایــش نارضایتی این 
نوع بنگاه ها شد.این کارشــناس اقتصادی 
افــزود: ارز ترجیحــی تنها اثــر مثبتی که 
داشت جلوی شــوک قیمتی مصرف کننده 
را می گرفت اما با حذف آن یک شــوکی به 
مردم به ویژه قشــر ضعیف وارد شد اما ادامه 

تأمین ارز برای تولیدی هــا ممکن نبوده و 
از لحاظ سیاســت گذاری اقتصادی حذف 
ارز ترجیحی اقدامی مثبت بود.ســید علی 
طباطبایی در پاسخ به این ســوال مهر، که 
امروز نیز شاهد ۳ نرخ ارز شــامل نیما، بازار 
مبادله و بازار آزاد هستیم، گفت: برای فعال 
اقتصادی بهتر این اســت که ارز تک نرخی 
باشــد تا بتواند برنامه ریزی درســتی برای 
آینده داشته باشــد و پیش بینی از وضعیت 
آینده اقتصاد بهتر باشد، اما از لحاظ سیاست 
گذار که اقتصاد بیمــاری را در نظر دارد به 
موضوعات کوتاه مدتی مانند ارز چند نرخه 
می رسد که همیشــه این سیاست ناکارآمد 
بوده و دســتاوردی برای اقتصــاد ندارد. از 
لحاظ اقتصادی به هیچ وجه چند نرخ بودن 
قیمت ارز مناسب نیســت و هیچ کشوری 
مانند ایران در اقتصاد دنیا نیســت که برای 

چندین سال متوالی ارز چند نرخه باشد،
طباطبایی تصریح کرد: برداشته شدن چند 
نرخی ارز و تک نرخی کردن آن تنها در زمانی 
ممکن اســت که وضعیت تبــادلات تجاری 
کشــور در وضعیت نرمالی باشــد و مادامی 
که کشــور درگیر تحریم هــا و محدودیت 
در تجارت و انتقــال ارز اســت این موضوع 
امکان پذیر نیســت، زیرا پیش بینی دقیقی 
نمی توان از صادرات نفــت، کالای غیر نفتی 
و… داشت. تحقق بودجه ســال ۱۴۰۲ نیز 
با همین شرایط کار دشــواری است و امکان 
افزایش کســری بودجه و افزایــش فاصله 

قیمتی دلار در سال ۱۴۰۲ وجود دارد.

یارانه نهفته دولت به مردم قطع شد
جواد فلاحیــان یکی دیگر از کارشناســان 
اقتصادی نیز درباره تأثیر حذف ارز ترجیحی 
گفت: دولت بسیاری از مایحتاج عمومی اعم 
از نهاده های دامی، خوراک مــرغ، دارو را با 
ارز ۴۲۰۰ تومانــی وارد می کــرد، با توجه 
به فاصله زیاد قیمتــی ارز ۴۲۰۰ تومانی با 
قیمت ارز در بازار، مابــه التفاوت آن را دولت 
به صورت یارانــه ای تأمین می کــرد و این 
یارانه ای نهفته برای مردم بود و حذف این ارز 
باعث افزایش قیمت کالا برای مصرف کننده 
نهایی شــد. از طرفی دیگر بخش دیگری از 
هزینه هایی که دولــت از طریق یارانه پنهان 
تأمین کرده بود به خود دولت بازگشــت و به 
مرور زمان باعث کاهــش هزینه های جانبی 
شــد.این کارشــناس اقتصادی اضافه کرد: 
بازار ســرمایه همیشه در مســیر شفافیت 
و قیمت گــذاری واقعی بر اســاس عرضه و 
تقاضا قدم بر مــی دارد، شــرکت هایی که 
بر اســاس ارز ۴۲۰۰ تومانی قیمت گذاری 
می شدند از آن طرف مشغول قیمت گذاری 
دستوری شده و در شــرایط عمومی اقتصاد 
نمی توانســتند ســود خوبی را شناســایی 
کنند، حــذف ارز ترجیحی باعــث تورم در 
اقتصاد کشور شده اما به شــفافیت اقتصاد 
کمک کرد، هــر چند با جهش دلار شــاهد 
این هستیم که ارز ۴۲۰۰ تومانی به ۲۸۵۰۰ 
تبدیل شده اســت، عملًا تأثیر مثبت حذف 
ارز ترجیحی در سال گذشــته از بین رفته و 

ارز ترجیحی جدیدی جایگزین شده است.

آیا ارز 28۵00 تومانی همان ارز 4200 
تومانی است؟

وی در واکنــش به اظهار نظــر رئیس بانک 
مرکزی درباره قبول نداشــتن این نکته که 
ارز ۲۸,۵۰۰ تومان همان ارز ۴,۲۰۰ تومان 
به شــیوه جدیدی اســت، گفــت: در تمام 
اقتصادهــای دنیا هر زمان کــه مبادلات بر 
اساس ارز چند نرخی شکل می گیرد شاهد 
افزایش فساد و رانت هستیم، نمونه این نوع 
ارز نیز در کشور ونزوئلا اســت، دولت برای 
اینکه سفره مردم را کوچک تر نکند بسیاری 
از کالاها را بر اساسی قیمت گذاری دستوری 
انجام می دهــد اما تمام این سیاســت ها در 
میان مدت شکست خورده است. ارز ۱۲۰۰ 
تومانی در زمــان آقای احمدی نــژاد به ارز 
۴,۲۰۰ تومان در زمان آقای روحانی تبدیل 
شده و امروز نیز تبدیل به ارز ۲۸,۵۰۰ تومان 
شده ظ مســئول توجه نمی کند.فلاحیان 
به رشــد پایه پولی و نقدینگی اشاره کرده و 
افزود: سالی ۲۰ تا ۲۵ درصد نقدینگی کشور 
افزایش یافته و بــا افزایش نقدینگی ضریب 
فزاینده نیز افزایش خواهــد یافت، هر چند 
دولت ســیزدهم تلاش های زیادی کرده تا 
ضریب فزاینده پولــی افزایش نیابد ولی این 
اقدامات به مانند فنــری می ماند که در حال 

فشرده شدن است.

آیا افزایش نرخ بهره در این شرایط 
کاراست؟

فلاحیان در پاسخ به مهر، در این باره که نرخ 

بهره به علت بالا بودن در ســال های متمادی 
در کشور خاصیت اهرمی خود را از دست داده 
و در شــرایط فعلی نمی توان از این اهرم برای 
کاهش تورم استفاده کرد، گفت: بله این نکته 
دقیقاً درست اســت، وقتی تورمی بالای ۴۰ 
درصد را شاهد هستیم و در شرایط تحریمی، 
عملًا نرخ بهره بالا رکود بالایی را برای اقتصاد 
و تولید ایجاد کــرده و ضربات مهلکی به بدنه 
تولید می زنــد.وی افزود: وقتی به حاشــیه 
سود شرکت های بورســی توجه کنیم بسیار 
پایین تر از نرخ بهره کنونی است و اگر نرخ بهره 
را نیز بیشــتر کنیم دیگر کدام سرمایه گذار 
رغبتی برای سرمایه گذاری در تولید دارد؟، 
زیرا سود ســاده و بدون ریســک را ترجیح 
می دهد، افزایش نرخ بهره شــاید در گذشته 
اهرمی برای کاهش نرخ تــورم بود اما اکنون 

آن اعتبار و قدرت خود را از دست داده است.

راهکار اصلی کنترل نرخ ارز چیست؟
فلاحیــان در پایــان گفت: راهــکار اصلی 
کنترل نرخ ارز، ســرمایه گــذاری خارجی 
اســت، اگر بتوانیم اقدامات اقتصاد سیاسی 
و دیپلماســی های اقتصادی را انجام دهیم 
و منابع مالــی را از خارج کشــور با راه های 
مختلف مانند فاینانــس و از لحاظ قانونی و 
درست جذب کنیم، می توانیم قیمت ارز را 
کنترل کنیم، با توجه بــه نقدینگی و تورم 
در کشــور امکان اینکه که بــا پایین آوردن 
نرخ بهره سرمایه گذاری جدیدی در کشور 

ایجاد کنیم وجود نخواهد داشت.

خاصیتی که یک ساله از بین رفت
 یک ســال از حذف ارز ترجیحی گذشت و 
این حذف آثار مثبت و منفــی را بر اقتصاد 
و زندگی مردم گذاشت، اما مهمترین نکته 
آن اســت که با جهش قیمت ارز در ماه های 
اخیر در کمتر از یک ســال خاصیت خود را 
از دســت داد زیرا امروز عملًا دو بازار نیما و 
مبادله را داشته که اختلاف قیمت آن بیش 
از ۱۰ هزار تومان اســت و ایــن نکته مهم را 
نباید فراموش کرد که بــازار آزاد همچنان 
ســرگروه ارز بوده و تأثیر مستقیمی بر نرخ 
گذاری بازار مبادله ایفــا می کند و اگر بانک 
مرکزی نتواند فاصله قیمتی بازار آزاد و بازار 
مبادله را کاهــش دهد، عملًا بــا ۳ بازار ارز 
مواجه هستیم که کار را برای سیاست گذار 
اقتصادی برای پیش بینی وضعیت تجاری، 
تولید، هزینه و درآمد عملیاتی بسیار دشوار 
کرده و ابهام های زیادی در اقتصاد به وجود 

می آورد.

رئیس ســازمان هواپیمایی کشــوری طی نامه ای به 
سازمان تعزیرات حکومتی در خصوص ساماندهی بازار 
فروش و رسیدگی مرجع قانونی به تخلفات و برخورد با 

کانال ها و سایت های فروش متخلف مطرح شد.
به نقــل از ســازمان هواپیمایــی کشــوری، محمد 
محمدی بخش، رئیس ســازمان هواپیمایی کشوری 

به ســازمان تعزیرات حکومتی در خصوص ساماندهی 
بازار فروش بلیت نامه زد.

محمدی بخــش در ایــن نامه بــه تخلــف برخی از 
شــرکت های توزیع کننــده بلیت در فضــای مجازی 
خارج از نرخ های تعیین شده اشاره و تأکید کرد، طبق 
بررسی ها، عمده تخلفات صورت گرفته بر اثر سو رفتار 

کانال ها و سایت های فروش به صورت مجازی است که 
معرفی چند نمونه از این ســایت های متخلف به مرجع 
قانونی رســیدگی به تخلفات، مانــع از ادامه تخلفات 
بی شمار این ســایت ها نشــد و هر کدام از سایت ها به 
محض انســداد، با دامنه جدید)Domain( و در مدت 

زمانی بسیار کوتاه فعالیت خود را ادامه دادند.

برخوردهای ســازمان هواپیمایی کشوری با متخلفان 
در چارچوب شــرح وظایــف و اختیارات آن بیشــتر 
معطوف به جنبه های مخاطره انگیز ایمنی پروازهاست 
و برخوردهای تعزیراتی مشــتمل بر مــوارد مربوط به 
عدم رعایت مقررات نرخی در حــوزه اختیار عمل آن 

مرجع است.

هوایی

وش بلیت هواپیما کید شد؛ساماندهی بازار فر طی نامه  ای به سازمان تعزیرات حکومتی تأ

 بورس از نظر بنیادی همچنان ارزنده است

واکاوی دلایل ریزش بازار سرمایه در هفته گذشته
خریدار  بــه اعتقــاد کارشناســان بازار 
ســرمایه، ریزش بــورس در هفته ســوم 
اردیبهشــت ماه دلایل مختلفــی از جمله 

ترس و هیجان سهام داران دارد.
بازار سرمایه در هفته ســوم اردیبهشت ماه 
روندی کاملا متفــاوت با آنچه در هفته های 
پیش از آن رخ داده بود، داشــت. بررســی 
داده ها و آمــار بورس نشــان می دهد، بازار 
ســهام یکی از تلخ ترین هفته هــای تاریخ 
خود را پشت سر گذاشــت و شاخص کل در 
عرض یک هفته افت نزدیک به ۱۰ درصدی 

داشت.
وضعیت معاملات بازار ســهام در این هفته 
طوری بود که می توان گفــت، حداقل ۹۰ 
درصد از نمادها برای یک روز هم که شــده، 
صف فــروش را تجربه کرده اند. به شــکل 
عجیبی تعــداد نمادهای منفی بیشــتر از 
تعداد نمادهای مثبت شد که نتیجه آن نیز 

افت سنگین در شاخص ها بوده است.
در این هفته، بســیاری از ســهم ها در صف 
فروش قفــل بودند و ســهامداران روزهای 
سختی را پشت ســر گذاشــتند، البته در 
انتهای هفته شــرایط نســبت به روزهای 
یکشنبه و دوشــنبه بهتر شد، اما افت تقریبا 
۲۵ تا ۳۰ درصدی برخی نمادها بسیاری از 
سهامداران تازه وارد به بازار سرمایه را نقره 

داغ کرد.
البته نمادهای پالایشــی و فلزات اساســی 
در این هفته نقش منجــی را در بورس بازی 
کردند و توانستند از افت بیش از حد شاخص 
های عملکردی بورس جلوگیری کنند. اما 
این موضوع نیز نتوانســت ترسناکی هفته 

سوم اردیبهشت را کاهش دهد.

 دلیل واقعی ریزش بورس چه بود؟
دلایل مختلفی از ســوی کارشناسان بازار 
ســرمایه برای اتفاقات هفتــه اخیر بورس 
بیان شــده اســت. برخی عرضه آبشــاری 
شــرکت هــای حقوقــی و بازارگردانان را 
علت ایــن موضوع دانســته و عــده ای نیز 
نیاز بــورس به اصلاح از نظــر زمانی را دلیل 
ریزش بورس عنــوان می کننــد. مقاومت 
روانی بورس در عــدد ۲,۵ میلیون واحدی 
نیز یکی از موضوعاتی اســت کــه به عنوان 
دلیل ریزش بیان می شــود. البتــه نباید از 
ترس و هیجان سهامداران به عنوان یکی از 
اصلی ترین دلایل افت شدید بورس گذشت. 
ســهامدارانی که تجربه ریزش ســال ۹۹ را 
داشتند، با اولین نشــانه های ریزش بورس، 
در صف فروش نشســته تا بتوانند نقد شوند 
و از ضرر بیشــتر جلوگیری کنند.در همین 
زمینــه رئیس ســازمان بورس مــی گوید: 
یکی از دلایلی که ســبب افُت سنگین بازار 
در روز دوشنبه شــد، به بحث دامنه نوسان 
بازمی گــردد، زیرا با افزایش دامنه نوســان 
هیجانات بازار با ســرعت بیشــتری تخلیه 
می شود.وی ادامه داد: نمی توان معامله گران 
را کنترل کرد و همیشه توقع داشت رو به بالا 
خرید کنند، این موضوع باعث شد عرضه ها 

در دو روز گذشته افزایش یابد.

 رشد صنایع بورسی چقدر بوده است؟
مجتبی دانشی، کارشناس بازار سرمایه در 
گفت وگو با خبرنــگار اقتصادی خبرگزاری 

فارس، درباره دلایل ریــزش بورس گفت: 
دلیل بنیادی خاصی برای ریزش های اخیر 
وجود ندارد و بیشتر فروش هیجانی را بازار 

شاهد هستیم.
وی ادامه داد: بســیاری از نمادهــا با وجود 
ارزندگی، در هفته گذشته بیش از ۲۰ درصد 
ریزش داشته و همچنان شاهد فشار فروش 
در این نمادها هستیم که این موضوع کاملا 
هیجانی بوده و تهدید بنیادی خاصی برای 

کلیت بازار سرمایه وجود ندارد.
این کارشــناس بازار ســرمایه تاکید کرد: 
اگر نگاهــی به وضعیت ســودآوری صنایع 
در ۱۴۰۱ و مقایســه آن با با ســال ۱۴۰۰ 
داشته باشیم، در صنایع پتروشیمی و فلزات 
اساسی به دلیل ریزش قیمت کامودیتی ها 
شــاهد کاهش ســودآوری بودیم و رشــد 
نرخ دلار در فصل زمســتان نیز نتوانســت 
این کاهش قیمــت در بازارهــای جهانی 
را جبران کند؛ اما به نظر می رســد در سال 
۱۴۰۲ جهش ســودآوری را در این صنایع 
داشته باشیم و این رشد متناسب با افزایش 

قیمــت دلار خواهــد بود.دانشــی تصریح 
کرد: در یک ســری صنایــع مانند صنعت 
کشاوزی، ســیمان و دارو رشدهای حدود 
۱۰۰ درصدی را در ســودآوری ثبت کرده و 
بانکی ها نیز افزایش سودآوری ۵۰ درصدی 
داشــته اند و این رونــد در ۱۴۰۲ نیز ادامه 

خواهد داشت.

 رکورد تاریخی ریزش شاخص کل
در هفته ســوم اردیبهشــت ماه شــاخص 
کل افت شــدیدی را تجربه کرد. روز شنبه 
شاخص کل با رشد ۲۰ هزار و ۵۶۳ واحدی 
روبرو شد، اما روز یکشــنبه بازی صعودی 
بورس تمام شــد و این شــاخص ۹۵ هزار و 
۶۹ واحد افت کــرد. در ادامه ریزش بورس، 
کاهش ۱۲۵ هــزار و ۷۵۹ واحدی بورس به 
بزرگترین افت شاخص کل تبدیل شد. روز 
سه شنبه افت بورس تا حدود زیادی کاهش 
یافت و به ۸ هزار و ۵۷۰ واحد رسید. اما روز 
چهارشــنبه بازهم افت بورس تشدید شد و 
به ۲۸ هزار و ۱۲۵ واحد رسید.در این هفته 
شاخص کل بورس حدود ۲۳۶ هزار و ۹۶۰ 
واحد معادل ۹,۴ درصد افت کرد. بورس در 
پایان هفته در سطح دو میلیون و ۲۷۷ هزار 

و۷۱۳ واحدی قرار گرفت.

 شاخص کل هم وزن در ریزش هم 
پیشی گرفت

در هفته های گذشــته بازدهی شــاخص 
کل هــم وزن بیشــتر از شــاخص کل بود. 
این مســئله در ریزش هم رخ داده اســت. 
شــاخص کل هم وزن در روز شــنبه رشد 

۱۴ هزار و ۵۲۲ واحــدی را تجربه کرد، اما 
در روز یکشــنبه با کاهش ۳۰ هــزار و ۷۲ 
واحدی و روز دوشــنبه با افت ۳۷ هزار و۱۱ 
واحدی روبرو شد. روز سه شنبه ریزش این 
شــاخص به ۲۱ هزار و ۷۹ واحد رسید و روز 
چهارشنبه نیز ۱۷ هزار و ۴۹۴ واحد کاهش 

یافت.
شــاخص کل هم وزن ۹۱ هزار و ۱۳۴ واحد 
معــادل ۱۰,۶۵ درصد کاهــش یافت و در 

سطح ۷۶۴ هزار و ۷۵۳ واحدی آرام گرفت.

 نوسانات شدید در ارزش معاملات 
خرد بازار سهام

میانگیــن ارزش کل معامــلات بورس این 
هفته با کاهش شــدیدی روبرو شد. ارزش 
کل معاملات در هفته ســوم اردیبهشــت 
ماه ۵۹ هزار و ۲۵۴ میلیــارد تومان بود که 
نسبت به هفته پیش از آن افت ۳۳ درصدی 
داشته است.برخلاف هفته های گذشته که 
ارزش معاملات خــرد در روزهای متوالی، با 
نوســان کمی دنبال می شــد، در این هفته 
ارزش معاملات خرد چند بار به میزان قابل 

توجهی کم و زیاد شد.
میانگین ارزش معاملات خرد در این هفته 
۱۹ هــزار و ۳۶۳ میلیــارد تومــان بود که 

کاهش ۸ درصدی را نشان می دهد.
در ۵ روز معاملاتی ایــن هفته، تنها یک روز 
ورود پول انجام شد و در ۴ روز دیگر، سرمایه 
بزرگی از بازار سهام خارج شد. در روز شنبه 
که وضعیت خوب بــود، ســرمایه گذاران 
حقیقی ۲۲۳۶ میلیارد تومــان پول به بازار 

تزریق کردند.



دبیرکل ستاد مبارزه با مواد مخدر:

ایران در سال ۲۰۲۲، یک هزار و ۷۰۰ باند بین المللی مواد مخدر را متلاشی کرد

در جلسه هم اندیشی تاکید شد

دستورات مهم اژه ای در راستای تحقق شعار سال از ناحیه دستگاه قضا
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محمودی:
وز می شود تجهیزات امدادی هلال احمر به ر

سرپرســت ســازمان امداد و نجات جمعیت هلال احمر گفت: در ۶ ماه 
ابتدایی امسال، این ســازمان به امکانات امدادرسانی به روز دنیا مجهز 

می شود. 
 محمودی در مانور بزرگ امداد و نجات که روز جمعه در فرودگاه سپهر 
اجرا شد، با اشــاره به تجارب کسب شــده در مأموریت امدادرسانی به 
زلزله زدگان ترکیه گفت: امدادگران جمعیت هــلال احمر، با تجربه و 

تبحر خود موفق شدند حضوری مؤثر در این مأموریت داشته باشند.
وی با اشــاره بــه گســتردگی تخریب هــا در زلزله ترکیــه و ریزش 
ســاختمان ها و برج های غول پیکر افزود: خیلــی از تیم های امدادی 
صاحب نام و مدعــی، توان حضور در ایــن ویرانه ها بــرای نجات جان 
زلزله زده ها یا خروج پیکرها را نداشــتند، اما امدادگران ایرانی با از خود 
گذشتگی و شجاعتشان در این مناطق حاضر شــدند و به امدادرسانی 

پرداختند.
سرپرست سازمان امداد و نجات جمعیت هلال احمر با بیان اینکه ما از 
این حادثه درس های بزرگی گرفتیم که مهمتریــن آن تجهیز خود به 
امکانات امداد و نجات به روز و آمادگی نیروهــا برای رویارویی با چنین 
حوادثی است، از خرید امکانات و تجهیزات به روز در ۶ ماهه اول امسال 
خبر داد و گفــت: بعد از خرید این تجهیزات در مانوری وســیع تر، توان 

امدادی خود را به نمایش خواهیم گذاشت.
وی تاکیــد کرد: همگرایی اعضای ســتاد بحــران و آشــنایی آن ها با 
تاکتیک های امدادی هر حوزه، سرعت امدادرسانی در حوادث را بیشتر 

و حصول نتایج را برای ما در این مواقع بهتر خواهد کرد.

وزیر بهداشت عنوان کرد
 اختصاص ۷ هزار میلیارد تومان به حمایت 

از بیماران خاص و صعب العلاج
وزیر بهداشت با اشاره به این که متناســب با زیرساخت ها و ظرفیت ها، 
به تربیت نیروی انســانی برخوردار از دانش و تجربه اهتمام می ورزیم، 
گفت: حفظ و ارتقای کیفیت پزشکی کشور، مورد انتظار همگان است؛ 

بنابراین نمی توانیم کیفیت را فدای کمیّت کنیم.
 دکتر بهرام عین اللهی در حاشــیه شــانزدهمین جشنواره آموزشی 
شهید مطهری دانشــگاه علوم پزشکی مشــهد در تالار ابن سینا این 
شهر، اظهار داشــت: پزشــکان ایرانی در سطح بســیار  بالای علمی 
تربیت می شوند و در دنیا، از  بهترین پزشــکان هستند. بنابراین لازم 
اســت کیفیت آموزش پزشــکی را حفظ و تقویت کنیــم و باتوجه به 
زیرســاخت های موجود، به حداکثر  پذیرش و تربیت نیروی انسانی 

اهتمام داشته باشیم. 
وی افزود: در سال گذشته ظرفیت پزشکی، ۲۵ درصد افزایش یافت و ۴ 
هزار نفر در آزمون دستیاری پذیرفته شدند و امسال هم به همین میزان 

می توانیم پذیرش داشته باشیم.
وزیر بهداشــت با تاکید بر اهمیت اجرای برنامه ملی ســلامت خانواده 
و این که در این برنامه، بهداشــت و پیشــگیری مورد توجه قرار گرفته 
است، خاطرنشان کرد: مراقبان ســلامت در برنامه سلامت خانواده به 
یکی از دو شــیوه حضوری و خانه به خانه یا غیرحضــوری، افراد تحت 
پوشــش خود را مشــخص می کنند و برای هر کد ملی، یــک پرونده 
الکترونیک سلامت تشکیل شده، افراد در صورت بروز بیماری، به سطح 
یک و پزشــک خانواده و در صورت نیاز به خدمات تخصصی و بستری 
به ســطوح بعدی ارجاع می شــوند. همچنین در این برنامه از ظرفیت 
ماماها به منظور تحقق سیاست جوانی جمعیت و افزایش نسل استفاده 

خواهد شد. 

دکتر عین اللهی با اشــاره به کاهش کمبود اقلام دارویی از ۴۰۰ به ۷۰ 
قلم در یکسال گذشته، یادآور شــد: حدود ۱۵ هزار داروخانه در سطح 
کشور فعالند و طبیعی اســت که همه داروها به ویژه داروهای کمیاب و 
بیماران خاص در همه داروخانه ها توزیع نشده، بلکه در داروخانه های 

مشخص در هر استان توزیع شوند. 
وی ادامه داد: هدف ما، افزایش ذخایر دارویی در کشور است؛ به طوری 
که این ذخایر  به حدود ۷۰ درصد رســیده و هر کجا کمبود دارو وجود 
داشــته باشــد، از طریق اعلام به ســازمان غذا و دارو  و از محل ذخایر 

دارویی، برطرف می شود. 
عین اللهی خاطرنشان کرد: سال گذشــته صندوق حمایت از بیماران 
خاص و صعب العلاج زیر نظر سازمان بیمه ســلامت، راه اندازی شد تا 
از بیماران صعب العــلاج، حفاظت مالی کنــد. بنابراین بیماران صعب 
العلاج می توانند با ارائه مســتندات پزشکی، تحت پوشش این صندوق 

قرار گیرند. 
وی در ادامه گفت: ســال گذشــته حدود ۵ هزار میلیارد تومان اعتبار 
برای راه اندازی این صندوق  توسط مجلس تخصیص داده شده بود که 

امسال این رقم  به ۷ هزار میلیارد تومان رسیده است. 
وزیر بهداشت عنوان کرد: آزمون دســتیاری هر ساله در کشور با حضور 
پزشکان عمومی برگزار می شود و امروز نیز پنجاهمین دوره این آزمون 
در سراسر کشور برگزار شد. در آزمون امسال ۱۳ هزار نفر برای پذیرش 
در ۲۵ رشــته تخصصی، ثبت نام کردند و تعداد داوطلبان خانم ۷ هزار 

نفر بودند. 
دکتر عین اللهی با اعلام این که در پنجاهمین آزمون دستیاری، حدود 
۴ هزار نفر و معــادل یک چهارم ثبت نام کنندگان پذیرش می شــوند، 
افزود: امســال برای اولین بار در دو رشــته بیهوشــی و طب اورژانس، 
داوطلبان بدون گذراندن طــرح تعهد خدمت، مــی توانند در آزمون 
دستیاری شرکت کنند؛ در حالی که در ســایر رشته ها پس از تحصیل 

در رشته پزشکی باید دوران طرح تعهد خود را سپری کنند. 
وی با اشــاره به اعلام ســازمان جهانی بهداشــت مبنی بر لغو شرایط 
اضطراری کرونــا، گفت: کرونا هیــچ گاه پایان نمی یابــد. آنفلوآنزا در 
دوره ای، کشندگی بسیار بالایی در جهان داشــت اما به مرور زمان، به 
وضعیت کنونی رسید. کرونا نیز شرایطی مشابه آنفلوآنزا دارد و در دنیا 

باقی خواهند ماند. 
بنابر اعلام وبدا، وزیر بهداشــت تاکید کرد: ســازمان جهانی بهداشت 
باتوجه به وضعیت شیوع کرونا، ابتلا و مرگ و میر بر اثر آن، وضعیت های 
مختلفی را اعلام می کند که خوشــبختانه میزان ابتــلا و جانباختگان 
کرونا در دنیا کاهش یافته اســت. در دوران همه گیری اگر فردی قصد 
سفر از کشــوری به کشور دیگر را داشــت، حتما باید کارت واکسن و یا 
تســت PCR ارائه می کرد. حال آن که اخیرا و در مرحله اول، سازمان 
جهانی بهداشت اعلام کرده اســت وضعیت اضطراری کرونا رفع شده 
و افراد می توانند بدون نیاز به کارت واکســن و تســت PCR به  دیگر 
کشورها ســفر کنند. در عین حال همچنان تقاضای ما از مردم تکمیل 
واکسیناســیون و رعایت شیوه نامه های بهداشــتی است و توصیه می 

کنیم سالانه یکبار واکسن کرونا را تزریق کنند.

دیوار

خریدار  حجت الاســلام والمســلمین 
محســنی اژه ای رئیــس قــوه قضائیه، در 
راســتای تحقق عملی شعار ســال )مهار 
تورم، رشــد تولید( از ناحیه دســتگاه قضا، 

دستورات مهمی را صادر کرد.
 به نقل از مرکز رســانه قوه قضائیه، جلســه 
هم اندیشــی و بررســی راهکارهای عملی 
تحقق شعار ســال، مهار تورم، رشد تولید از 
ناحیه دستگاه قضا، با حضور حجت الاسلام 
والمســلمین محســنی اژه ای و اعضــای 

شورای عالی قوه قضائیه برگزار شد.
رئیس دســتگاه قضا طی ســخنانی در این 
نشســت با تاکید بــر اینکه کلیــد کاهش 
تورم، رشــد تولید اســت و رشــد تولید با 
کاهش تصدی گری دولتی و تکیه بر بخش 
خصوصی محقق می شــود، اظهار کرد: در 
اینگونه جلسات اینچنینی باید به سراغ آن 
دسته از راهکارهای رشد تولید و رفع موانع 
تولیــد برویم که هم به قــوه قضائیه مربوط 
می شوند و هم فی نفســه مؤثر هستند؛ باید 
مشخص شــود در کدام بخش های مرتبط 
با رشــد تولید فاقد سازوکار هســتیم؛ در 
کدام قســمت ســاز و کارهایمان عملیاتی 
نمی شــوند و در کــدام بخش هــا دچــار 

موازی کاری هستیم.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
به آسیب شناســی فرهنگی مقوله حمایت 
از ســرمایه گذاری مولد و تولیدی در کشور 
پرداخت و بیان داشــت: متأسفانه فرهنگ 
حمایت از بخش خصوصــی مولد آنطور که 
باید و شاید در کشــور ما جا نیفتاده است و 
هنوز در بســیاری از مواقع شــاهد هستیم 
که اگر مســئولان قضائی یا حتــی اجرایی 
بخواهند از فعالیت هــای بخش خصوصی 
حمایت روشــن و قانونی کنند، یا در مظان 
اتهام قــرار می گیرند و تقبیح می شــوند یا 

آنکه برای آن ها مسئله درست می شود.
رئیس قــوه قضائیه در ادامه بــه مقوله مهم 
تأمین امنیت ســرمایه گذاری در کشــور 
و راهکارهــای تحقق هر چه بیشــتر آن در 
راستای رشــد و رونق تولید اشــاره کرد و 
گفت: بخشی از وظایف و تکالیف در راستای 
تحقق مقوله رشــد تولید در جامعه، متوجه 
قــوه قضائیه اســت، مانند تأمیــن امنیت 
ســرمایه گذاری بخش خصوصی در کشور؛ 
لذا ضروری است ما در دســتگاه قضائی به 
سازوکارهای تحقق جامع و کامل این مقوله 
و مقولات مشــابه اهتمام داشته باشیم.وی 
افزود: دســتگاه قضا در عین مبارزه قاطعانه 
و بدون مماشات با فساد، باید به نحوی عمل 
کند که به امنیت ســرمایه گذاری و فعالیت 
بخش خصوصی در کشــور لطمــه ای وارد 
نشود؛ همچنین کمک دســتگاه قضائی به 
بخش خصوصی و فعالیت هــای اقتصادی، 
باید به شکلی باشــد که تحت هیچ شرایطی 

منجر به ایجاد فساد در کشور نشود.
رئیس عدلیــه در ادامه به تبیین و تشــریح 
راهکارهای رفع برخی موانع رونق و رشــد 
تولید و نقشــی که دســتگاه قضائی در این 
قضیه می تواند ایفا کند، پرداخت و مشخصاً 
به مقولاتی نظیر »ایجاد برخی مزاحمت ها 
بــرای بخــش خصوصــی« و »ممنــوع 
الخروجی و مسدودالحسابی فعالان بخش 

خصوصی به اندک بهانه ای« اشاره کرد.
قاضی القضات در همین راستا گفت: برخی 
مزاحمت هایی که برای بخش خصوصی در 
کشور اتفاق می افتد، در فعالیت آن ها اخلال 
جدی ایجاد می کند؛ این مزاحمت ها بعضاً 
ممکن اســت مســتقیماً از ناحیه خود قوه 
قضائیه باشــد یا آنکه افــراد دیگری از اهرم 
قوه قضائیه اســتفاده کنند؛ علی ایحال باید 
در جهت رشد تولید و اشتغال، بر امر تأمین 
امنیت سرمایه گذاران و فعالان سالم بخش 

اقتصادی، اهتمام جدی داشته باشیم.
رئیس قــوه قضائیه افزود: مــورد دیگر این 
اســت که بعضــاً فعالان بخــش خصوصی 
می گویند چرا شــما به اندک بهانه ای ما را 
ممنــوع الخروج می کنیــد؟ می گویند من 
که ثروت و خانه و زندگی ام اینجاســت، چرا 
ممنوع الخروجم می کنید؟ می گویند چرا ما 
را مسدودالحســاب می کنید؟ گاهی اوقات 
به دلیل تشابه اسمی یا به خاطر اجرای یک 
طرح از ســوی بانک مرکزی، حساب های 
برخی افراد مســدود می شــود. بستن این 
حســاب های بانکی در یک شبانه روز اتفاق 
می افتد، اما رفــع مســدودی آن گاهی تا 
یک ماه به طول می انجامــد و موجب ایجاد 
نارضایتی می شــود. ما در بســیاری از این 

موارد دخیل هستیم.
وی تاکید کرد: یکی از مسائل مهم این است 
که ما چگونه باید مقوله مبارزه همه جانبه با 
فساد را با موضوعاتی مثل ممنوع الخروجی 
و مسدودالحســابی افــراد، جمــع کنیم؛ 
به گونه ای کــه در عین مبــارزه قاطعانه و 
بدون مماشات با فســاد و مفسدین، بلاوجه 
بــرای ســرمایه گذاری، ممنوع الخروجی 
و مسدودالحســابی ایجاد نکنیــم؛ باید در 
این زمینه به ســرعت و دقــت راهکارهای 

عملیاتی و اصولی تدوین شود.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
در ادامه به برخی مســائل حیثیتی که بعضاً 
برای ســرمایه گذاران و فعــالان اقتصادی 
ایجاد می شود و موجبات گلایه مندی آن ها 
را فراهم می آورد اشــاره کرد و گفت: برخی 
مسائل که برای ســرمایه گذاران و فعالان 
اقتصادی ایجاد می شــود، الزامــاً مادی و 
مالی نیســتند و ممکن اســت بــا حیثیت 
آن ها مرتبط باشد؛ برای نمونه، فرض کنید 
اتهامی متوجه یک ســرمایه گذار است؛ در 
اینجا نحوه احضار، صدور قرار تأمین، نحوه 
بازداشــت و انتقال او به زنــدان در صورت 
لزوم، نحوه بازرســی از منــزل و محل کار و 
ضبط وسایل او در صورت لزوم، موضوعاتی 

است که باید مورد لحاظ قرار گیرد.
رئیس قــوه قضائیه در همین راســتا افزود: 
بعضــاً برخــی ســرمایه گذاران و فعالان 
اقتصادی که اتهامی متوجه آن ها می شــود 
این ســوال را مطرح می کنند که آیا در همه 
مــوارد، نیاز به جلــب آن ها می باشــد؟ آیا 
در همه مــوارد، نیاز به ضبط وســایل آن ها 
می باشــد؟ آیــا چنانچه در صــورت لزوم، 
وسایل آن ها ضبط شد، این وسایل به موقع 
بازگردانده می شــوند؟ این ها مواردی است 
که چنانچه به آن ها دقت نشــود، اســباب 
نارضایتی و گلایه مندی ســرمایه گذاران و 

فعالان اقتصادی را فراهم می آورد.

حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
در ادامه به فلســفه تشکیل ســتاد اقتصاد 
مقاومتی در قوه قضائیه اشــاره کرد و گفت: 
ما در دســتگاه قضائی یک ســتاد اقتصاد 
مقاومتی داریم؛ ســوال اساســی و مبنایی 
آن اســت که چه اقداماتی باید در این ستاد 
داشته باشــیم که به اجرای برنامه هایمان 
در راستای کمک به تحقق شعار سال یاری 
رساند؟ در مدتی که ستاد اقتصاد مقاومتی 
در قــوه قضائیه ایجاد شــده، چــه میزان 
وضعیت امنیت سرمایه گذاری بهتر شده؟ 
بدون تردید، قطعــاً اقدامات مثبتی صورت 
گرفته، اما کفایت نمی کند. به نظر می رسد 
در شرایط فعلی باید فواصل زمانی برگزاری 
جلسات این ســتاد کاهش یابد؛ همچنین 
ضرورت دارد در جلســات این ستاد، میان 
بخش های مختلف قوه قضائیــه برای رفع 
مشــکلاتی نظیــر ممنوع الخروجی هــا، 
مسدودالحســابی ها، تأخیر در رسیدگی به 
پرونده هــای مرتبط با واحدهــای تولیدی 

و…، هماهنگی ایجاد شود.
حجت الاســلام والمســلمین محســنی 
اژه ای با اشــاره به برخــی موازی کاری ها و 
ناهماهنگی ها در دســتگاه قضائی پیرامون 
اجرای سیاســت های اقتصــادی مقاومتی 
اظهار کرد: گاهی شاهد هســتیم که میان 
دستگاه قضا و دولت، دادگستری و ستاد قوه 
قضائیه یا برخی بخش ها و معاونت های قوه 
قضائیه، اقدامات مــوازی صورت می گیرد؛ 
لازم اســت که در ســتاد اقتصاد مقاومتی 
قوه قضائیه جلــوی ایــن ناهماهنگی ها و 
موازی کاری ها گرفته شــود و در این زمینه 
معاون اول قوه قضائیه، دادستان کل و وزیر 

دادگستری، دارای نقش محوری هستند.
رئیس عدلیــه در ادامه بیان داشــت: یکی 
دیگر از ســازوکارهای تحقق شــعار مهار 
تورم و رشــد تولید از ســوی قــوه قضائیه، 
نقش آفرینی فعالانه نمایندگان دســتگاه 
قضــا در هیئت ها، شــوراها و ســتادهایی 
است که بر اساس قانون تشــکیل شده اند؛ 
اگر جلسات شورای گفتگوی دولت و بخش 
خصوصی و همچنین ستاد مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز، در مواعد مقرر تشــکیل نمی شود 
نمایندگان قوه قضائیه در این شــورا و ستاد 
باید بــا انجام پیگیری های لازم، خواســتار 
برگــزاری منظم جلســات آن ها شــوند؛ 
ضرورت دارد که در انجــام این پیگیری ها، 
به تماس تلفنیِ صِرف اکتفا نشــود و حتماً 
به صورت مکتــوب و با انجــام نامه نگاری، 

پیگیری های لازم صورت گیرد.
رئیس دستگاه قضا با اشاره به برخی تکالیف 
و وظایف سپرده شده به قوه قضائیه در مقوله 
مبارزه با قاچاق اظهار کرد: دادســتان کل، 

وزیر دادگســتری و رئیس سازمان بازرسی 
در ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز عضویت 
دارند؛ ســوال مهم آن اســت چرا در حال 
حاضر برخی تصمیمات و اقدامات مربوط به 
مبارزه با قاچاق را در خارج از ســتاد و بدون 
سیاستگذاری آن ســتاد انجام می دهیم؟ 
شــاید یک وجه موضوع این باشــد که آن 
ســتاد کار خود را به درستی انجام نمی دهد 
یا آنکه جلساتش به موقع برگزار نمی شود؛ 
بخش قابل توجهی از وظایف و تکالیفی که 
در زمینه مبارزه بــا قاچاق کالا و ارز بر عهده 
دســتگاه های مختلف گذاشته می شود، در 
درون ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز پیش 
بینی شده است؛ شــما اعضای شورای عالی 
قوه قضائیه که در آن ســتاد عضویت دارید، 

آن را فعال کنید.
وی تصریح کرد: از آنجا که مصوبات ســتاد 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز برای دستگاه های 
مختلف کشــور الزام آور اســت و از نقش و 
جایگاه مهمــی در قانون برخوردار اســت، 
لازم است که این ستاد عملکرد فعالانه تری 

نسبت به گذشته داشته باشد.
حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای 
در ادامه بــه مقوله مهم »مقابلــه با واردات 
بی رویه« و نقــش و اثر آن در رشــد تولید 
اشاره کرد و بیان داشــت: یکی از وظایف و 
مسئولیت های سازمان بازرســی »مقابله 
با واردات بی رویه« اســت که جزو تأکیدات 
همیشــگی رهبر انقــلاب می باشــد؛ قبلًا 
هم تاکید کرده بودم که لازم نیســت همه 
گزارش های ســازمان بازرســی محرمانه 
باشــد؛ ســازمان بازرســی بایــد در ارائه 
گزارش هــای تخلفات مربوط بــه واردات 
کالاها به کشور، فعالانه تر عمل کند چرا که 
اثربخشــی ارائه این گزارش ها، بسیار زیاد 

است.
رئیس عدلیه افزود: در حال حاضر چند نفر 
از مدیران عالی در قوای سه گانه، از تخلفات 
در حوزه واردات کالاها به کشــور اطلاعات 
کافی و دقیق دارند؟ این نوع گزارشات باید 
به صورت مســتمر گفته شــود تا پیرامون 
مقابله با آن برنامه ریزی جامع صورت گیرد.

رئیس قــوه قضائیه در ادامه این جلســه به 
موضوع ثبت شــرکت های صوری و اثرات 
ســوئی که بعضاً از ناحیه این شــرکت ها به 
اقتصــاد کشــور وارد می شــود پرداخت و 
خطاب به رئیس ســازمان ثبــت گفت: آیا 
درخصــوص طرح هایی کــه در زمینه عدم 
ثبت و فعالیت شرکت های صوری در دستور 
کار دارید، برنامه زمانبندی هم پیشــبینی 
کرده اید؟ باید توجه داشــت کــه موضوع 
شــرکت های صوری، موضوع بســیار مهم 
و تأثیرگذاری است؛ ســالیان سال است که 

درباره این قبیل شــرکت ها بحث می شود؛ 
موضوعی کــه وجود دارد این اســت که هر 
کسی با هر میزان مبلغ کمی که داشته باشد 
می تواند شرکتی ایجاد کند و، چون نظارتی 
بر او نیست، می تواند شرکت های دوم و سوم 
و الی آخر را هم ایجاد کند. یکی از راهکارها 
این بود که اگر شــرکت ها به ســازمان امور 
مالیاتــی متصل شــوند و پرونــده مالیاتی 
بــرای آن ها در نظر گرفته شــود، مشــکل 
شــرکت های صوری حل می شــود؛ حال 
سوال این اســت که آیا اکنون سازمان ثبت 
به ســامانه ســازمان امور مالیاتی در زمینه 

شناسایی شرکت های صوری متصل است؟
در ادامــه جلســه، بابایی رئیس ســازمان 
ثبت، گفت: سامانه ســازمان ثبت به سامانه 
ســازمان امور مالیاتی متصل اســت و ما از 
طریق همین سامانه ها تشخیص می دهیم 
که یک شــرکت، پرداخت مالیات داشــته 
است یا خیر. همچنین ســازمان ثبت، بالغ 
بر ۱۲ شــاخص مختلف را برای شناســایی 
شــرکت ها از جملــه »پرداخت یــا عدم 
پرداخت مالیات«، »تشکیل شدن یا نشدن 
جلسه هیئت مدیره«، »فعال بودن یا نبودن 
حســاب های شــرکتی« و. تعریــف کرده 
اســت؛ بر همین مبنا غربالگــری و پالایش 
شــرکت های صوری را در دســتور کار قرار 
دادیم و بــا همــکاری اداره دارایی، بیش از 
۸۰۰ هزار شرکت را به عنوان شرکت صوری 
شناســایی و اعلام کردیم و آن ها غیرفعال 
شدند؛ این شــرکت ها برای فعال شدن باید 

تصفیه مالیاتی را به ما ارائه دهند.
رئیــس قــوه قضائیــه در ادامه جلســه به 
آسیب شناســی یکی از مقــولات مرتبط 
با تأســیس شــرکت های صوری پرداخت 
و به سوء اســتفاده هایی اشــاره کرد که در 
چارچوب این شرکت ها از افراد فاقد اطلاع و 
کم سواد برای پیشبرد امور ناسالم اقتصادی 
و تجاری می شــود و در همین زمینه گفت: 
یکی از مسائل این اســت که بعضاً افراد فاقد 
اطلاع و کم ســواد را به عنــوان مدیرعامل 
این شــرکت های صوری معرفی می کنند 
و یک دســته چک هم به نام او می گیرند و 
حســاب بانکی نیز برایش باز می کنند و در 
این پوشش، مباردت به فعالیت های ناسالم 
و بعضاً مفســده انگیز اقتصادی می کنند و 
متعاقــب آن، گرفتاری های متعددی پیش 
می آید؛ برای رفــع این معضل بــا توجه به 
اینکه در لایحه پیشــنهادی قوه قضائیه هم 
پیش بینی شده اســت، باید در اسرع وقت، 

تدابیر لازم اتخاذ شود.
در ادامه جلســه، بابایی رئیس سازمان ثبت 
در همین راســتا، بیان داشت: در خصوص 
این موضــوع که مــورد تاکیــد رئیس قوه 
قضائیه قــرار گرفت، قطعــاً نیازمند اصلاح 
قانون هستیم؛ در بســیاری از پرونده های 
ویژه اقتصادی شــاهدیم کــه از عدم علم و 
آگاهی افراد سوءاســتفاده می شود و برای 
آن ها علاوه بر ایجاد حســاب بانکی، دسته 
چک نیز تهیه می شــود؛ حال آنکه آن فرد، 
به کلی از شــرکت و فعالیت های ناسالم آن 

بی اطلاع است.
در راســتای مبحث شــرکت های صوری 
و زیان های ناشــی از فعالیت ناســالم این 
شرکت ها، خدائیان رئیس سازمان بازرسی 
در ادامه جلسه متذکر شد که سازمان ثبت 
در حال حاضر هیچ اهرمی جهت عدم ثبت 
شرکت های صوری ندارد؛ در لایحه مربوط 
به ثبت شــرکت ها که از سوی سازمان ثبت 
تهیه شــده و هم اکنون در مجلس شورای 
اســلامی اســت، موضــوع جلوگیــری از 
فعالیت شــرکت های صوری نیز آمده است 
و لازم است بررسی این لایحه در مجلس به 

صورت جدی مورد پیگیری قرار گیرد.

خریدار   دبیرکل ســتاد مبــارزه با مواد 
مخدر از متلاشی کردن یک هزار و ۷۰۰ باند 
مواد مخدر منطقه ای و بین المللی توســط 
ایران در ســال ۲۰۲۰ خبر داد و گفت: یکی 
از برنامه های پیش روی ما در حوزه مبارزه 
با مواد مخدر برخورد با زائرنماها در اربعین 

حسینی است.
»اســکندر مومنی« در دیدار با وزیر کشور 
عراق در حاشیه نشســت منطقه ای مبارزه 
با مــواد مخــدر بغــداد، افــزود: موقعیت 
جغرافیایی ایران به گونه ای است که در کنار 
افغانستان به عنوان بزرگ ترین تولیدکننده 
مواد افیونــی، دومین کشــور تولید کننده 
عمده کانابیس و به تازگــی نیز تولیدکننده 

شیشه )متامفتامین( روبه رو است.
وی گفت: بر اســاس گزارش دفتر مبارزه با 
مواد مخدر و جرم سازمان ملل متحد در ماه 
نوامبر ۲۰۲۲ نیز بــا وجود صدور حکم منع 
کشــت توســط گروه طالبان، سطح کشت 
خشخاش در افغانستان در سال های ۲۰۲۱ 
و ۲۰۲۲ نیز تا ۳۲ درصد افزایش یافته بود و 

در پی اعلام ممنوعیت کشت، قیمت تریاک 
بیش از ســه برابر افزایش یافــت که خود 
انگیزه مضاعفی را بــرای فعالان باقی مانده 

این چرخه ایجاد می کند.
مومنی ادامه داد: مواد شــیمیایی پیش ساز 
از جمله مسائل چالش برانگیز در تولید مواد 
افیونی و متامفتامین هاست. پیش سازهای 
شــیمیایی به طــور عمده در کشــورهای 
صنعتی اروپا و آســیای جنوب شرقی تولید 
و در پوشــش مواد صنعتــی قانونی از طرق 
مسیر اروپا، جنوب شرق آسیا، جنوب غرب 
آســیا و برخی از کشــورهای حوزه خلیج 

فارس به افغانستان انتقال داده می شود.
دبیــرکل ســتاد مبارزه بــا مــواد مخدر 
بیان داشــت: در ایــن میان، کشــورهای 
همســایه افغانســتان از جمله جمهوری 
اسلامی ایران به عنوان کشور ترانزیت مورد 
اســتفاده قرار می گیرند. سودآوری بیشتر، 
کاهش ریسک کشــف محموله ها و حجم 
کمتر مواد مخدر صنعتــی، از جمله انگیزه 
های قاچاقچیان در افغانســتان برای تولید 

هروئین و متامفتامین است.
وی گفت: جمهوری اسلامی ایران بر اساس 
یک اســتراتژی متوازن به مبــارزه با مواد 

مخدر غیرقانونی می پردازد.
مومنی به برخی اقدامات جمهوری اسلامی 
ایران در زمینــه مقابله با کشــت، تولید و 
قاچاق مواد مخدر اشاره کرد و افزود: انسداد 
و پایش نقاط صعب العبــور از طریق انجام 
گشت های هوایی، انجام گشت های منظم 
نیروهای مرزی، استقرار یگان های مرزبانی 

در نقــاط صفر،  اجــرای طرح هــای رصد 
الکترونیکی و اپتیکــی، کنترل مرز و پایش 
تصویری برخی از مناطــق مرزی به ویژه در 
استان های شرقی، تجهیز پاسگاه ها به کابل 
نوری، بهره گیــری از دوربین های کنترلی، 
پایش پهبادی و گشــت های جــاده ای در 
مرزها نیــز از جمله اقدامات انجام شــده به 

شمار می رود.
وی اظهار داشت: در نتیجه اقدامات اثرگذار 
ایران در مرزهای مشــترک با افغانستان و 
پاکســتان،  قاچاقچیان به حمل و ترانزیت 
مواد مخــدر به شــکل خُردتــر و در اوزان 
پاییــن روی آورده و از روش های کوله بری، 
استفاده از تجهیزات هوایی نظیر پاراگلایدر 
و کوادکوپتــر، بلــع و انبــاری و پرتابی به 
وســیله منجنیق )برای عبور از موانع مرزی 
موجود( استفاده می کنند، همچنین سبب 
شده است تا از شــدت قاچاق مواد مخدر در 
مسیرهای زمینی به مرزهای آبی در دریای 
عمان و خلیج فارس شــیفت پیدا کند. این 
اقدامات افزون بر ۵۰ میلیارد تومان در سال 

بر کشور هزینه تحمیل می کند.
این مقام مسوول گفت: برای مقابله با قاچاق 
دریایی و کنترل تحولات و تحرکات دریایی، 
زیرســاخت های لازم تامین و تعبیه شده 
اســت که از جمله می توان بــه دایر کردن 
حدود ۸۰۰ پاســگاه ســاحلی و راه اندازی 
پاسگاه های شــناور دریایی برای بازرسی 
شــناورهای عبوری بین ایران و شــورای 
حاشــیه خلیج فــارس، تقویت و توســعه 
تجهیــزات الکترونیکــی و الکترواپتیکی، 
ایجاد پایگاه های دریایی و شــناوری،  نصب 
رادارهای زمینی و شناوری و نصب دوربین 

های تخصصی اشاره کرد.
وی بیان داشت: جمهوری اســلامی ایران 
در ســال۲۰۲۲ ضمن اجرای حدود چهار 
هزار و ۳۰۰ عملیات و درگیری مســلحانه، 
نزدیک به یک هــزار و ۷۰۰ باند منطقه ای 
و بین المللی مواد مخدر منهــدم و باتوجه 
به قوانین و ســاختار متناســب با پولشویی 
در ایران ضربات اساســی را بــه بنیان مالی 

قاچاقجیان وارد کند.



نشستی برای »عطر آخر اردیبهشت«

بهاره رهنما: فیلم در سخت ترین شرایط زندگی ام ساخته شد

فرهنگ
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه 5
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i r شنبه      2۳ اردیبهشت ۱۴۰2    شماره ۱۳۱7

»غریب« رکورد تماشای آنلاین را شکست  
 اکــران آنلایــن »غریب« بــه کارگردانــی محمدحســین لطیفی و 
تهیه کنندگی حامد عنقا که از چهارشنبه بیســتم اردیبهشت ماه آغاز 

شده بود، رکورد تماشای برخط را شکست. 
 

مطابق آمارهای موجود در اکران آنلاین، فیلم »غریب« آمار بیشترین 
تماشــای برخط در میان اکران  آنلاین فیلم های ســینمایی در ۳۰ ماه 

گذشته »فیلیمو« را شکسته است.
این اثر سینمایی در اکران آنلاین فیلم های غیر کمدی، رکورد فروش و 
تماشای برخط را به خود اختصاص داد و توانست در ۲۴ ساعت نخست 
پخش، نزدیک به یک میلیارد و ۳۰۰ میلیون تومان فروش داشته باشد.

این رکورد تا پیش از این در اختیار فیلم »شــنای پروانه« بود که در ۲۴ 
ســاعت نخســت اکران آنلاین، حدود یک و نیم میلیارد تومان فروش 
داشت. رتبه ســوم و چهارم فروش در ۳۰ ماه گذشته نیز به ترتیب برای 
فیلم های تی تی و علفزار با فروش یک میلیارد و صد میلیون تومان بوده 

است.
فیلم سینمایی»غریب« برشی است از زندگی شهید محمد بروجردی 
و رشادت های او در کردستان است که بر اســاس فیلمنامه ای از حامد 
عنقا ســاخته شــد و بعد از توفیق در چهل و یکمین جشــنواره فیلم 
فجر، دریافت ســیمرغ بلورین بهترین طراحی صحنه، چهره پردازی، 
جلوه های ویژه میدانی، ســیمرغ زرین بهترین فیلــم از نگاه ملی را نیز 

از آن خود کرد.
در فیلم »غریب« بابک حمیدیان ایفاگر نقش شهید محمد بروجردی 
است. پردیس پور عابدینی که بیشتر مخاطبان او را با سریال »آقازاده« 
به یادمی آوردند دیگر بازیگر اصلی این فیلم است. او برای بازی در نقش 
»کژال« در فیلم غریب موفق شد ســیمرغ بلورین بهترین بازیگر نقش 

اول زن جشنواره چهل و یکم را از آن خود کند.
مهران احمــدی، رحیم نوروزی، زنده یاد حســام محمــودی، فرهاد 
قائمیان، سامیه لک، مجید اســماعیلی و جعفر دهقان دیگر بازیگران 

اصلی فیلم هستند.

وش فیلم »دینامیت« در اکران آنلاین   فر
چقدر بود؟

کارگردان فیلم های انفرادی و دینامیت، اکران آنلاین را مکمل نمایش 
فیلم ها در سینما دانست و گفت: بیش از یک میلیون و ۳۰۰ هزار قطعه 
بلیط فیلم »دینامیت« در اکران آنلاین فروخته شــد. با احتساب تعداد 
افرادی که دسته جمعی این فیلم را در خانه هایشان دیده اند، این اثر ۵ 

میلیون نفر مخاطب خانگی داشته است.

مســعود اطیابی افزود: اکران آنلاین ظرفیت دیگری اســت که مردم 
بیشــتری فیلم ببینند. بعضی ها می خواهند فیلم هایی را که روی پرده 
دیدند دوباره ببینند. در کنار این موضوع درآمدی هم برای فیلمسازان 
هم ایجاد شــده اســت. ضمن این که بعضی فیلم ها که امــکان اکران 
گســترده در ســینما ندارند، در اکران آنلاین دیده می شــوند. شاید 
بسیاری از مردم به هر علتی مایل به حضور در سالن های سینما نباشند 

و بخواهند فیلم ها را از منزل شان تماشا کنند
وی با اشــاره به مشــکلات اکران آنلاین توضیح داد: یکی از مسائل این 
است که فیلم روز اول اکران قاچاق می شود. اگر این اتفاق نیفتد خرید 
بلیط چند برابر می شــود. قاچاق فیلم یکی از موانعی اســت که اکران 
آنلاین را در ســطح نگه داشــته اســت. اگر قاچاق اتفاق نیفتد و مردم 
فرهنگ ندیدن فیلم های قاچاق را یــاد بگیرند، فروش فیلم ها چندین 

برابر می شود.
اطیابی افزود: اگر مشــکل قاچاق نبود، تهیه کنندگان می توانســتند 
همزمان با سینماها فیلم شــان در شــبکه نمایش خانگی ارائه کنند. 
مســاله کپی رایت و مالکیت پخش را قوه قضاییه بایــد پیگیری کند. 
اگر قانونی راجع به مســأله کپی رایت تدوین و تصویب شود، بخشی از 

مشکلات ما حل خواهد شد.
 طلا خون، خط استوا، بازیوو و ســگ بند از جمله فیلم هایی هستند که 

در حال حاضر اکران آنلاین دارند.

در فیلمی از زندگی مودیلیانی نقاش
ال پاچینو بازیگر فیلم جانی دپ شد

ال پاچینو در فیلــم زندگینامه ای مودیلیانی بــه کارگردانی جانی دپ 
بازی خواهد کرد.

به نقل از هالیوود ریپورتــر، فیلم زندگینامه ای آمادئــو مودیلیانی که 
جانی دپ کارگردان آن خواهد بود با بازی ال پاچینو شــکل می گیرد. 

ریکاردو اسکامارسیو و پی یر نینی هم بازیگران فیلم هستند.
این فیلم با تمرکز بر زندگی نقاش ایتالیایی آمادئــو مودیلیانی که نزد 
دوســتانش به عنوان »مودی« شناخته می شــد و بر مبنای فیلمنامه 
یرزی و مری کرومولوفســکی که با اقتباس از نمایشــنامه ای با عنوان 

»مودیلیانی« نوشته دنیس مک اینتایر نوشته شده، ساخته می شود.
در این فیلم ۲ روز از زندگــی نقاش در ســال ۱۹۱۶ در پاریس تصویر 
می شــود و در خلاصه آن آمده اســت: مودی که در حال فرار از پلیس 
است، می خواهد حرفه اش و شهر را ترک کند. موریس اوتریلو هنرمند 
فرانسوی، چیم ســاوتین بلاروس و محبوب انگلیســی وی بئاتریس 
هســتینگز نیز او را همراهی می کنند. مودی از دوســت لهستانی اش 
لئوپولد زبورفســکی که دلال آثر هنری است مشاوره می خواهد و همه 
به هم ریختگی وقتی به اوج خود می رســد که با مجموعه داری روبه رو 

می شود که می تواند زندگی اش را تغییر دهد.
اسکامارســیو در این فیلم نقــش مودیلیانی را ایفا می کنــد و نینی در 
نقش موریس اوتریلو ظاهر می شود. ال پاچینو که پیش از این با دپ در 
فیلم »دانی براســکو« هم بازی بوده در نقش مجموعه دار هنری جلوی 

دوربین می رود.
تولید این فیلم پاییز امسال در بوداپســت انجام می شود و ال پاچینو و 
بری نویدی از تهیه کنندگان فیلم خواهنــد بود.در حالی که فیلم »ژان 
دو باری« با بازی دپ هفته آینده جشــنواره کن را افتتاح خواهد کرد، 

»مودی« در همین جشنواره به خریداران ارایه می شود.

قاب

علی اکبــر ثقفی تهیه کننده و کارگردان ســینما قصد 
دارد فیلم ســینمایی »جنگی بود، جنگــی نبود« را با 
قصه ای خانوادگی در حال و هوای دهه ۶۰ به جشنواره 
فیلم فجر امسال برســاند.علی اکبر ثقفی تهیه کننده 
ســینما که به تازگی برای فیلم سینمایی »جنگی بود، 
جنگی نبود« به تهیه کنندگی و کارگردانی خود پروانه 
ساخت دریافت کرده اســت، درباره این پروژه توضیح 
داد: این فیلم یک اثر اجتماعی و خانوادگی اســت که 
پروداکشن سنگینی خواهد داشــت و به همین دلیل 
در حدود چهار تــا پنج ماه زمان بــرای پیش تولید آن 
نیاز داریم.وی درباره ارتباط نام گــذاری فیلم با حال و 

هوای ســال های جنگ تحمیلی هم گفت: 
این نام هم بخش »جنگی بــود« دارد و هم 
بخش »جنگی نبود« و نمی توان بر اســاس 
آن چنین قضاوتی داشت. اسم فیلم تنها یک 
عنوان است مانند یکی از فیلم های قبلی مان 
که نامش »مرگ کسب و کار من است« بود. 
این فیلم هم یک فیلم خانوادگی اســت که 

صرفاً اتفاقات آن در ســال های جنــگ رقم می خورد 
و مربوط به دهه ۶۰ اســت. فیلم صرفاً در زمان جنگ 

روایت می شود.
ایــن کارگردان ســینما درباره همــکاری با دخترش 

فاطمه ثقفــی در فرآیند نــگارش فیلمنامه 
این پــروژه هم توضیــح داد: نــگارش این 
فیلمنامه برای خانم ثقفی، بیش از یکســال 
زمان برد و در بخش هایی هم من به او کمک 
کردم. او که پیش تــر در فیلم های قبلی هم 
همکاری هایی با ما داشــت، دکترای فلسفه 
هنر دارد و پیش تر در زمینه کارهای ادبی هم 
تجربه هایی داشته اســت. برای فیلمنامه »جنگی بود، 
جنگی نبود« هم ایده ای داشــت که با همکاری هم آن 
را تبدیل به یک قصه و فیلمنامه کردیم که البته بخش 

اصلی کارهای آن را خودش انجام داد.

وی در توضیح بیشــتر درباره داســتان فیلم هم گفت: 
فیلم درباره خانواده پرجمعیتی اســت که در ســال ها 
جنگ با چالش هایی مواجه می شــوند. در طول فیلم و 
همزمان با وقایع مربوط به جنگ به سرنوشــت اعضای 

این خانواده می پردازیم.
ثقفی با اشــاره به آغاز پیش تولید این فیلم تأکید کرد: 
این فیلم پروژه سنگینی است که فقط ۴۰ بازیگر دارد. 
همزمان به دنبال سرمایه گذار هم هستیم و امیدواریم 
بتوانیم فیلم را به جشــنواره فیلم فجر امسال برسانیم. 
اگر همه شرایط مهیا شود و خدا بخواهد، ان شالله فیلم 

را به جشنواره می رسانیم.

تهیه کننــده »آتش و باد« با اشــاره بــه ادامه مراحل 
پس تولید این مجموعه همزمان با پخش قسمت های 
پایانی، تأکید کرد یک سوم هزینه آگهی های بازرگانی 
حین پخش، هزینــه تولید این ســریال را پوشــش 

می دهد.
حسن نجاریان تهیه کننده سریال »آتش و باد« درباره 
بازخوردهای این مجموعه بیان کــرد: از بازخوردهای 
اطرافیان، دوستان و شهرســتان های مختلف به نظر 
می آید کار در حدی دیده شــده و مورد اســتقبال هم 

بوده است.
وی ادامه داد: موتور سریال به دلیل معرفی شخصیت ها 
تا حدی دیرتر روشــن شــد، ولی در ادامه مردم آن را 
همراهی کردند. در کل به نظــرم بازخوردها خوب بود 
ولی سطح انتظار ما بالاتر بود. یعنی با توجه به سختی ها 

و تلاش های فراوان انتظار داشــتیم بیشتر 
دیده می شد.این تهیه کننده در ادامه درباره 
زمان پخش که باعث شــد نارضایتی هایی به 
وجود بیاورد هم عنوان کرد: ما مدتی سریال 
را ساعت هشــت و نیم شب پخش می کردیم 
بعد در ماه رمضان ساعت هفت شد و بعد از آن 
دوباره ساعت تغییر کرد. چند قسمت هم به 

خاطر مشکلات فنی از طرف خودمان دیر پخش شد یا 
تکراری پخش شد.

وی اضافــه کرد: از ابتــدا قصدم این بود مثل ســریال 
»حضرت یوســف« و یا »گیلدخت«، ســریال ما هم 
هفتگی پخش شود اما دوستان نپذیرفتند و گفتند نیاز 
است که الان به پخش برســد. در ادامه همکاری خوبی 
هم در پخش پیدا شــد اما مثل خود تولید کار که فراز و 

فرود سنگینی داشــتیم در پخش هم همین 
فراز و فرودها وجود داشت.

نجاریــان در ادامــه دربــاره قســمت های 
باقی مانده ســریال توضیح داد: تاکنون ۴۵ 
قسمت ســریال پخش شده اســت و بیشتر 
از ۱۰ قســمت دیگر هم مانده است. فرایند 
پس تولید ســریال همچنان ادامه دارد چون 
مشــکلات مالی داشــتیم و پس تولید را نتوانستیم به 
موقع انجام دهیــم و زمانی که به ما بودجه رســید کار 
تمام نشد. الان کار موســیقی، صداگذاری و… دیگر 
موارد همچنان به صــورت همزمان انجام می شــود. 
بخــش زیادی هــم ویــژوال افکــت داشــتیم که تا 

قسمت های آخر طول می کشد.
نجاریان درباره هزینه تولید این سریال تاریخی و اینکه 

آگهی های بازرگانی توانسته اند بودجه آن را بازگردانند 
هم عنوان کرد: ما با رقم مناســبی توانستیم سریال را 
تولید کنیم. درباره هزینه نمی تــوان رقمی گفت ولی 
حتی یک ســوم از آگهی ها به نظرم رقم ساخت سریال 
را پوشــش می دهد. یعنی فقط بخشی از تبلیغات مثلًا 
همان آگهی شروع سریال که این اثر را ببینید رقم قابل 

توجهی را پوشش می دهد.
وی درباره چالش ها نیز عنوان کرد: مشکلی که داشتیم 
با روابط عمومی بنیاد مســتضعفان بود که خیلی ما را 
اذیت کردند. بــه دلایل مختلف می گفتنــد ماه دیگه 
یا چند وقت دیگر لوکیشــن را می دهنــد. تاخیر مدام 
باعث شــد هم ما فصل بهار را از دســت دادیم و هم در 
زمستان عوامل مجبور بودند لباس های نازک در سرما 

می پوشیدند.

جنگی بود، جنگی نبود

آتش و باد

خریدار  بهــاره رهنما با اشــاره به اینکه 
قصد دارد میان تئاترهایــی که اجرا کرده با 
فیلم هایی که جلو دوربین می یرد پلی ایجاد 
کند، گفت: فیلم »عطر آخر اردیبهشت« در 
سخت ترین شــرایط زندگی ام ساخته شد و 
اگر فیلم دومی بسازم قطعا اشتباهاتم کمتر 

خواهد بود.
به نقل از روابط عمومی گروه سینمایی هنر و 
تجربه، نشست نقد و بررسی فیلم سینمایی 
»عطــر آخــر اردیبهشــت« در پردیــس 
ســینمایی چارســو با حضور بهاره رهنما 
)کارگردان( و افســانه چهــره آزاد )بازیگر( 

برگزار شد.
بهاره رهنما، نویســنده و کارگــردان فیلم 
ســینمایی »عطر آخر اردیبهشت« با بیان 
اینکه »همیشه برایم سوال است که انسان 
باید چه کاری کند تا صدایش شنیده شود؟« 
گفت: به نظرم در فیلمســازی این اتفاق رخ 
می دهد و مشخص می شود فیلمساز چیزی 
که در اثرش می گوید راســت است یا خیر. 
نگرش فرد در اثرش گویای همه چیز است. 
به قول مرحوم ســیف الله داد »فیلمســاز 

همیشه شبیه اثرش می شود«.
او با تاکید بــر اینکه در فیلمســازی نیازی 
به توضیح نیســت و اثر خودش جلوتر همه 
چیز را توضیح می دهد بیــان کرد: فیلم در 
سخت ترین شــرایط زندگی ام ساخته شد 
و اگر فیلم دومی بســازم قطعا اشــتباهاتم 
کمتر خواهد بود. این فیلم بعد از دو ســال 
در اریبهشت ماه اکران شــد و این امر کاملا 

اتفاقی بود.
او گفت: در فضای زنانه بزرگ شدم و همیشه 

جایی که قــرار می گرفتم به مســائل زنان 
توجه می کردم. خشــونتِ زنــان علیه زنان 
را خود زن ایجــاد می کنــد. خیانت نوعی 
اسیدپاشــی روانی اســت. این فیلم، اولین 
فیلم زنانه ای است که مردان در آن آدم های 
بدی نیســتند اما در آن حرف هــای زنانه با 

صدای بلندتری بیان می شود.
رهنما یادآور شد: فیلمســازی برای زن در 
سینمای مستقل بســیار سخت است. ابتدا 
قرار بــود فقط کارگردانی کنــم اما در فیلم 
ایفای نقش نیز داشــتم. عوامل فیلم بسیار 
حرفه ای بودند چون معتقدم برای ســاخت 

فیلم اول به این افراد نیاز داشتم.
این نویســنده با تاکید بر اینکــه جهان از 
درون خودمان شــروع می شــود بیان کرد: 
زمانی که انگشت اتهام به سمت برادر، پدر و 
یا همسر خودمان گرفتیم باید یک طرف را 

به سمت زنان بیاوریم.
او همچنین با بیان اینکه »مشــخص است 
این فیلم توسط کارگردان تئاتر ساخته شده 
است و تئاتر در ساخت این اثر بخصوص در 
دکوپاژ کمــک زیادی به من کــرد«  ضمن 
تشکر از گروه سینمایی هنر و تجربه گفت: 
انتخاب »عطر آخر اردیبهشت« برای اکران 

در هنر و تجربه جــزو افتخاراتم بود که البته 
بعد از چندین بــار بازبینــی، فیلم انتخاب 
شــد.  این فیلم می تواند حلقه گمشــده ای 
بیــن فیلمنامه هــای من باشــد و تصمیم 
دارم نمایشــنامه »عطر آخر اردیبهشت« 
را بنویســم. می خواهم پلی بســازم میان 
تئاترهایی که روی صحنه بردم با فیلم هایی 

که می سازم.
افســانه چهره آزاد بازیگر فیلــم نیز گفت: 
وقتی فیلم را روی پرده دیــدم کارگردانی 
فیلــم را خیلی دوســت داشــتم و به نظرم 

فیلمی کاملا زنانه و لطیف است.

این بازیگر بــه نقش خودش اشــاره و بیان 
کرد: نقشی که داشــتم روی ویلچر و فقط 
با دیالوگ بود. این کمی کار من را ســخت 
می کــرد. در تنهایــی روی صندلی تمرین 
می کردم تا بتوانــم با نقش ارتبــاط برقرار 

کنم.
مریم نراقی منتقــد و روزنامه نگار نیز بیان 
کرد: بهاره رهنمــا را به دلیل ســابقه ای 
که در تئاتــر دارد به خوبی می شناســم. 
در »عطر آخر اردیبهشــت« نســخه ای از 
نمایشــنامه خودش را با یک سری تفاوت 
اقتباس کــرده اســت. در فیلمنامه از یک 
حربه و تکنیک استفاده کرده آن هم تنوع 
جغرافیایی؛ فضــای آپارتمانی و محدود را 
در جغرافیایی گســترده و متنوع به تصویر 
کشیده اســت. اضافه کردن کاراکترهای 
متعدد به فیلمنامه نیز باعث بهتر شــدن 
داستان شده اســت چرا که در نمایشنامه 
هیچ کاراکتر مردی وجود نــدارد. همین 
تعدد در کاراکترهــا و دیالوگ محور بودن 
اثر، باعث می شــود مخاطب تا پایان فیلم 

را ببیند.
این روزنامه نگار ادامه داد: خانم رهنما باید 
به عنوان یک کارگردان در فیلم های بعدی 
همین مســیر را ادامه دهد و معضل بزرگ 
کارگردان هــا را که به خاطر گیشــه بازیگر 
را برای نقش های مشــابه دعوت می کنند 

تکرار نکند.
فیلم ســینمایی »عطر آخر اردیبهشــت« 
اولین تجربــه کارگردانی بهــاره رهنما در 
گروه ســینمایی هنر و تجربه در حال اکران 

است.

»جنگی بود، جنگی نبود« با ۴۰ بازیگر در مسیر »فجر«

هزینه »آتش و باد« با یک سوم درآمد آگهی ها جبران می شود

با برگزاری مراسمی در قطعه هنرمندان

حسین زمان به خانه ابدی بدرقه شد

علیرضــا ســعیدی  مراســم تشــییع 
پیکرمرحوم حســین زمــان از خوانندگان 
موســیقی پــاپ روز جمعه بیســت و دوم 
اردیبهشــت ماه در قطعه هنرمندان بهشت 
زهــرا برگــزار شــد.آیین تشــییع پیکر و 
خاکسپاری مرحوم حســین زمان خواننده 
باســابقه موســیقی پاپ صبح امروز جمعه 
بیســت و دوم اردیبهشــت ماه بــا حضور 
تعدادی از هنرمندان و علاقه مندان موسیقی 
در قطعه هنرمندان بهشت زهرا تهران برگزار 
شــد.محمدمهدی گورنگی، صابر جعفری، 
حمید خزاعی، حمیدرضــا نوربخش، باربد 
بابایی، هادی خانیکــی، مهوش وقاری، امیر 
بکان، محسن میردامادی، چنگیز حبیبیان، 
مهدی یراحی و مانی رهنما از جمله افرادی 

هستند که در مراسم تشــییع پیکر حسین 
زمان حضور پیدا کردند.از نکات جالب توجه 
مراسم خاکسپاری عدم حضور ستارگان این 
روزهای موســیقی پاپ و همکاران حسین 

زمان در زمان فعالیت های این خواننده بود.

جایش پر نخواهد شد
امیر بکان آهنگساز در ابتدای این مراسم که 
اجرای آن بر عهده حمیــد خزاعی خواننده 
موســیقی ایرانی بــود، ضمن تســلیت به 
جامعه هنری به مناسبت درگذشت حسین 
زمان بیان کرد: این ســرزمین امروز یکی از 
شریف ترین و آزاد مردترین هنرمندان خود 
را از دســت داد. فقدان او به شکلی است که 

جایش را با هیچ چیزی نمی توان پر کرد.

وی افزود: زمانی که جریان موســیقی پاپ 
در کشــورمان برگزار شــد بنده این افتخار 
را داشتم که با حســین زمان کنسرت های 
سراسر کشور را برگزار کردیم. آن زمان فضا 
به گونه ای بود که برگزاری کنســرت اصلًا 
در شــرایط متعادل امروزی قرار نداشت اما 
حسین عزیز در همه این برنامه متین و ثابت 
قدم به خاطر مــردم داری اصرار به برگزاری 
برنامه هایش در شهرستان ها داشت. او مصر 
بود که به احترام مردم باید کارهای را انجام 
داد. او انسان شریفی بود که موسیقی را برای 

ابراز احساسات به مردم انتخاب کرده بود.
این آهنگساز بیان کرد: او با دقت شاعرانش 
را انتخاب می کرد. به هر حال رسم زمانه این 
نیست که با چنین مردی که هشت سال در 
جبهه بود، چنین رفتار شود. او می توانست 
پیام های زیادی را به ما ابــلاغ کند اما اجل 
مهلت نداد. حسین زنده اســت و به ما پیام 

می دهد که مسائل را خوب تحلیل کنیم.

صدای پرسوزی که خاموش شد
چنگیز حبیبیان از خوانندگان موســیقی 
پاپ کشــورمان هم ضمن عرض تســلیت 
به خانواده مرحوم حســین زمان گفت: من 
حســین زمان را از ســال ۱۳۷۸ به خوبی 

می شناسم و خیلی از مجالس بود که همراه 
او بودم. او انســان بســیار شــریفی بود که 
واقعاً مرد عمل بــود. او گاهاً نکات کلیدی را 
می گفت که هرکدام کتابــی برای خودش 
بود. همه رفتنی هستیم و باید قدر خودمان 
را بدانیم اما حیف کــه در این روزگار چنین 

کاری را انجام نمی دهیم.
وی افزود: صدای حسین سوز خاصی وجود 
داشت و بسیار حیف شــد که از بین ما رفت. 
چقدر حیف که او چندین ســال شــرایط 
برگزاری کنســرت را نداشــت. متاسفانه 
خوانندگان اکنون با دریایی از مشکلات رو 
به رو هستند که واقعاً کار را برای ان ها دشوار 
می کنند. گویی بال آن ها چیده می شود. به 
هر حال چیزی که ما را نگه داشــته عشــق 
اســت. این دنیای ما که زیاد آباد نشــد اما 
امیدوارم در آن دنیا بتوانیم راحت تر زندگی 
کنیم.این خواننده پیشکســوت موسیقی 
پاپ در پایان صحبت های خود قطعه آوازی 

را برای مرحوم حسین زمان خواند.

هنر را برای تفنن و سرگرمی انتخاب 
نکرده بود

حمیدرضــا نوربخــش مدیرعامــل خانه 
موســیقی هم بعد از صحبت های حبیبیان 

گفت: حسین زمان هنرمند ارجمند متعهد 
و اندیشــه ورزی بود که از سال های آغازین 
دهه هفتاد وقتی که موج جدید موســیقی 
پاپ پا بــه عرصه گذاشــت از پیش قراولان 

بود.
 او از همان ابتدا نشــان داد کــه هنر را برای 
ســرگرمی و تفنــن انتخــاب نمی کند. او 
هنرمنــدی دغدغه مند بود که از ســر درد 
می خواند. طبیعتاً چنین حرکتی مشکلات 

زیادی دارد.
وی افزود: از طــرف خانه موســیقی ایران 
فقدان حســین زمان را به خانواده و جامعه 
موسیقی تسلیت می گویم و امیدوارم همه 
ما بتوانیم به تعهد خودمان در زندگی عمل 
کنیم و زمانی که می رویــم پیش خودمان، 
مردممــان و خــدای خودمان شــرمنده 

نباشیم.
زینب و ابوذر زمان به عنوان فرزندان مرحوم 
حســین زمان آخریــن ســخنرانان آیین 

تشییع پیکر این هنرمند بودند.
در این مراسم اعلام شــد، مراسم یادبود 
مرحوم حســین زمــان ســاعت ۱۹ تا 
۲۰:۳۰ روز یکشــنبه ۲۴ اردیبهشــت 
در مســجد جامع شــهرک غرب برگزار 

می شود.
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میدان

تیم ملی فوتبــال ایران ســابقه روشــنی در تقابل با 
همگروهان خود در جام ملت های آسیا دارد.

تیم ملی فوتبــال کشــورمان در گروه C مســابقات 
جام ملت های آســیا ۲۰۲۳ با تیم های ملــی امارات، 

هنگ کنگ و فلسطین همگروه شد.
شــرایط رقبای ایران در راه صعود به مرحله یک هشتم 

نهایی رقابت ها را بررسی می کنیم.

امارات
سخت ترین و آشناترین حریف شــاگردان قلعه نویی 
در مرحله گروهی، جایگاه هفتــادودوم رده بندی فیفا 
را در اختیار دارد و میزبان دوره گذشــته مسابقات به 
شــمار می رود. ۱۹۹۰ تنها ســال حضور اماراتی ها در 

جام جهانی بود که آنها با سه شکست بدرقه 
شــدند. امارات تاکنون ۱۸ بــار مقابل تیم 
ملی کشــورمان به میدان رفته که پیروزی 
۳ بر یک در ســال ۱۹۹۷، تنها بــرد این تیم 
محسوب می شــود. ایران برابر امارات ۱۴ بار 
طعم پیروزی را چشیده و سه دیدار با تساوی 
پایان یافته اســت.امارات در جام ملت های 

آسیا کار را همیشه برای رقبایش دشــوار کرده است. 
این تیم در ســال ۱۹۹۶ به مقام نایب قهرمانی رسید 
و در ســال ۲۰۱۹ در مرحله نیمه نهایی مغلوب شد که 
در هر دو ســال میزبان بود. کســب جایگاه های سوم و 
چهارم جام ملت های آسیا در سال های ۲۰۱۵ و ۱۹۹۲ 

نیز در کارنامه امارات دیده می شود.

فلسطین
تیمی که تاکنــون صعود به جــام جهانی را 
تجربه نکرده، رتبه نودوسوم جهان را به خود 
اختصاص داده و سومین تیم سید سوم بود. 
ایران تاکنون در پنج بازی مقابل فلســطین 
صف آرایی کرده که ســه برد و دو تســاوی، 
حاصل ایــن بازی ها بوده اســت. برتری ۷ بر 
یک در دیدار دوستانه ســال ۲۰۱۱ بهترین نتیجه تیم 

کشورمان برابر فلسطین است.
دو دوره گذشــته جام ملت هــای آســیا تنها حضور 
فلســطین در این بازی ها بوده اســت. فلســطین در 
مسابقات سال ۲۰۱۵ سه شکست تجربه کرد و در سال 
۲۰۱۹ دو تساوی و یک شکســت داشت که این نتایج، 

فلسطینی ها را از صعود به مرحله حذفی بازداشت.

هنگ کنگ
هر شــش تقابل هنگ کنگ با ایران، به شــش برد تیم 
کشــورمان انجامیده که ایــران ۱۴ گل زده و تنها یک 
گل دریافت کرده اســت. هنگ کنگ در فوتبال ملی به 
توفیق خاصی دســت نیافته و در ۱۳ دوره گذشته جام 
ملت های آسیا شرکت نکرده است.ایستادن بر سکوی 
سوم اولین دوره مســابقات در ســال ۱۹۵۶ و کسب 
جایگاه چهارم جــام ملت های آســیا ۱۹۶۴، بهترین 
مقام های هنگ کنگ در رقابت های قاره کهن به شمار 
می رود. هنگ کنگ با کسب جایگاه ۱۴۷ دنیا، در میان 

۲۳ تیم حاضر در رقابت ها تیم بیست وسوم آسیاست.

ملی

خریدار   پیشکســوت فوتبال ایــران با 
اشاره به شــرایط و وضعیت لیگ برتر گفت: 
بازیکنان خارجی انتظارات را برآورده نکرده 
و برخی ها هم زمین فوتبال را با چاله میدان 
اشــتباه گرفتند اما به هر حال لیگ روزهای 
پایانی خود را پشت سر می گذارد و امیدوارم 
هر تیمی که مســتحق بود قهرمان شــود.

حمید درخشان به بررســی و شرایط لیگ 
برتر فوتبال ایران پرداخت و از سطح کمی و 
کیفی این مسابقات سخن گفت که در ادامه 

آن را می خوانیم.

لیگ نیازمند برنامه و انسجام است؛ 
بازی ها آخر هفته باشد

ملی پوش اســبق ایران با اشــاره به شرایط 
برگــزاری لیــگ تصریــح کــرد: فــراز و 
نشــیب هایی در لیگ امســال دیده شد که 
برخی از آنها به قبــل از جام جهانی و برخی  
هم به بعــد از جام باز می گشــت اما در کل 
باید بگویم کیفیت بالایی را شــاهد نبودیم 
اما در نهایت برگزار شــد و چیزهایی هم یاد 

گرفتیم.
او ادامه داد: هر چه رو بــه جلو می رویم باید 
شاهد نظم و انضباط بیشــتری باشیم و به 
اصطلاح در جا نزنیــم، اول فصل باید برنامه 
ارائه شــده و در طول فصل هم شاهد اجرای 
درســت آن باشــیم و نباید اجــازه بدهیم 
وقفه ای در مســابقات ایجاد شود. از سویی 
دیگر نباید بازی ها وسط هفته باشد چرا که 
تعداد هوادار کمتر شــده و مردم نمی توانند 

فوتبال را به خوبی دنبال کنند.

به جای بهانه و ایراد به فکر قهرمانی 
باشید

این پیشکســوت فوتبال ایران در واکنش به 
حاشیه های اخیر و اظهار نظرهای تیم های 
مدعی قهرمانی گفت: آنهایــی که امروز به 
دنبال بهانه تراشــی و ایراد هستند در طول 

لیگ صدرنشــینی را تجربه کــرده و در راه 
قهرمانی گام گذاشــته اند اما به جای آنکه به 
فکر نتایج و عملکرد تیم خود باشــند دنبال 
حاشیه بوده و با بهانه تراشی اشتباهات خود 
را پنهان می کنند.الان رقابت در صدر جدول 
نزدیک است اما امیدوارم تیمی که شایسته 
قهرمانی است در انتها جام را بالای سر ببرد. 
من بــه آنهایی که بــه دنبال بهانه تراشــی 
هستند می گویم اگر تمرکز خودتان را روی 
تیم و بازی ها معطــوف می کردید قهرمان 
می شــدید و باید این عادت غلط از بین برود 
که برای جبران ایرادها و اشــتباهات خود به 

دنبال بهانه و مقصر باشیم.

لیگ بی فروغ و بدون ستاره بود
بازیکن اســبق تیم ملی فوتبــال ایران در 
خصوص حضور بازیکنان خارجی و داخلی 
در لیگ برتر امسال تاکید کرد: متاسفانه در 

لیگ امسال بازیکنی که در حد ستاره باشد 
را ندیدیم و این برای فوتبال ما خوب نیست. 
البته این هم دلیــل دارد، اول اینکه بازیکن 
خــوب خارجی بــه خدمــت نمی گیریم و 
آنهایی که می آیند در حد متوسط هستند. 
بازیکن خارجی یعنی فوتبالیســتی که ۴۰ 
تا ۵۰ درصد بالاتر و بهتــر از بازیکن داخلی 
باشــد که در فوتبال ما چنین بازیکنی دیده 
نمی شــود. در بیــن بازیکنــان داخلی هم 
کسی که این شاخصه را داشته باشد نداریم 
و علت آن این اســت که روی تیم های پایه 
و زیرســاخت های فوتبالــی کار نشــده و 

نمی توان انتظار بیهوده داشت.
او به باشگاه های بازیکن ساز مانند راه آهن، 
بانک ملی، پاس و ... اشــاره کــرد و گفت: تا 
وقتی زیرساخت ها درســت نشود و توجه و 
تاکید مسوولان فوتبالی روی تیم های پایه 
نباشــد نمی توان انتظار داشــت و این یک 

واقعیت اســت که باید آن را قبول کنیم. در 
فوتبال ما فقط نتیجه مهم اســت و تیم های 
لیگ برتری آماده خور شــده اند به جز فولاد 
خوزستان، سپاهان و تا حدودی ذوب آهن 
که در رده های پایه خود کار کرده و شــک 
نکنیــد در ســالیان آینده نتایــج آن را هم 

خواهند دید.

زمین فوتبال چاله  میدان و جای 
عربده کشی نیست

درخشــان با انتقاد از رفتارهــای نابهنجار 
در فوتبال گفت: متاســفانه از ابتدای فصل 
شــاهد اتفاقاتی بودیم که اثــر و نتیجه آن 
روی فوتبال و نسل ورزشــی ما تاثیر منفی 
دارد که همچنان ادامه دارد. جا دارد کمیته 
انضباطی با شدت وارد عمل شده و برخورد 
جدی با مســببان این موضوع داشته باشد. 
چرا فردی مانند ســاپینتو زمین فوتبال را 

با چاله میدان اشــتباه گرفته و با درگیری و 
عربده کشی به دنبال منافع خود است؟

او گفت: حضور مربی خارجی در فوتبال ما با 
چه هدفی است؟ او می آید که رفتار و کردار 
حرفه ای را با خود به ایــران بیاورد تا در کنار 
انتقال دانش،  فرصتی برای بهتر شدن ایجاد 
شود اما متاسفانه ســاپینتو هم به فوتبال ما 
و هم به اســتقلال ضرر می زند. وقتی مربی 
آرامش نداشــته باشــد و این چنین جو را 
دچار تنش می کند معلوم اســت وضعیت 
بازیکن چه خواهد شد. برخوردهای عصبی، 
تکل های بی مورد و بازی پراشتباه به دلیل 
همین جو نامناســب است و اســتقلال از 
وجود این ســرمربی ضربه خورد. شاید اگر 
مســوولان تیم به خوبی مدیریــت بحران 
می کردند می توانستند شــرایط به مراتب 
بهتری را در این تیم حاکم کنند و برآورد آن 

در نتایج هم اثر مثبت داشت.

امیدها در اولولیت نیستند؛ بی جهت 
خودمان را امیدوار نکنیم

سرمربی اسبق پرسپولیس با تاکید بر اینکه 
بی توجهــی به رده هــای پایه اثــرات بدی 
برای فوتبال مــا به همــراه دارد گفت: ما از 
تیم امیدی صحبــت می کنیم که باید برای 
حضور در المپیک آماده شــود اما شــرایط 
آنها را ببینید. این فقــط معطوف به این رده 
نیســت و اگر بخواهیم فوتبال ما روزی در 
مسیر درست قرار بگیرد چاره ای نداریم جز 
اینکه به رده های نوجوانــان و جوانان توجه 

کرده تا تیم امید خوبی را بسازیم.
او ادامــه داد: وقتــی از پایــه کار کنید در 
رده های ســنی مختلف می توانیــد انتظار 
تشــکیل تیم های قوی و قدرتمند را داشته 
باشید و روزی خواهد رســید که برای تیم 
ملی، پشتوانه مناسبی در دسترس است اما 
با این شرایط فقط خودمان را گول می زنیم 

و راه به جایی نخواهیم برد.

آشنایی با رقبای تیم ملی در جام ملت های آسیا؛ کار راحت ایران و قلعه نویی در جام ملت ها

 حسینی نباید درباره باشگاه حرف بزند

ورمزیار: ساپینتو مربی بازی های بزرگ نیست

خریدار  پیشکسوت تیم فوتبال استقلال 
گفت: آمار ســاپینتو در بازی هــای بزرگ 
جالب نیســت و به نظــر مــن در مجموع 
او نتوانســته عملکــرد فنــی خوبــی را در 
اســتقلال داشــته باشــد. صادق ورمزیار 
برای اســتقلالی ها چهره ای شناخته شده و 
محبوب است، او ســال ها پیش از این جناح 
چپ آبی هــا را به نام خود ســند زده بود و با 
گل هایــی که مــی زد و پــاس گل هایی که 
می داد بر روی ســکوهای طرفداری جایگاه 
ویــژه ای برای خود دســت و پا کــرده بود.
ورمزیار درباره استقلال حرف زد، از ریکاردو 
ســاپینتو انتقاد کرد و گفت او با حاشیه ها و 

رفتارهایش به تیم استرس وارد می کند.

 انتقاد تندی از ریکاردو ســاپینتو 
داشتید.

کدام انتقاد تند؟

 اســتقلال بزرگترین لطمــه را از 
ســاپینتو می خورد، این صحبت شما 

بود که بازتاب زیادی داشت.
اول اینکه من اینطور و به این شــکل نگفتم 
اما اعتقاد قبلی دارم ســاپینتو در بازی های 
اخیر نقش مهمی در ناکامی های اســتقلال 

ایفا کرده است.

 چه دلیلی برای این انتقاد دارید.
خیلی دلایل می تواند داشته باشد.

  چند تا از این دلایــل را می توانید 
برای ما بازگو کنید.

اول اینکه در هیچ کجای دنیــا به ترکیب تیم 
برنده دســت نمی زنند، هیج کجا دنیا تیمی 
را که در شــش بازی به پیروزی رسیده است 
و رقیبان ریز و درســت را از پیش رو برداشته 
اســت را با تغییر روبرو نمی کنند، هیچ مربی 
بازیکنــی را که چهار گل به پرســپولیس زده 
اســت و حریف نســبت به او بار منفی روحی 
دارد را روی روی نیمکت نمی نشاند. جابجایی 
بازیکنــان در بازی های اخیر اذیــت کننده 
است، تعویض های ساپینتو بیشتر از اینکه به 

تیم کمک کند به ضرر استقلال بوده است.

 در بازی های گذشــته این مسائل 
نقاط قوت او بود.

ما دربــاره بازی های اخیر حــرف می زنیم. 
آوردن یک بازیکن امید در شرایط حساس 
به ترکیب بزرگســالان ریسک بزرگی است 
که جــواب نداد. تعویض های اســتقلال در 
سه بازی گذشــته بد بود، استرسی که این 
مربی در کنار زمین دارد به بازیکنان منتقل 
می کند، واقعا نباید برخــی رفتارها را کنار 
زمین انجام داد، اینها برای تیم بزرگی چون 

استقلال خوشایند نیست.

 فکر می کنید در این ســه بازی چه 
اتفاقاتی رخ داده اســت که نقاط قوت 

او به نقطه ضعف وی تبدیل شده است.
من نمی دانم. این پرسشی اســت که او باید 
پاســخ دهد. من در ذهن و اندیشــه های او 
نیســتم، او تفکراتی دارد که جــواب نداده 
است. یک موضوعی که جوابی برای آن پیدا 
نمی کنم بازی نکردن ابوالفضل جلالی است.

در نشست خبری بعد از بازی با پیکان نیز این 
سوال از ساپینتو پرسیده شــد اما سرمربی 
اســتقلال با حالتی ناراحت پاسخ داد که اگر 
جلالی می خواهد به لیست استقلال برگردد 
باید خودش را به من ثابت کند و بیشــتر دل 
به تمرین بدهد. این صحبت نشــان می دهد 
مدافعی که در جام جهانی بازی کرده از نگاه 

ساپینتو خوب تمرین نمی کند.
 جدی این حرفها را زده است؟

بله.
پس هنر یک مربی چه می شــود؟ ساپینتو 
سرمربی اســتقلال اســت و این وظیفه را 
بر عهــده دارد از جلالی و دیگــر بازیکنان 
اســتقلال به بهترین شــکل ممکن بازی 

بگیرد. او باید به بهترین شــکل ممکن از او 
بازی بگیــرد، این نقش اوســت، هنر بازی 
گرفتن و تمریــن دادن از خصوصیات یک 
مربی باید باشــد و اگر بازیکــن نمی تواند 
خوب تمرین کند یا بازی کند مقصر نیست 
بلکه مربی باید مورد بازخواست قرار بگیرد. 
ما در ابتــدای فصل از مصطفــی آجورلو و 
همکارانش این ایــراد را گرفتیــم که چرا 
هشــت مهاجم جذب کردند اما حالا که به 
آخر فصل رسیده ایم از ســاپینتو می پرسم 
امیر علی صادقــی که در تمــام بازی های 
پیش از شــروع فصل گل می زد، کجاست؟ 
چرا بازی نمی کنــد؟ ما از ســاپینتو انتقاد 
می کنیم، انتقــاد از آجورلــو و همکاراش 
کردیم که چرا هشت مهاجم جذب می کنید 
ولی الان امیــر علی صادقی کجاســت، در 
ابتدای فصــل در تمام بازیهــای تدارکاتی 
گل می زد، چرا از سجاد شهباززاده به خوبی 
استفاده نمی شــود، چرا ارسلان مطهری با 

روزهای اوجش فاصله گرفته است؟

 منتقدان ســاپینتو بر ایــن باور 
هســتند در بازی های بــزرگ نتایج 
خوبی نگرفته و مربی دیدارهای بزرگ 

نیست.
آمار او این را نشان می دهد. رفت و برگشت 
به سپاهان باخت، در تبریز مغلوب تراکتور 
شــد، از دو بازی رفت و برگشــت شهرآورد 
یک امتیاز گرفت، در بازی های بزرگ نمره 
مردودی گرفته است. به نظر من در مجموع 
ساپینتو نتوانست عملکرد فنی خوبی را در 

استقلال داشته باشد.

 برای فصل بعد بماند یا برود.
من نه تصمیم گیرنده هســتم نه تاثیرگذار. 
هســتند افرادی که درباره او تصمیم گیری 

کنند و من فقط به عنوان کســی که عمر و 
جوانی اش را برای اســتقلال گذاشته است 
نظریات خــودم را بیان می کنــم. من فکر 
می کنم بعــد از پایان فصــل و جام حذفی 
می توان درباره او تصمیم مناسب را گرفت. 
اگر استقلال بتواند جام حذفی را به نام خود 
کند، آنگاه می توان درباره او تصمیم گیری 
کرد، نشســت و عملکردش را مــورد آنالیز 
فنی قرار داد، بررسی کرد و بعد تصمیمی را 

گرفت که به صلاح استقلال باشد.

 قهرمانی لیگ برتر پرید، اســتقلال 
نتوانست از عنوان قهرمانی مان دفاع 

کند.
متاســفانه همین طور اســت و باید بجنبیم تا 
جام حذفی را از دســت ندهیم،ما در لیگ برتر 
قهرمان نمی شــویم، باید بجنبیم جام حذفی 
را از دســت ندهیم. باید تمرکز خود را از دست 
ندهیم و تلاش کنیم تا حداقل یک جام را در این 
فصل به هواداران استقلال که شایسته و لایق 
بهترین ها هســتند هدیه کنیم، ما می توانیم 
قهرمان جام حذفی شویم و باید برای لحظه به 
لحظه زمان هایی که پیش رویمان است برنامه 

داشته باشیم، حق نداریم اشتباه کنیم.

 مصاحبه ســید حســین حسینی 
پس از پایان بازی بــا صنعت آبادان با 
انتقادات زیادی همراه شــده است. او 

گفته است استقلال صاحب ندارد!
من فکر می کنم بازیکن نباید درباره تیمش 
حرف بزند، استقلال بزرگتر، مدیر، سخنگو 
دارد و آنها هستند که باید خرف بزنند، بازیکن 
نباید درباره باشگاه اظهار نظری داشته باشد 
و در مقطع فعلی که حساســیت زیادی دارد 
زمان مناسبی برای زدن این حرف ها نیست 

چرا که تیم به حاشیه می رود.

وزنه برداری قهرمانی آسیا - کره جنوبی
وه B اول شد سهراب مرادی در گر

وزنه بردار دسته ۱۰۲ کیلوگرم تیم ملی ایران عنوان نخست رقابتهای 
گروه B قهرمانی آســیا را به خود اختصاص داد اما در مجموع دو گروه 
عنوان هشــتم را به خود اختصاص داد.در ادامه رقابتهای وزنه برداری 
قهرمانی آســیا که به میزبانی کره جنوبی برگزار می شود، امروز جمعه 
رقابت گروه B دسته ۱۰۲ کیلوگرم برگزار شد و سهراب مرادی به روی 
تخته رفت.مرادی که پس از مصدومیت طولانی به روی تخته برگشته 
اســت با نظر کادرفنی در گروه B وزنه زد و در یــک ضرب رکورد ۱۶۲ 
کیلوگرم یک ضرب، ۲۰۰ کیلوگرم دوضرب و مجموع ۳۶۲ کیلوگرم را 

بالای سر برد و در این گروه اول شد.
ملی پوش پرافتخار وزنه بــرداری ایران با رکورد هــای ۱۶۲ و ۲۰۰، با 
حدنصــاب ۳۶۲ کیلوگرم، در یکضــرب نهم ، در دوضــرب هفتم و در 

مجموع هشتم شد.

جام ملت های 2۰2۳ آسیا - قطر
حریفان تیم ملی فوتبال ایران مشخص شدند

مراسم قرعه کشــی رقابتهای فوتبال جام ملت های آسیا برگزار شد و 
تیم ملی ایران در گروهی نسبتا آسان قرار گرفت. فلسطین یکی از تیم 
هایی است که در دور مقدماتی با ایران همگروه شده است.مراسم قرعه 
کشی رقابت های جام ملت های ۲۰۲۳ آسیا در شهر دوحه قطر آغاز شد 

و تیم های راه یافته به دور نهایی این رقابت ها حریفان خود را شناختند.
قرعه کشــی بازی ها در چهار گلدان انجام شد که تیم ملی فوتبال ایران 
در گلــدان اول همراه با تیم های قطــر، ژاپن، کره جنوبی، اســترالیا و 
عربســتان حضور داشــت. گلدان دو نیز به تیم های ملی کشــورهای 
عراق، امــارات، عمان، ازبکســتان، چین و اردن تعلق داشــت.گلدان 
ســوم نیز به تیم های بحرین، سوریه، فلســطین، ویتنام، قرقیزستان و 
لبنان اختصاص داشــت. گلدان چهارم نیز متعلق به تیم های ملی هند، 

تاجیکستان، تایلند، مالزی، هنگ کنگ و اندونزی است.
قرعه کشی بازی های جام ملت های ۲۰۲۳ آسیا در حالی انجام شد که 
مهدی تاج رئیس فدراســیون فوتبال به همراه مهدی محمدنبی نایب 
رئیس خود و همچنین امیر قلعه نویی سرمربی تیم ملی ایران در سالن 

محل برگزاری قرعه کشی حضور داشتند.
قرعه کشی رقابت های جام ملت های آسیا به شرح زیر انجام شد:

گروه اول: قطر، تاجیکستان، لبنان، چین
گروه دوم: هند، سوریه، ازبکستان، استرالیا

گروه سوم: هنگ کنگ، فلسطین، امارات، ایران
گروه چهارم: اندونزی، عراق، ویتنام، ژاپن

گروه پنجم: مالزی، اردن ، بحرین، کره جنوبی
گروه ششم: تایلند، قرقیزستان، عمان، عربستان

جام ملت های آسیا در ســال ۲۰۲۳ ابتدا قرار بود در چین برگزار شود 
ولی به دلیل کرونا چین از میزبانی انصــراف داد و قطر به عنوان میزبان 

جام ملت های آسیا انتخاب شد.
شــایان ذکر اســت جام ملت های آســیا از ۲۲ دی تــا ۲۱ بهمن در 
ورزشــگاه های الجنوب، البیــت، احمد بن علی، الثمامه، اجوکیشــن 
سیتی، جاسم بن حمد، عبدالله بن خلیفه و استادیوم بین المللی خلیفه 

قطر برگزار خواهد شد.

با اظهار نظر معاون وزیر
وزارت ورزش حذف استقلال از آسیا را تایید کرد

معاون وزیر ورزش تاکید کرد که اســتقلال از لیگ قهرمانان آسیا فصل 
آینده حذف شده اســت.محمد پولادگر معاون وزیر ورزش تاکید کرد: 
کســب مجوز حرفه ای را کمیته بدوی باید تایید نمایــد و ارتباطی به 
خارج از کشــور ندارد به قدری گزارشــات ضد و نقیض از کمیته بدوی 
و جاهای دیگر ارســال شده اســت که AFC این کمیته حدود ۲ سال 
تعلیق کرده بود. در حال حاضر تمام گزارشــاتی که به واسطه باشگاه ها 
ارسال می شــود و بر روی ســامانه مربوطه بارگذاری کنترل و پیگیری 
می شود.این مقام مسئول در وزات ورزش و جوانان در خصوص وضعیت 
نامناسب ورزشــگاه آزادی و وعده بازســازی آن ظرف سه سال آینده؛ 
گفت: مســئولانی که منابع در اختیار دارند متولی بازسازی استادیوم 
آزادی هســتند؛ در حال حاضر شــرکت توســعه و تجهیز و مدیریت 

مجموعه وزارتخانه مسئولیت باز سازی آن را بر عهده دارند.
وی با تاکید به اینکه دادســتانی برای بازسازی طبقات بالایی استادیوم 
آزادی ورود داشته؛ اظهار کرد: اســتادیوم آزادی جزئی از سرمایه های 
ملی کشور ما است؛ باشگاه پرسپولیس و استقلال مجموعه آزادی را به 
عنوان استادیوم معرفی کرده اند، بنده متخصص بازسازی این مجموعه 

نیستم و نمی توانم زمان دقیق بازسازی این مجموعه را اعلام کنم.
طبق نظر کارشناسان استقلال از لیگ قهرمانان آسیا حذف شده است؛ 
احتمال حذف شدن پرسپولیس از این بازی ها نیست هوادارن این تیم 

نگران حذف تیمشان از بازی های لیگ قهرمانان آسیا نباشند.

اداره کل ثبت و اسناد واملاک استان کرمانشاه
اداره ثبت اسناد و املاک حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه یک

هیات موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی
آگهی موضوع ماده ۳ قانون وماده۱۳ آئین نامه قانون تکلیف وضعیت ثبتی

 و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی
براب رای شــماره ۱۴۰۲۶۰۳۱۶۰۰۱۰۰۰۰۱۶مورخ ۱۴۰۲/۰۲/۰۵هیــات اول موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ســاختمانهای فاقد سند رســمی مستقر در واحد ثبتی حوزه 
ثبت ملک کرمانشــاه ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی خانم فرزانه رضائی ســرجوئی 
فرزند جعفر بشماره شناسنامه ۲۰ وشماره ملی ۳۲۵۸۱۴۷۷۲۸صادره از کرمانشاه به آدرس بلوار 
طاق بســتان کوی ۱۳۱ کوچه شهید شعبانی جنوبی،در شــش دانگ یک باب ساختمان به مساحت 
۱۸۵ متــر مربع واقع در محدوده اراضی پلاک ۲۰ فرعی از ۱۴۱ اصلی بخش یک حومه حوزه ثبت 
ملک کرمانشــاه ناحیه یک خریداری مع الواسطه از مالک رسمی مشاعی محمد نبی میرزا دولتشاهی 
متقاضی محرز گردیده اســت لذابه منظور اطلاع عمــوم مراتب دردو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی 
می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می 
توانند از تاریخ انتشــار اولین آگهی به مدت دوماه اعتراض خودرا به این اداره تســلیم و پس از 
اخذ رســید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض خودرا به این اداره تسلیم و پس از اخذ 
رسید،ظرف مدت یک ماه تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند 
بدیهی اســت در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات ســند مالکیت 

صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۲/۰۲/۲۳تاریخ انتشار نوبت دوم۱۴۰۲/۰۳/۰۸

۱۲/م الف/۵۱۲
سجاد مويدی رئیس ثبت اسناد و املاک



اصفهان

سنندج -فاطمه ملایی  مهندس آریانژاد 
در جلسه شورای اداری اســتان که با حضور 
رئیس قوه قضائیه و جمعی از مقامات کشوری 
و استانی برگزار شد، اظهار داشت: پروژه های 
آبی عظیمی در ســال جاری، به بهره برداری 

خواهد رسید.
در این جلســه مهندس آرش آریانژاد ضمن 
ارائه گزارشــی از اقدامات جهــادی صورت 
گرفته در حوزه آب، طی دو سال اخیر توسط 
این شرکت، گفت: پیشرفت خوب پروژه های 
آبی اســتان طی دو سال گذشــته، مرهون 
همّــت، تعامــل و همراهی خــوب مقامات 
اســتانی، مجموعه و مقام عالی وزارت نیرو 
اســت، چرا که تخصیص اعتبــارات بموقع، 
توجه و نگاه ویژه به پروژه های این اســتان و 
پیگیری های مستمر از سوی وزیر نیرو، سبب 

تحولی عظیم در پیشرفت این پروژه ها شد.
وی در ادامه به حوضه های آبی استان اشاره 
کرد و گفت: استان کردستان دارای 3 حوضه 
آبریز اصلی و 4 حوزه آبریز فرعی می باشــد و 
این بدان معناست که این استان از لحاظ آبی 

یک استان شاخص، در سطح کشور است.
مدیر عامل شــرکت آب منطقه ای اســتان 
کردستان، افزود: در سال آبی گذشته حدود 

390 میلیمتر بارندگی را در اســتان شاهد 
بودیم که به نسبت سال قبل از آن، رشد قابل 
توجه و به نسبت 52 سال گذشته نیز، رشد 8 
درصدی نزولات جوی را در استان داشته ایم.

وی بــه رشــد7 درصدی ورودی ســدهای 
استان نسبت به سال گذشته شاره و تصریح 
کرد: آنچه به عنوان پتانســیل منابع آب در 
اســتان وجود دارد رقمی حدود 4.6 میلیارد 
متر مکعب اســت که از این میــزان حدود 
2 میلیــارد قابــل برنامه ریزی می باشــد و 
متأسفانه آنچه که قابل استفاده است، حدود 

1 میلیارد متر مکعب است.
مدیر عامل شرکت آب منطقه ای کردستان 
در ادامه گزارش خود، اظهار داشت: آنچه که 
قابل تأمل می باشد این است که عمده مصرف 
ما در حوزه های کشاورزی، صنعت و خدمات 
از منابع زیرزمینی تأمیــن می گردد؛ یعنی 
حدود 60 درصد از مخازن اســتراتژیک آب 
زیرزمینی استفاده می کنیم، در حالیکه این 
منابع را باید برای نسل های آینده حراست و 

حفاظت کنیم.
مهندس آریانــژاد به تخصیــص اعتبارات 
ســنوات اخیر اشــاره کرد و افزود: اعتبارات 
پروژه های آبی استان در سال 1400 و 1401 

قابل ملاحظه و چشمگیر بود به نحوی که در 
ســال 1400 از مجموع 590 میلیارد تومان 
اعتبار، حدود 400 میلیارد تومان تخصیص 
داشتیم در حالیکه در ســال گذشته تا امروز 
بالغ بر 920 میلیارد تومان اعتبار تخصیص 
یافتــه،  کــه خوشــبختانه 90 درصد این 

اعتبارات هم به صورت نقدی بوده است.
وی به اقدامات صــورت گرفته در 2 ســال 

گذشته اشاره و گفت: آنچه که مجموعه این 
اقدامات را شــاخص می کند؛ بازدید بیش از 
6 بار مقام عالی وزارت نیــرو از تمام پروژه های 
آبی استان است که این میزان همّت و پیگیری 
از سوی یک مقام کشوری، برای مجموعه این 

استان، بیادماندنی و قابل توجه است.
مهندس آریانژاد به برخی پروژه های اثرگذار 
اشاره و عنوان کرد: پروژه آبرسانی به بانه که از 

دغدغه های مردم نجیب آن شهرستان بود، به 
لطف همین توجهات و پیگیری های مستمر 
از مرحله بحران به سلامت عبور کرد و امروز 
بابت تأمین آب شرب این شهرستان مشکلی 
وجود ندارد و پس از 9 ســال تصفیه خانه آب 
این شهرستان و پروژه احداث ایستگاه پمپاژ 
دائمی بوئین در نیمه اول سال جاری، به بهره 

برداری کامل خواهد رسید.

البرز-مظفری  معاون معماری و شهرســازی شهرداری کرج گفت: برای 
طرح تفصیلی آتی کرج 13 گام پیش بینی شده و در حال حاضر تدوین گام 11 

و 12 آن به طور همزمان در حال انجام است.
عباس سعیدی کیا درگفت وگو با ایســنا اظهار کرد: طرح تفصیلی آتی کرج به 
عنوان نقشه راه و سندی فرادستی از اهمیت استراتژیک برخوردار است به همین 
دلیل تدوین هر یک از مراحل آن به وسواس، دقت نظر و برگزاری جلسات مستمر 
کارشناسی نیاز دارد.این مسئول اضافه کرد: برای طرح تفصیلی آتی کرج 13 گام 
پیش بینی شــده و در حال حاضر تدوین گام 11 و 12 آن به طور همزمان در حال 
انجام اســت.وی توضیح داد: در تهیه این طرح تلاش شده تمام مقتضیات به روز 
شهر و نیاز شهروندان مد نظر قرار بگیرد چون فرصتی برای عقبگرد نداریم و باید 

همگام با توسعه شهر پیش برویم.سعیدی کیا با تاکید بر ضرورت اجرایی بودن طرح 
تفصیلی آتی کرج گفت: در کنار رفع نواقص طرح قبلی، بر اجرایی بودن طرح جدید 

تمرکز ویژه ای شده چون طرحی که بندها، ضوابط و مقرراتش روی کاغذ خلاصه 
شود، اثرگذار نخواهد بود.وی توضیح داد: توجه به شاخص های توسعه فضای سبز، 
دستیابی به درآمدهای پایدار، تراکم و کاربری ها، وضعیت معابر و راه های ارتباطی، 
بهسازی و نوسازی بافت های فرسوده، شــبکه حمل و نقل درون شهری، ارتقای 
سرانه ها و... از مواردی است که در روند تهیه طرح جدید باید با جزئیات زیادی به 
آن ها پرداخته شود.این مسئول با اشاره به اینکه تأکید استاندار البرز و اراده مجموعه 
مدیریت شهری در تسریع روند تهیه و تصویب مراحل این طرح بوده، افزود: بنابراین 
طرح پیشنهادی به سرعت به شورا ارائه و بعد از اینکه جزئیات و همه جوانب آن در 
شورای شهر تصویب شــد، در ادامه برای طی مراحل قانونی به مراجع ذی صلاح 

ارسال می شود.

اصفهان-مریم مومنی منطقــه اصفهان موفق بــه دریافت گواهینامه 
مدیریت پسماند از سوی شهرداری اصفهان شد

  مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه اصفهان از تأیید فرآیند 
مدیریت پسماند منطقه، توسط سازمان مدیریت پسماند شهرداری اصفهان 
و دریافت این گواهینامه خبر داد. به گزارش دنیای اسرار، عبدالله گیتی منش 
گفت: در راســتای تحقق مفاد دســتورعمل اجرایی مدیریت سبز، منطقه 

اصفهان موفق به اخذ گواهینامه مدیریت پسماند از شهرداری اصفهان شد. 
گیتی منشــی مدیر شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه اصفهان 
از تأیید فرآیند مدیریت پســماند منطقه، توسط ســازمان مدیریت پسماند 

شهرداری اصفهان و دریافت این گواهینامه خبر داد.
به گزارش دنیای اســرار، عبدالله گیتی منش گفت: در راســتای تحقق مفاد 

دستورعمل اجرایی مدیریت ســبز، منطقه اصفهان موفق به اخذ گواهینامه 
مدیریت پسماند از شهرداری اصفهان شد.

گیتی منش اظهار کرد: این گواهینامه پس از انجــام برخی اقدامات از جمله 
تهیه و نصــب ســطل های بازیافت در تمامــی ســاختمان های عملیاتی و 
غیرعملیاتی، آموزش مجازی و حضوری نیروی انســانی در دو بخش عمومی 
و کارکنان خدمات، تهیه و نصب بروشــورهای آموزشــی در ســطح منطقه 
و تفکیک مســتمر زباله های بازیافتــی جهت تحویل به مدیریت پســماند 

شهرداری اصفهان دریافت شد.
وی با بیان اینکه منطقه اصفهان همواره به عنوان منطقه ای ســبز در ســطح 
شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران در مسیر کاهش شاخص شدت 
انرژی و آلودگی محیط زیســت حرکت می کند، خاطرنشان کرد: این منطقه 

با دریافت این گواهینامه، موفق به تحقق شــاخص مدیریت پسماند علاوه بر 
سایر شاخص های مطرح در دســتورعمل اجرایی مدیریت سبز شامل نصب 
سامانه فوتوولتائیک، گواهینامه اســتاندارد ایزو 50001 )مدیریت انرژی(، 
معاینه فنی موتورخانه ها براساس اســتاندارد ملی 16001، ممیزی انرژی و 

تهیه برچسب انرژی ساختمان ها، شد.

البرز
معاون شهرسازی شهرداری کرج:

طرحتفصیلیکرجامسالبهشورایشهرارسالمیشود

 از سوی شهرداری اصفهان ؛

گواهینامهمدیریتپسماندبهمنطقهاصفهاناهداشد

اردبیل - افسون جبارزاده مدیرکل بنیاد مسکن 
استان اردبیل در نشست مطالبه گری در جمع اعضای 
قرارگاه شهید احمدی روشن بسیج دانشجویی استان 
اردبیل به تبیین رســالت های بنیاد مسکن پرداخت 
و گفت: بنیاد مســکن بازوی توانمند دولت در اجرای 

طرح نهضت ملی مسکن است.
مدیرکل بنیاد مســکن اســتان اردبیل در نشســت 
مطالبه گری در جمع اعضای قرارگاه شــهید احمدی 
روشن بسیج دانشــجویی اســتان اردبیل به تبیین 
رســالت های بنیاد مســکن پرداخت و گفت: بنیاد 
مســکن بازوی توانمند دولت در اجرای طرح نهضت 
ملی مســکن اســت. به گزارش روابط عمومی بنیاد 
مسکن انقلاب اســلامی، حامد کیخسروی مدیرکل 
بنیاد مســکن اســتان اردبیل پیش از ظهر امروز در 
نشست پرســش و پاســخ دانشــجویی که با حضور 
دانشجویان مطالبه گر در حوزه مســکن برگزار شد، 
به تشریح وضعیت مسکن در استان اردبیل پرداخت 
و گفت: بنیاد مسکن به عنوان کارگزار در نهضت ملی 
مسکن کار آماده سازی و مشارکت در احداث را بر عهده 
دارد. وی با بیان اینکه 6 هزار و دویســت نفر در سطح 
استان اردبیل در طرح بنیاد مســکن ثبت نام کردند 
گفت: بعد از پالایش و تشــکیل پرونده  و واریز اولیه 3 
هزار و ســیصدویازده نفردر برنامه بنیاد مسکن قرار 
گرفتند. کیخسروی گفت:بنیاد مسکن بازوی توانمند 
دولت در اجرای طرح نهضت ملی مسکن است و ما در 
شهرهای زیر 100 هزار نفر ساخت واحدهای مسکن را 
در قالب این طرح آغاز کردیم. وی با بیان اینکه وظیفه 
ذاتی بنیاد مســکن از یک سو ساخت وســاز در حوزه 
روستاها، تهیه مسکن برای محرومان و مستضعفان و 
واگذاری زمین ارزان قیمت به کسانی است که امکان 
تهیه زمیــن را ندارند گفت: ارائه کمک تســهیلات و 

تجهیزات در اجــرای طرح آبادانی روســتاهای دور و 
نزدیک و اجرای ساخت روســتایی و به اصطلاح طرح 
هادی روســتاها و آسفالت روســتاها از جمله رسالت 

های بنیاد مسکن است. 
مدیرکل بنیاد مسکن اســتان اردبیل به منظومه های 
روستایی با هدف بهســازی و توجه به عمران روستاها 
اشاره کرد و گفت: در شــهرهای استان منظومه های 
روستایی در حال اجرا اســت و تلاشمان بر این است تا 
با همراهی خود روستاییان و تسهیل گران ساکنان این 
مناطق را به توانمندی رســانده تا آنها دیگر وابسته به 
نهادهای حمایتی نباشند بلکه خودکفایی اقتصادی 
و معیشتی را برای آنها شاهد باشــیم. مرتضی فردی 
مسئول گفتمان ســازی بسیج دانشــجویی استان 
اردبیل در ابتدای این نشست به بیان مطالبات مردمی 
در حوزه مسکن پرداخت و گفت: افزایش وام مسکن، 
تورم در حوزه ساخت و ساز مسکن در کنار تسهیلات 
و توزیع عادلانهامکانات بین رئوســتا و شهر از جمله 

مطالبات مردم است.

بوشهر –رضا حیدری مدیرکل ارشاد استان بوشهر از 
اختتامیه جشنواره ملی داستان کودک و نوجوان رضوی 
در بوشهر خبر داد و گفت: بیش از 500 اثر از استان های 

مختلف به دبیرخانه این جشنواره ارسال شده است.
عبدالرحیم افروغ با اشاره به تدوین برنامه های فرهنگی، 
هنری در دهه ســوم اردیبهشــت ماه در استان بوشهر، 
اظهار داشت: 24 اردیبهشت ماه گردهمایی کانون های 
تبلیغاتی، مجموعــه چاپ و تابلونویســان در مجتمع 

فرهنگی هنری 9 دی برگزار می شود.
وی با بیان اینکه در این گردهمایی تخصصی مشکلات 
فعالان این حوزه بررسی و راهکارهای لازم برای رفع آنها 
ارائه می شود گفت: در گردهمایی کانون های تبلیغاتی 
و صاحبان چاپخانه ها مشــکلات آنــان در زمینه بیمه، 

تسهیلات بانکی و مالیات بررسی می شود.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر پاسداشت 
زبان فارسی را یکی دیگر از محورهای گردهمایی یاد شده 
دانســت و بیان کرد: این گردهمایی به مناسبت سالروز 
بزرگداشــت حکیم طوس فردوســی برگزار می شود و 

پاسداشت زبان فارسی یکی از اولویت ها است.
افروغ در ادامه با بیان اینکه در سال های گذشته جشنواره 
مشاعره و سفرنامه رضوی در بوشهر برگزار شد خاطرنشان 
کرد: اختتامیه جشــنواره داســتان تخصصی کودک و 
نوجــوان رضوی 28 اردیبهشــت برگزار می شــود که 

دبیرخانه این جشنواره بوشهر تعیین شده است.
وی از ارسال آثار به دبیرخانه جشنواره داستان تخصصی 
رضوی خبر داد و گفت: بیش از 500 اثر از اســتان های 
مختلف به دبیرخانه جشنواره داستان تخصصی کودک 
و نوجوان رضوی به دبیرخانه آن در بوشــهر ارسال شده 

است.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر ادامه داد: 
در آیین اختتامیه جشنواره داســتان کودک و نوجوان 

رضوی نفرات برتر در ســه بخش داستان کوتاه کودک و 
نوجوان رضوی و رمان نوجوان معرفی و تجلیل می شود.

افروغ با اشاره به طرح و برنامه قرآنی »بشُری« گفت: این 
برنامه با حضور پژوهشگران و فعالان قرآنی و مدیرکل دفتر 
برنامه ریزی، آموزش و توسعه مشارکت های امور قرآن و 

عترت در بوشهر برگزار می شود.
وی پویش قرآنی را مورد اشاره قرار داد و تصریح کرد: قصه 
خوانی، قصه گویی و مــادران قصه گو از دیگر برنامه های 

طرح قرآنی »بشُری« است.
مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اســلامی اســتان بوشهر از 
برگزاری برنامه »جایــزه فیروزه « با هــدف حمایت از 
کالاهای فرهنگی در بوشهر خبر داد و بیان کرد: تاکنون 
154 اثر، محصولات و کالاهــای فرهنگی به این برنامه 

فرهنگی ارسال شده است.
افروغ، ترویج، تولید و مصرف کالا ها و محصولات فرهنگی 
ایرانی اسلامی با نگاه ویژه به توسعه فرهنگ کارآفرینی، 
خلاقیت و نــوآوری در حوزه صنایع فرهنگی، هم افزایی 
صنایع فرهنگی را از اهداف مهم برنامه »جایزه فیروزه« 

اعلام کرد.

اردبیل بوشهر
مدیرکل بنیاد مسکن استان اردبیل:

دولت توانمند وی باز مسکن بنیاد 
است نهضتملیمسکن ح اجرایطر در

مدیرکل ارشاد استان:
ونوجوان اثربهجشنوارهملیداستانکودک ۵۰۰

رضویبوشهرارسالشد

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای استان :

پروژههایآبیعظیمیدرکردستانبهبهرهبرداریمیرسد
در شرکت بهره برداری نفت و گاز 

مسجدسلیمان انجام شد؛
ها نفتی ریالی میلیارد 200 صرفهجویی

دریكاقدامجهادی
اهــوا ز – محمد مجــدم در شــرکت بهره بــرداری نفــت و گاز 
مسجدســلیمان ،شــیرهای ایمنی درون چاهی 2 چاه سرکش گازی 
تعویض و چاه ها ایمن شــدند که این اقدام جهــادی صرفه جویی 200 

میلیارد ریالی را در پی داشت.
به گزارش خبرنگار خریدار به نقل از روابط عمومی شــرکت بهره برداری 
نفت و گاز مسجدســلیمان، در این عملیات که طی یــک هفته مداوم، با 
اتکا به توانمندی علمی و تخصصی مهندســان و کارشناسان بخش های 
مختلف شرکت و مدیریت تعمیر،تکمیل و خدمات فنی چاه های شرکت 
ملی مناطق نفتخیز جنوب انجام شــد ،پس از کُشــتن چاه ها و تعویض 
درپوش معیوب آنها، شــیرهای ایمنی درون چاهی این 2 حلقه چاه که 
در حالت باز ) جام ( بوده را خارج و شــیرهای ایمنی درون چاهی جدید 
با موفقیت به جای آنها نصب گردید .شــایان ذکر اســت در صورت عدم 
موفقیت در اجرای ایــن عملیات، برای اجرای تعویض شــیرهای درون 
چاهی معیوب، اجبارامًی بایســت عملیات ایمن سازی با حضور دستگاه 
لوله مغزی سیار یا دکل تعمیراتی انجام می شــد که 200 میلیارد ریال 
هزینه در برداشــت .براسا این گزارش، شــیر ایمنی درون چاهی، بخش 
جدایــی ناپذیر از عملیــات تکمیل چاه های گازی اســت کــه از چاه و 
تأسیسات اســتخراج و تولید نفت و گاز در برابر جریان غیر کنترل سیال 
چاه حفاظت می نماید .مخزن گازی ژوراسیک مسجدسلیمان به دلیل 
بالا بودن مقدار هیدروژن سولفوره آن و وجود گسل های عمیق، در زمره 

مخازن خطرناک و پیچیده جهان به شمار می آید .
 

سرپرستروابطعمومیادارهکل
فرهنگوارشاداسلامیخوزستانمنصوبشد

اهواز – محمد مجدم طی حکمی از ســوی مدیرکل فرهنگ و ارشاد 
اسلامی خوزســتان، بهرام نظری به عنوان سرپرست روابط عمومی این 
اداره کل منصوب شــد. حجت الاســلام رضا کلاه کج مدیرکل فرهنگ و 
ارشاد اســلامی خوزســتان طی حکمی بهرام نظری را به عنوان سرپرست 
روابط عمومی این اداره کل منصوب کرد.در متن حکم انتصاب نظری آمده 
اســت:جناب آقای بهرام نظری نظر به تعهد و تجربه جنابعالی در عرصه 
های مختلف فرهنگی، هنری و ارتباطات و به موجب این حکم، شما را به 

عنوان »سرپرست روابط عمومی اداره کل« منصوب می نمایم.
امید اســت با اســتعانت از خداوند منان و بهره  گیری از تــوان و تجارب 
مجموعه ی همکاران ارجمند، درجهت رشد فضایل اخلاقی، شکوفایی 

و اعتلای فرهنگ و هنر اسلامی موفق و مؤید باشید.
گفتنی است مراســم معارفه بهرام نظری و تکریم و تقدیر از زحمات امیر 
فرخ وندی، مدیر ســابق روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 

خوزستان، طی مراسمی در محل این اداره کل برگزار شد.

مدیرکل کمیته امداد استان اصفهان:
حمایتازبیمارانخاصوصعبالعلاج،التیامی

برآلامآنهااست
سال گذشته برای حمایت از بیماران خاص  اصفهان-مریم مومنی
و صعب العلاج تحت حمایت کمیته امداد اســتان اصفهــان، بیش از 6 

میلیارد و 155 میلیون تومان پرداخت شد. 
کریم زارع مدیرکل کمیته امداد امام خمینی)ره( همزمان در روز بیماری های 
خاص و صعب العلاج، با بیان اینکه 5 هزار و 877 بیمار خاص و صعب العلاج 
تحت حمایت این نهاد هستند، اظهار داشت: سال گذشته برای حمایت از این 
بیماران بیش از 6 میلیارد و 155 میلیون تومان پرداخت شده است. کریم زارع 
با اشــاره به تعداد بیماران زمین گیر، ادامه داد: درحال حاضر هزار و 700 
بیمار صعب العلاج زمین گیر، تحت حمایت این نهاد هستند که ماهیانه 
کمک هزینه نگهداری دریافت می کنند. وی بــا اعلام خرید تجهیزات 
پزشکی مورد نیاز این بیماران در طول سال گذشــته، افزود: بیش از 10 
هزار و 600 مورد از اقلام مورد نیاز شامل تخت، ویلچر، تشت مواج، عصا، 
واکر، دستگاه فشار ســنج و کنترل قندخون، پوشــینه و ...، با اعتباری 
بالغ بر یک میلیارد و 370 میلیون تومان تهیه و به جامعه هدف اهدا شــده 
است مدیرکل کمیته امداد استان اصفهان با قدردانی از حمایت خیران نیک 
اندیش در پرداخت کمک هزینه های درمان و تامین اقلام مورد نیاز بیماران، 
گفت: مددجویان دارای بیماری های خاص و صعب العلاج کمیته امداد علاوه 
بر نداشتن درآمد، بیماری های پرهزینه با درمان طولانی مدت نیز دارند که با 

حمایت نیکوکاران می توان قسمتی از آلام آنها را کاهش داد.

برگزاری۵۷مانورمختلف
شرکتگازایلامدرسال۱۴۰۱

ایلام –حسن بیگی مدیرعامل شرکت گاز استان ایلام از برگزاری 57 
مانور در زمینه های مختلف در طول ســال 1401 خبر داد و گفت: از این 

تعداد 15 مورد پدافندی و 42 مورد شرایط اضطراری بوده است.
محمود کشاورز با اعلام این خبر اظهار داشت: این مانورها در زمینه های خود 
حفاظتی، آسیب و پاره گی شبکه گاز، زلزله، حوادث مربوط به پرسنل در اثر 
برق گرفتگی، گرمای هوا در تابستان و گرمازدگی پرسنل، حملات سایبری، 

آسیب به لوله خط توزیع ناشی از برخورد بیل مکانیکی و غیره بوده است.
وی افزود: هدف از برگزاری این مانورها را آمادگی پرســنل برای شرایط 
بحران و اضطراری، آمادگی نیروهای خدمت رسان و آماده بکار نگه داشتن 
تاسُیســات و زیرســاخت های لازم برای ارائه خدمــات مطلوب، ایجاد 
آمادگی در افزایش توانمندی واحدهای عملیاتی برای توسعه راه حل های 
مقابله با بحران، مهار آتش سوزی و مشــارکت فعال واحدهای معین به 
منظور کاهش آسیب پذیری، حفظ زیرســاخت های حیاتی و مدیریت 
بحران ناشی از تهدیدات و حوادث احتمالی طبیعی می باشد. مدیرعامل 
شرکت گاز استان ایلام با بیان اینکه خدمات رســانی مطلوب و اهمیت 
صیانت از تأسیسات گازرســانی به منظور مقاوم سازی شبکه ها ومقابله 
با بحران های طبیعی و غیرطبیعی در اولویت های کاری مســئولان این 
شرکت قرار گرفته است، تصریح کرد: واحد HSE با یک برنامه ریزی جامع 
نســبت به برگزاری مانورهای مختلف آمادگی، تمرینــی و عملیاتی در 

سطوح مختلف اقدام می کند.

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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رئیس کل بانک مرکزی:
زمان تامین ارز واردکنندگان با سیاست جدید 

ارزی کوتاه تر می شود

رئیس کل بانک مرکزی گفت: از این به بعد بانــک مرکزی ارز را به طور 
مســتقیم از صادرکننده ها خریداری کرده و بــه وارد کننده ها خواهد 

فروخت تا هم هزینه ها کمتر شده و هم، زمان تامین ارز کوتاه تر شود.
 به نقل از بانک مرکزی، محمدرضا فرزین در دیدار بی واسطه با جمعی 
از صادرکنندگان، واردکنندگان و تولیدکنندگان که به منظور بررسی 
مشکلات حوزه تجارت خارجی کشــور برگزار شد، گفت: موضوع ارز از 
جمله موضوعات اساســی اقتصاد کشور است و بخش عمده ای از تلاش 
ما در بانک مرکزی و دولت معطوف به ایجاد آرامش در این بازار است تا 

بتوانیم ثبات را در اقتصاد کشور ایجاد کنیم.
رئیس کل بانک مرکزی با بیــان اینکه پیش بینی پذیــر کردن آینده 
اقتصاد و بازار برای فعالان اقتصادی از اولویت های اصلی بانک مرکزی 
اســت تاکید کرد: با توجه به شــعار ســال قطعاً سیاســت هایی اتخاذ 

خواهیم کرد تا مشکلات کمتر و موانع رفع شود.
فرزین در ادامه به تشــریح اقدامات اخیــر بانک مرکــزی در بازار ارز 
پرداخت و گفت: اجرای سیاســت ارز کالاهای اساســی و دارو از محل 
ارزهای دولت که تاکنون اجرا شده اســت یکی از اولین اقدامات بانک 
مرکزی در دوره جدید بود که ثبات را به بازار برگرداند و مانع از افزایش 
هیجانی نرخ شد.رئیس کل بانک مرکزی افزود: همچنین برای عرضه و 
تأمین ارز مورد نیاز صادرکنندگان و واردکننــدگان مرکز مبادله ارز و 
طلا ایجاد شد که این مرکز محور سیاســت های ارزی کشور به حساب 
آمده و برای گسترش این مرکز برنامه های متنوعی از جمله راه اندازی 
سلف ارزی، سوآپ ارزی و استفاده از ســایر ابزارهای متداول در دنیا را 

در نظر داریم که در آینده اجرایی خواهد شد.
فرزین با بیان اینکه مرکز مبادله ارز و طلا نهال نوپایی در اقتصاد کشور 
محسوب می شود که به تدریج توسعه پیدا خواهد کرد خاطرنشان کرد: 
خوشــبختانه از زمان راه اندازی این مرکز، اقدامات خوبی انجام شده و 
نرخ ارز مبادله شده در این مرکز از زمان راه اندازی تاکنون بین ۳۶ تا ۳۹ 

هزار تومان بوده است.

مدیرحسابرسی داخلی بانک صنعت و معدن: 
حسابرسی داخلی به عنوان یکی از ارکان نظارتی 

نقش مهمی در دستیابی به اهداف عملیاتی 
بانك دارد

طبق تعریف انجمن حسابرســان داخلي)IIA(، فعالیت حسابرســی 
داخلی عبارت است از ارائـــه  خدمـــات مشــاوره ای و اطمینان دهی 
مســتقل و بی طرفانه به منظــور ارزش افزایی و بهبــود عملیات بانک. 
فعالیــت حســابـرســـی داخلی، با ایجاد رویـــکردی منظـــــم و 
روشمنــد، به بانک کمک می کند که برای دستیابی به اهداف عملیاتی 
خود، اثربخشــی فرایندهای نظام راهبری، مدیریت ریســک و کنترل 
را ارزیابی و بهبود بخشــد. نظر به اهمیت کار بخش حسابرسی داخلی 
در بانک صنعت و معدن و براي آشــنایي با نحوه عملکرد این مدیریت، 
روابط عمومي بانک صنعت و معدن در مصاحبه با خدیجه اطیابي مدیر 
حسابرســي داخلي این بانــک در خصوص برنامه ها و سیاســت های 
مدیریت حسابرســی داخلی، جهت تحقق شعار ســال و سیاست های 
کلان دولت و اجرای برنامه راهبردی بانک در ســال ۱۴۰۲ مهار تورم و 

رشد تولید به گفتگو نشسته است که مشروح آن در ادامه مي آید؛
۱-    لزوم شکل گیری بخش حسابرسی داخلی در بانک ها از چه زمانی 

مطرح شد؟ در خصوص اهمیت وجود این بخش توضیح بفرمایید؟ 
مدیریت حسابرســی داخلــی از اواخر ســال ۱۳۹۷ طبــق الزامات 
دســتورالعمل حاکمیت شــرکتی در بانکهای دولتــی مصوب مجمع 
عمومی بانکها ابلاغی از ســوی وزارت امور اقتصــادی و دارائی، طبق 
ساختار اســتاندارد و حرفه ای به صورت مستقل شکل گرفته است. این 
مدیریت در چارچوب منشــور فعالیت حسابرســی داخلی و نظامنامه 
کنترلهای داخلی بانک به عنوان خط ســوم دفاعی با کســب دیدگاه 
هیئــت مدیره، کمیته حسابرســی و مدیریت ارشــد بانــک در مورد 
اولویتهای حوزه های مهم جهت رســیدگی از ســوی ایشان، با تنظیم 
برنامه حسابرسی داخلی سالیانه، طبق دســتورالعمل ضوابط و فرایند 
اجرایی حسابرســی داخلی  اقدام به حسابرســی داخلی در دو سطح 
فراگیر)کل بانک( و فرایندهای مهم می نماید. شــایان ذکر اســت که 
این مدیریت جهت مستندسازی و سیستمی نمودن فرایند کار خود با 
همکاری مدیریت محترم فاوا اقدام به راه اندازی و بهبود مستمر سامانه 
حسابرســی داخلی نموده اســت که کلیه پیگیری ها از طریق سامانه 

مذکور صورت می پذیرد.
حسابرسی داخلی چهار فرایند مهم مدیریت ریسک، مدیریت سرمایه 
انسانی ، مدیریت شــعب ومدیریت فرایندهای بانک در دستور کار این 

مدیریت قرار دارد. 
همچنین با عنایت به جایــگاه ویژه فناوری اطلاعــات و ارتباطات در 
کســب و کار بانک و تحولات روزافزون در این حوزه ناشــی از انقلاب 
صنعتی چهارم )Industry ۴,۰( و طبق اســتاندارد ۲۱۱۰ از مجموعه 
استانداردهای حسابرسی داخلی؛ مبنی بر ارزیابی این مهم که آیا نظام 
راهبري فناوري اطلاعات ســازمان، از اهداف و استراتژي هاي سازمان 
پشتیباني مي کند؛ همچنان توسعه حسابرســی فاوا از اولویتهای مهم 

مورد پیگیری این مدیریت می باشد.
از آنجا که هدف نهایی حسابرسی داخلی عبارتســت از ارزش افزایی و 
بهبود عملیات بانک. بدیهی است در صورت پیگیری موثر و برنامه ریزی 
مناسب جهت پیشــنهادهای اقدامات اصلاحی ارائه شده از سوی این 
مدیریت و مصــوب هیئت مدیره محترم بانک از ســوی واحدهای ذی 
ربط و بهبود عملیات بانک، این امر منجر به افزایش کارائی، اثربخشی و 
صرفه اقتصادی عملیات بانک گردیده و دستیابی به اهداف اصلی بانک 
را  به عنوان بانک توسعه ای-تخصصی بخش صنعت و معدن کشور که 
بار اصلی رشــد تولید را بر دوش دارند  به گونه ای قابل اعتنا تســهیل و 

رضایت ذینفعان بانک و مهار تورم را به دنبال خواهد داشت.
۲-    در خصوص اهم فعالیت ها و اقدامات انجام شــده توسط مدیریت 
حسابرسی داخلی در خصوص تحقق شعار سال ۱۴۰۲ و سیاست های 

کلان دولت و اجرای برنامه راهبردی بانک چه نقطه نظراتی دارید؟
بدون شک مهم ترین ســند تبیین کننده اهداف و سیاست های بانک 
که نماد حاکمیت شــرکتی)راهبری ســازمانی( بانک بوده و راهنمای 
عمل واحدهای گوناگون بانک است، برنامه راهبردی پنجم بانک برای 
بازه زمانی سال ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۴)که سال پایانی سند چشم انداز بیست 
ساله جمهوری اســلامی ایران نیز است( می باشــد. این برنامه توسط  
مدیریت محترم برنامه ریزی و بهبود روشها با استفاده از راهنمایی های 
مشاور متخصص بیرون از بانک و مشارکت مدیران کلیدی بانک تدوین 

و به تصویب هیئت مدیره محترم بانک رسیده و ابلاغ گردیده است. 

عمده مشترکان برق تهران پاداش می گیرند
معاون بهره برداری و دیســپاچینگ شــرکت توزیع برق تهران بزرگ 
گفت: طبق پیش بینی های صــورت گرفته عمده مشــترکان تهرانی 
قابلیت دریافت پاداش را دارند و به نظر می رسد که تهرانی ها همکاری 

خوبی با طرح پاداش سراسری مشترکان داشته باشند.
علیرضا رضایی با اشــاره به طرح پاداش سراسری مشــترکان، گفت: 
این موضوع می تواند اتفاقات خوبی را رقــم بزند به گونه ای که این طرح 
می تواند موجب ترغیب مشترکان به کاهش مصرف و به دنبال آن اخذ 

پاداش شود.
وی با بیان اینکه غالب مشــترکان تهرانی کم مصرف هستند و مصرفی 
متعادل دارند، اظهار کــرد: اقلیم تهران جزو مناطق عادی محســوب 
می شــود و بر اســاس الگوی مصرف تعیین شده، مشــترکان خانگی 
تهرانی باید از خردادماه تا پایان شهریور ماهانه حداکثر تا ۳۰۰ کیلووات 
مصرف داشته باشند.معاون بهره برداری و دیسپاچینگ شرکت توزیع 
برق تهران بزرگ ادامه داد: میزان پاداش تخصیص داده شــده بستگی 
به مصرف مشترکان دارد یعنی هرچه مشــترکی کم مصرف تر باشد از 

پاداش بیشتری بهره مند خواهد شد.
وی گفت: به عنوان مثال اگر مشــترکی در سال گذشــته بین ۴۵۰ تا 
۷۵۰ کیلووات ساعت مصرف داشته اســت. امسال به ازای هر کیلووات 
ســاعت کاهش مصرف، مبلغ ۵۰۰ تومان پاداش دریافت خواهد کرد. 
مشــترکانی که در ســال گذشــته بین ۳۰۰ تا ۴۵۰ کیلووات ساعت 
مصرف داشــته اند به ازای هر کیلووات ســاعت کاهش در سال جاری 

مبلغ ۱۰۰۰ تومان پاداش خواهند گرفت.
رضایی ادامه داد: مشــترکانی که در ســال گذشــته بین ۱۵۰ تا ۳۰۰ 
کیلووات ساعت مصرف داشــته اند به ازای هر کیلووات ساعت کاهش 
مبلغ ۱۵۰۰ تومان و مشــترکانی که در سال گذشــته حداکثر تا ۱۵۰ 
کیلووات ساعت مصرف کرده اند، امســال به ازای هر کیلواوت ساعت 

کاهش مصرف مبلغ ۲۰۰۰ تومان پاداش خواهند گرفت.
معاون بهره برداری و دیســپاچینگ شــرکت توزیع برق تهران بزرگ 
خاطرنشان کرد: بررسی مصارف مشترکان تهرانی نشان می دهد غالب 
مشترکان برق پایتخت می توانند امسال از پاداش های ریالی تخصیص 

داده شده بهره مند شوند.

سخنگوی صنعت آب خبر داد
فعالیت دوباره کمیته مشترک بین ایران و عراق 

پس از ۱۰ سال توقف
سخنگوی صنعت آب با بیان اینکه ســفر وزیر نیرو به عراق در روزهای 
اخیر سبب فعال شــدن کمیته ای در حوزه مسایل آبی شد که ۱۰ سال 
متوقف بود، گفت: فعالیت این کمیته ســبب خواهد شد مسائل آبی به 

خوبی پیگیری شده و کارها سریع تر رسیدگی شود.

»فیروز قاسم زاده« با بیان اینکه اقدامات و همکاری های آبی خوبی در 
دولت جدید عراق شکل گرفته اســت، اظهار داشت: این همکاری های 
خوب ما را در زمینه مســائل آبی امیدوارتر کرده، زیرا با عراق مراودات 
آبی زیادی داریم.وی افزود: هر دو کشورهایی هستیم که از مسائل آبی 

متاثر می شویم و این مسائل بر دو کشور اثر گذار است.
سخنگوی صنعت آب اضافه کرد: کمیته ای دائمی بین دو کشور ایجاد 

شده بود که بنا به دلایلی فعالیت آن ۱۰ سال متوقف شده بود.
قاسم زاده گفت: در دولت سیزدهم سه جلسه با مقام های عراقی برگزار 
و مذاکراتی انجام شد که یکی از دستاوردهای این جلسه ها و نیز حضور 
اخیر وزیر نیرو ایران در کنفرانس بغداد، فعال شــدن این کمیته دائمی 
است.وی بیان داشت: فعالیت این کمیته سبب خواهد شد مسائل آبی 

به خوبی پیگیری شده و کارها سریع تر رسیدگی شود.
ســخنگوی صنعت آب گفت: ســفر وزیر نیرو به عراق و ســخنرانی در 

کنفرانس آب بغداد اقدام مثبتی در جهت منابع آب است.

مدیرعامل شرکت پرداخت متولی جایگاه های سوخت:
 جایگاه های سوخت در این مرحله مشمول 

پرداخت کارمزد بانکی نیستند
بانک مرکزی در هر مرحله از اجرای مدل جدید کارمزد شبکه پرداخت، 
شــرایط صنوف مختلف را بررســی و مشــخص خواهد کرد و دریافت 
کارمزد از پذیرندگان در فاز اول در خصوص جایگاههای سوخت اساسا 

مطرح نبوده است.
محمدمهدی تقی پــور، مدیرعامل شــرکت به پرداخــت ملت گفت: 
خوشــبختانه بانک مرکــزی در تدوین طــرح جدید کارمزد شــبکه 
پرداخت، بســیار منعطف عمل کرده و با مرحله ای کردن اجرای طرح 

فرصت و امکان بررسی شرایط صنوف مختلف را فراهم کرده است.
وی افزود: همانطور که در ابلاغیه بانک مرکزی تصریح شــده نانوایی ها 
و ســوپرمارکت ها فعلا از شمول مشــارکت در پرداخت کارمزد معاف 
هســتند. البته پیگیری های ما از مســئولان بانک مرکزی حاکی از آن 
است که برخی اصناف دیگر از جمله جایگاه داران سوخت نیز مشمول 
ابلاغیه جدید نیســتند و بانک مرکزی شــرایط هر صنف را به صورت 

مجزا بررسی و مشخص می کند.
مدیرعامل شــرکت بــه پرداخت ملت تاکیــد کرد: البتــه بانک ملت 
تمهیدات لازم در خصوص صنف جایگاه داران سوخت را در نظر داشته 
و تدابیر ویژه ای برای این صنف اندیشــیده و جای هیچ نگرانی در این 

خصوص برای این رسته کسب و کاری وجود ندارد.
تقی پور ادامــه داد: اصلاح نظام کارمزد و مشــارکت تمام ذینفعان این 
زنجیره در تامیــن هزینه های آن قطعــا در بلندمدت به ســود همه و 

اقتصاد کشور خواهد بود.

وزانه نفت ایران افزایش ۴۰ هزار بشکه ای تولید ر
 اداره اطلاعات انرژی آمریکا با اشاره به افزایش ۴۰ هزار بشکه ای تولید 
روزانه نفت ایران در سه ماهه نخســت ۲۰۲۳ اعلام کرد ایران رتبه دوم 

رشد تولید نفت در میان اعضای اوپک را داشته است.
 اداره اطلاعات انرژی آمریــکا در جدیدترین گزارش خود موســوم به 
چشــم انداز کوتاه مدت انرژی جهان کل تولید نفت اوپک در سه ماهه 
نخســت ســال جاری میلادی را ۲۸ میلیون و ۴۴۰ هزار بشکه در روز 
برآورد کرده اســت.تولید نفت اوپک در سه ماهه نخست ۲۰۲۳ نسبت 
به سه ماهه قبل از آن ۴۸۰ هزار بشکه در روز کاهش داشته است.اوپک 
در ســه ماهه چهارم ۲۰۲۲ بالغ بر ۲۸ میلیون و ۹۲۰ هزار بشکه در روز 
نفت تولید کــرده بود.بخش زیادی از کاهش تولید اوپک در ســه ماهه 
نخست ۲۰۲۳ مربوط به افت تولید نفت عربستان بوده است. عربستان 
تولید نفت خود در این دوره را ۴۸۰ هزار بشــکه در روز کاهش داده و به 
۱۰ میلیون و ۲۰ هزار بشکه در روز رســانده است.نیجریه نیز بیشترین 

افزایش تولید را در میان اعضای اوپک طی این دوره داشته است. 
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اقدام تازه مرکز آمار؛ تغییر سال پایه محاسبه تورم از ۱۳۹۵ به ۱۴۰۰

تورم واقعی چند درصد است؟

مریم فکری  یک کارشناس اقتصادی با تاکید بر 
این که با عددسازی که نمی شود با مردم صحبت 
کرد، تصریــح می کند: مردم و جامعه شــرایط را 
می بینند و ســبد مصرفی خانوارها به خوبی تورم 
را نشــان می دهد. تورم واقعی چند درصد است؟ 
مرکز آمار ایران در روزهای گذشــته پس از توقف 
دو ماهه، نرخ تورم اسفند ماه را ۴۵.۸ درصد اعلام 
کرد؛ این در شرایطی اســت که نرخ تورم نقطه به 

نقطه ۴.۷ درصد اعلام شده است.
اما اعلام نرخ تــورم اســفندماه در حالی بوده که 
مرکز آمار در اقدامی عجیب، ســال پایه محاسبه 
تورم را نه در ابتدای ســال ۱۴۰۱، بلکه در پایان 
سال، یعنی اســفندماه ۱۴۰۱ از ۱۳۹۵ به ۱۴۰۰ 
تغییر داده اســت؛ تغییری که بلافاصله اثر خود را 
روی نرخ تورم اسفند گذاشته و به باور تحلیلگران 
و کارشناســان اقتصادی، نرخ تورم اســفند را به 

شدت تغییر داده و پایین آورده است.
بنا به گزارش مرکز آمار، نرخ تورم بهمن ماه ۱۴۰۱ 
در حــدود ۴۷.۷ درصد بوده و این در شــرایطی 
اســت که نرخ تورم نقطه به نقطــه ۵۳.۴ درصد 
اعلام شده است. این نرخ تورم براساس سال پایه 
۱۳۹۵ محاسبه شده است. با توجه به همین نرخ، 
کارشناســان و تحلیلگران اقتصادی، در صورتی 
که نــرخ تورم نقطه بــه نقطه اســفند ۱۴۰۱ در 
همین محدوده ۵۳ درصد و براســاس سال پایه 
۱۳۹۵ باشــد، تورم واقعی باید بالای ۵۰ درصد 
اســت. این یعنی رکورد نرخ تورم سال ۱۳۷۴ که 

۴۹.۴ درصد بوده، شکسته می شده است.
به اعتقاد کارشناســان، هیچ گاه فاصله سالی که 
نرخ تورم را مقایســه می کنند، تا این حد نزدیک 
نبوده است و هیچ گاه نیز در پایان سال تغییر سال 

پایه محاسبه نرخ تورم اتفاق نمی افتاده است.
سیامک قاســمی، کارشــناس اقتصادی چندی 
پیش با انتقاد نســبت بــه تاخیر در انتشــار آمار 
تورم، در یادداشتی در فضای مجازی نوشته بود: 
بیماری را تصور کنید که در تب می ســوزد و تنها 
درمانی که به ذهن پزشک اش می رسد، آن است 
که تب سنج را پنهان کند. این دقیقا اقتصاد ایران 
است. رشد قیمت مســکن و اجاره مسکن و تورم 
عمومی به بالاترین حد تاریخی رســیده است و 
دولت رییسی فقط انتشــار ماهانه تورم مسکن و 

تورم عمومی را متوقف کرده است.

با اعداد نمی شود بازی کرد
در همیــن رابطه، مهــدی پازوکی، کارشــناس 
اقتصادی در گفت وگو بــا خبرآنلاین در واکنش 
به تغییر ســال پایه محاســبه تــورم از ۱۳۹۵ به 
۱۴۰۰، می گوید: ســال پایه را در اقتصاد را سالی 
در نظر می گیرند که اقتصاد، کمترین نوســان را 

داشته باشد. برای مثال، هیچ گاه ما سال ۱۳۶۷ را 
ســال پایه نمی گیریم، چون سالی بوده که حدود 
۵۰ درصد بودجه دولت کســری بوده است. حالا 
اگر بخواهیم سیاسی برخورد کنیم، بحث دیگری 
اســت.وی می افزاید: بر این اســاس، ســال پایه 
براســاس اصول و مفاهیم اقتصادی، سالی است 
که اقتصاد کمترین نوسان را داشته باشد. این در 
حالی است که سال ۱۴۰۰، سالی بوده که بودجه 
دولت با کسری روبه رو بوده و اگر هم می خواهند 
مقایسه ای داشته باشــند، این مقایسه باید علمی 

باشد.
این کارشناس اقتصادی تصریح می کند: با اعداد 
که نمی شــود بازی کرد. مثالی می زنم. در سالی 
که دولت ســیزدهم روی کار آمد، نــرخ دلار در 
بــازار آزاد ۲۴ هزار و ۵۰۰ تومان بــود، اما قیمت 
دلار هم اکنون بالای ۵۲ هزار تومان است. قیمت 
بهترین برنج کیلویی ۳۰ هزار تومان بوده، اما این 
عدد هم اکنون در ســفره خانوار ۱۳۰ هزار تومان 
شده است. روغن ۵ کیلویی ۵۰ هزار تومان بوده، 
اما این روغن بالای ۳۵۰ هزار تومان اســت. سکه 
۱۲ میلیون تومان بوده که الان ۳۲ میلیون تومان 
شده اســت. حالا تغییرات قیمت خودرو و طلا و 

سکه بماند.
پازوکی عنــوان می کند: دولت باید ســعی کند 
که شــفافیت را به اقتصــاد ایــران بازگرداند؛ نه 
آمارســازی کند. در فروردین ۱۴۰۱ قیمت دلار 
در بازار آزاد ۲۷ هزار و ۵۰۰ تومــان بوده که آخر 
سال این عدد دو برابر شده است. یعنی ارزش پول 

ملی دو برابر کم شده است.
وی با تاکید بر این که با عددسازی که نمی شود با 
مردم صحبت کرد، تصریح می کند: مردم و جامعه 
شرایط را می بینند و ســبد مصرفی خانوارها همه 

چیز را نشان می دهد.

رکورد نرخ تورم شکسته شد؟
این کارشــناس اقتصادی با اشــاره به این که اگر 
نرخ تــورم واقعی را حســاب کنیم، رکــورد نرخ 
تورم ۱۳۷۴شکسته می شده است، می گوید: در 
ســال ۱۳۷۴ به دلیل بحران بدهی های خارجی 
که در اقتصاد ایران در دولت هاشــمی پیش آمد، 
نرخ تورم بالای ۴۹ درصد شــد، اما قطعا در سال 
گذشته نرخ تورم بیشتر بوده است. اما آمدند مبنا 
را عوض کردند. این در حالی اســت که این گونه 

مشکل حل نمی شود.
پازوکی می افزایــد: تورم ۱۴۰۱ بــا تورم ۱۴۰۰ 
قابل مقایسه است و قطعا بیشتر است. یعنی سبد 
هزینه های خانوار مشخص است. شما به وضعیت 
بازار مسکن دقت کنید. در بازار مسکن چه اتفاقی 
افتاده اســت؟ دولت نه مســکن تولید کرده و نه 

ارزش پول ملی را بالا برده است.
وی تصریح می کند: تنها کالایی که تاکنون دولت 
جرات نکــرده افزایش دهد، قیمــت انرژی بوده 
که ارزان اســت. در زمان دولت هاشــمی، قیمت 
نهاده های انرژی ســالی ۲۰ درصد افزایش پیدا 
می کرد، اما الان قیمت انــرژی در برابر نرخ تورم، 

ارزشش سالانه کاهش پیدا می کند.
این کارشــناس عنوان می کند: قیمت انرژی در 
ایران، پایین ترین نرخ در جهان است. یعنی دولت 
رانت می دهد که محیط زیســت و هوا آلوده شود. 
سوال من این است که وقتی ســالانه حقوق ۲۰ 
درصد افزایش پیدا می کند، چرا قیمت انرژی ۲۰ 
درصد بالا نمی رود؟ ســوال من این است که چرا 

قیمت بنزین کاهش پیدا کرده است؟
پازوکی متذکر می شــود: الان قیمت بنزین یک 
پنجم آب اســت. در اقتصاد ما باید از قیمت های 
نسبی تبعیت کنیم. در ژاپن، شما ۳۰ لیتر بنزین 
که بزنید، با پول آن می توانید ۳ پرس غذا بخورید. 
یعنی نســبت قیمت بنزین به غذا یک به ۳ است. 
اما در ایران وقتی باک خودرو خــود را با ۳۰ لیتر 
بنزین پر می کنید، یک پــرس غذا هم نمی توانید 
بگیرید. در حــال حاضر میلیون هــا لیتر بنزین 

قاچاق می شود.
وی با بیان این که مــا تصمیمات ملی نمی گیریم، 
بیان می کند: البته من به شــدت با شوک درمانی 
در اقتصاد ایران مخالف هستم، اما می گویم وقتی 
سالانه حقوق بالا می رود، بنزین را هم باید سالانه 

به همان نسبت گران می کردیم.

نرخ تورم بالای ۵0 درصد است
این کارشناس اقتصادی با اشــاره به این که مردم 
آمار تــورم را حــس می کنند، می گویــد: مردم 
تورم را با پوســت و گوشــت حس می کنند. حالا 
می خواهنــد بگویند نرخ تــورم ۱۴۰۱ از ۱۴۰۰ 
پایین تر آمده اســت؟ در همین رابطه با فروردین 
امســال نگاه کنید که چقدر قیمت حمل ونقل و 
اجاره بها چقدر افزایش پیدا کرده اســت یا قیمت 
لبنیات و یا میوه چقدر بالا رفته اســت. مردم این 

تغییرات قیمت ها را می بینند.
پازوکی می افزاید: در حاضر به دلیل قیمت اجاره، 
خیلی از کســانی که در مناطــق جنوبی تهران 
زندگی می کردند، به حاشــیه تهــران مهاجرت 
می کننــد. در حال حاضــر هزینه هــای خانوار 
به شــدت افزایش پیــدا کرده اســت.وی با بیان 
این که نرخ تورم اســفند پارسال بالای ۵۰ درصد 
بوده است عنوان می کند: سوال من این است که 
همیشــه مرکز آمار دو روز از ماه که می گذشت، 
نرخ تورم را اعلام می کرد، اما این بار وقفه دو ماهه 

داشته است. با عدد نمی شود بازی کرد.

صادرات

تندیس ویــژه »دانش بنیان یار« 
نخستین دوره رویداد بین المللی 
تأمیــن مالی نــوآوری و فناوری 
بانک  بــه  )فینوتکــس۲۰۲۳( 

صادرات ایران اهدا شد.
به گــزارش روابط عمومی بانک 
صادرات ایران، نخستین رویداد 
بین المللی تأمین مالی نوآوری 
و فنــاوری )فینوتکس۲۰۲۳( 
برگــزار و بــه پــاس تجلیل از 
حمایت هــای  و  تلاش هــا 
ارزشــمند مدیــران و کارکنان 
ایــن بانــک در تأمیــن مالی و 
پشــتیبانی از زیست بوم اقتصاد 
دانش بنیــان کشــور و اعتماد 
به دانــش و تخصــص ایرانی، 
لوح ســپاس و تندیــس ویژه 
»دانش بنیــان یار« بــه بانک 

صادرات ایران اهدا شد.
شــرکت های  از  حمایــت 

دانش بنیان و طرح های 
نوآورانــه همــواره در 
بانــک  کار  دســتور 
صادرات ایــران بوده و 
از بدو تأسیس صندوق 
نوآوری و شــکوفایی، 
مالی طرح های  تأمین 

نوآورانه این شــرکت ها با جدیت 
دنبال شده است، به نحوی که در 
سال گذشته بانک صادرات ایران، 
رتبه نخست اعطای تسهیلات به 
شرکت های دانش بنیان را کسب 

کرد.
گفتنی اســت بانک صــادرات 
ایران در سال ۱۴۰۱ با پرداخت 
۱۱۹ فقره تســهیلات به ارزش 
حدود ۱۵هــزار میلیارد ریال به 
شــرکت های دانش بنیان، رتبه 
نخســت اعطای تســهیلات به 
را  دانش بنیــان  شــرکت های 

کســب کرد و از سوی 
رئیــس هیئــت عامل 
صنــدوق نــوآوری و 
تقدیر  مورد  شکوفایی 

قرار گرفت.
دوره  نخســتین 
رویــداد بین المللــی 
تأمین مالی نــوآوری و فناوری 
)فینوتکــس۲۰۲۳( با حمایت 
معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاست جمهوری 
همزمان بــا دوازدهمین دوره 
نمایشــگاه اینوتکس با حضور 
مسئولان کشــوری، مدیران 
ارشــد بانک ها، ســازمان ها و 
شــرکت های دانش بنیــان از 
۱۹ اردیبهشــت ماه در محل 
پردیــس  فنــاوری  پــارک 
تهران آغــاز به کار کــرده و تا 
۲۲ اردیبهشــت ماه پذیــرای 

علاقه مندان است.
جشــنواره معرفــی و تجلیل از 
تامین  نهادهای  تاثیرگذارترین 
مالی و سرمایه گذاری در حوزه 
اقتصاد دانش بنیــان، برگزاری 
پنل ها، سمینارها و کارگاه های 
آموزشــی، کافــه ســرمایه در 
 B2B قالب برگزاری جلســات
و همرســانی بیــن تیم هــای 
اســتارتاپی و ســرمایه گذاران، 
اســتقرار میز مشــاوران برای 
ارائــه خدمات مشــاوره تامین 
مالــی و ســرمایه گذاری حوزه 
برگــزاری  و  دانش بنیــان 
نمایشــگاه اختصاصی نهادهای 
از  ســرمایه گذاری؛  و  مالــی 
مهم تریــن بخش های برگزاری 
رویداد بین المللــی تامین مالی 
نوآوری و فنــاوری )فینوتکس( 

است.
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